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ΥΠΕΡΤΟΥΡΙΣΜΟΣ: Ερχεται πλαφόν στις επισκέψεις κρουαζιερόπλοιων

Προτροπή για συνεργασία 
και να βάλουν πλάτη για το 
κοινό καλό, τη σταθερότητα 
και την κοινωνική ηρεµία 
από τη µία... αλλά σαφείς 
προειδοποιήσεις από την 
άλλη. Το new deal που θα 
επιχειρήσει µε τους παρά-
γοντες της αγοράς ο νέος 

υπουργός Ανάπτυξης Τάκης 
Θεοδωρικάκος µπορεί να 
µην είναι κάτι εύκολο, εντού-
τοις ο ίδιος πιστεύει ότι 
µπορεί να επιτευχθεί, αρκεί 
να αντιληφθούν όλοι την 
ευθύνη αλλά και τον ρόλο 
που διαδραµατίζουν στην 
κοινωνική ευηµερία. Από 

εκεί κι έπειτα βέβαια υπάρ-
χουν και διάφοροι µοχλοί 
πίεσης και διασφάλισης της 
νοµιµότητας που ο υπουργός 
αναµένεται να εξετάσει. Ηδη 
πρώτη κίνηση είναι η ενίσχυ-
ση της ∆ΙΜΕΑ µε 30 νέους 
ελεγκτές που θα βγουν στο 
πεδίο από την 1η Ιουλίου 

Το new deal Θεοδωρικάκου µε την αγορά

Τα µηνύµατα στις πρώτες συναντήσεις του υπουργού Ανάπτυξης 
µε εκπροσώπους των σούπερ µάρκετ και βιοµηχάνων τροφίµων 
- Τα µέτρα, η ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανισµών και η αύξηση των προστίµων

ΝΕΑ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ 
ΣΤΟΝ ΠΟΛΕΜΟ ΚΑΤΑ 
ΤΗΣ ΑΚΡΙΒΕΙΑΣ

> 4

> 9

> 6-7 > 17

> 18-19

Ο Τάκης Θεοδωρικάκος

ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ

ΑΛΜΑ ΠΡΟΣ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΑΛΜΑ ΠΡΟΣ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ 
ΜΕ ΤΟ DEAL ΤΩΝ 
€3,2 ∆ΙΣ. ΜΕ ΤΗ MASDAR€3,2 ∆ΙΣ. ΜΕ ΤΗ MASDAR
Υπεροπλία άνω των 3 δισ. για επενδύσεις σε υποδοµές Υπεροπλία άνω των 3 δισ. για επενδύσεις σε υποδοµές 
και παραχωρήσεις φέρνει η επόµενη µέρα

Νοµοσχέδιο 
Χατζηδάκη

Το σχέδιο για τη 
«µεταµόρφωση» 
ΕΛ.ΤΑ. και ΟΑΣΑ

Ηλεκτρικό ρεύµα

Μπλε και κίτρινα  
τιµολόγια 
επιλέγουν τώρα 
οι καταναλωτές

Το σχέδιο για τη 
«µεταµόρφωση» 
ΕΛ.ΤΑ. και ΟΑΣΑ

> 8 > 10

Γιώργος 
Νιάρχος
ΑΘΗΝΑΪΚΗ ΣΤΡΩΜΑΤΟΠΟΙΙΑ

Από το 
ηµιυπόγειο στο 
Μεταξουργείο, 
ηγέτιδα δύναµη 
στον... καλό ύπνο
Η ιστορία της στρωµατοποι-
ίας που ξεκίνησε τη δεκαετία 
του ’60 και έµελλε να αλλάξει 
όλη την αγορά

Αγις Κοθάλης
ΚΕΡΑΜΟΥΡΓΙΑ ΒΟΡΕΙΟΥ 
ΕΛΛΑ∆ΟΣ

Με τα τούβλα 
της έχει στεγάσει 
720.000 κτίρια 
σε όλο τον κόσµο

> 12-13

Σοφία Ζαχαράκη 

Στόχος την επόµενη 
δεκαετία να 
σταθεροποιηθούν 
οι γεννήσεις

ΣΥΝΑΓΕΡΜΟΣ 
ΓΙΑ ΤΑ 
ΑΠΟΘΕΜΑΤΑ 
ΝΕΡΟΥ ΣΕ 
ΑΤΤΙΚΗ 
ΚΑΙ ΝΗΣΙΑ

> 14-15

Ο Γιώργος 
Περιστέρης

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
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∆ΙΑΣΥΝ∆ΕΣΗ ΤΟΥ 
ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟΥ 
ΜΕ ΤΟ 
ΠΕΡΙΟΥΣΙΟΛΟΓΙΟ
∆ιασταυρώσεις στοιχείων από την ΑΑ∆Ε 
για να βρεθούν όσοι πληρώνουν λιγότερο ΕΝΦΙΑ από 
αυτόν που αναλογεί στην ακίνητη περιουσία τους

Σ
ε εκτεταµένες διασταυρώ-
σεις στοιχείων της ακίνητης 
περιουσίας των φορολογου-
µένων µε στόχο την αποκά-
λυψη «χαµένου ΕΝΦΙΑ» 
αποσκοπεί η διασύνδεση 

του Κτηµατολογίου µε το ηλεκτρονικό Πε-
ριουσιολόγιο της Εφορίας (Εντυπο Ε9). 

Στην Ανεξάρτητης Αρχή ∆ηµοσίων Εσό-
δων (ΑΑ∆Ε) εκτιµούν ότι πολλοί ιδιοκτήτες 
δήλωσαν τα ακίνητα στο Κτηµατολόγιο για 
να τα κατοχυρώσουν ως ιδιοκτησία, αλλά 
δεν τα έχουν δηλώσει στην Εφορία ολόκλη-
ρα ή µε το πραγµατικό τους εµβαδόν, µε 
στόχο την πληρωµή λιγότερων φόρων, και 
συγκεκριµένα:
■�Να είναι µικρότερος ο ετήσιος ΕΝΦΙΑ.
■�Να ξεφεύγουν από τα τεκµήρια δαπανών 
διαβίωσης.
■�Να αποφεύγουν κατασχέσεις για χρέη 
προς την Εφορία ή τις τράπεζες.

Αντίθετα, στο Κτηµατολόγιο δήλωσαν 
ολόκληρη την περιουσία τους προκειµένου 
να την κατοχυρώσουν έναντι των γειτόνων 
ή άλλων που την επιβουλεύονται ή έναντι 
του ∆ηµοσίου.

Ετσι, λοιπόν, τον ερχόµενο Σεπτέµβριο 
η Εφορία θα ψάξει να δει αν ταυτίζονται τα 
δεδοµένα του myProperty για την ακίνητη 
περιουσία 7,2 εκατοµµυρίων φορολογουµέ-
νων µε όσα έχουν καταχωρηθεί από τους 
ιδιοκτήτες ακινήτων στο Εθνικό Κτηµατολό-
γιο. Πρακτικά δηλαδή τα στελέχη της ΑΑ∆Ε 
 θα αναζητήσουν όσους πληρώνουν λιγότε-
ρο ΕΝΦΙΑ από αυτόν που αναλογεί στην 
ακίνητη περιουσία τους. Για τον λόγο αυτό, 
εκτός από τα στοιχεία του Κτηµατολογίου 
και του εντύπου Ε9, θα αξιοποιηθούν και τα 
στοιχεία των δηλώσεων φορολογίας εισο-
δήµατος (Ε1) όπου όλοι οι φορολογούµενοι 
υποχρεώνονται να αναγράφουν αναλυτικά 
στοιχεία για τις κατοικίες που χρησιµοποιούν 
είτε τις ιδιόκτητες είτε τις ενοικιαζόµενες 
είτε τις δωρεάν παραχωρηθείσες.

Μετά τη διασταύρωση όλων των ηλε-
κτρονικών αρχείων, η ΑΑ∆Ε θα προβεί αυ-
τόµατα στον καταλογισµό του ΕΝΦΙΑ για 
τα ακίνητα που είτε δεν έχουν δηλωθεί 
καθόλου είτε δηλώθηκαν µε µικρότερο 
εµβαδόν. Οι ιδιοκτήτες θα κληθούν δηλαδή 
να υποβάλουν τροποποιητικές δηλώσεις και 
να καταχωρήσουν τα πραγµατικά στοιχεία 
όλων των ακινήτων τους, όπως αυτά έχουν 
ήδη περιληφθεί στο Κτηµατολόγιο. 

Εφόσον προκύψει αλλαγή σε περιγρα-
φικά στοιχεία ακινήτου που οδηγούν σε 
υποχρέωση καταβολής επιπλέον ΕΝΦΙΑ 

(π.χ. λόγω αύξησης των τετραγωνικών µέτρων 
της επιφάνειας ενός ή περισσότερων ακι-
νήτων), ο ιδιοκτήτης θα καταβάλει τον 
επιπλέον φόρο προσαυξηµένο µε τόκους 
υπολογιζόµενους µε ποσοστό 0,73% για 
κάθε µήνα από το πρώτο ειδοποιητήριο του 
ΕΝΦΙΑ!

Οσοι φορολογούµενοι δεν υποβάλλουν 
τροποποιητικές δηλώσεις Ε9 για να διορ-
θώσουν τα στοιχεία των ακινήτων τους στο 
Περιουσιολόγιο της ΑΑ∆Ε θα βρεθούν 
αντιµέτωποι µε πιο αυστηρές ποινές. Στις 
περιπτώσεις όπου διαπιστωθεί ότι, εξαιτίας 
της µη διόρθωσης των στοιχείων, ιδιοκτήτες 
πλήρωναν για ένα ή περισσότερα έτη ΕΝΦΙΑ 
λιγότερο από αυτόν που όφειλαν κανονικά 
θα κληθούν να καταβάλουν τα διαφυγόντα 
ποσά αναδροµικά µαζί µε υπέρογκες προ-
σαυξήσεις της τάξεως του 10%-50% και 
τόκους εκπρόθεσµης καταβολής υπολογι-
ζόµενους µε 0,73% ανά µήνα εκπρόθεσµης 
καταβολής.

Στις δε περιπτώσεις φορολογουµένων 
που έχουν σηµαντικού ύψους ληξιπρόθεσµες 
οφειλές προς τη φορολογική διοίκηση και 
έχουν αποκρύψει ακίνητα για να τα γλιτώσουν 
από τις κατασχέσεις, ο εντοπισµός των 
ακινήτων αυτών θα έχει ως συνέπεια την 
άµεση κατάσχεση και τον πλειστηριασµό 
τους.

Η αρχή θα γίνει από δήµους της περιφέ-
ρειας και της πρωτεύουσας (Αθήνα, Μα-
ρούσι, Αγία Παρασκευή) ή όπου κλείνει η 
διαδικασία ενστάσεων και οριστικοποιούνται 
οι πίνακες κτηµατογράφησης.

Επιπλέον, σύµφωνα µε το επιχειρησιακό 
σχέδιο της ΑΑ∆Ε, από τον Σεπτέµβριο θα 
τεθεί σε λειτουργία µια νέα ηλεκτρονική 
βάση δεδοµένων στην οποία θα είναι κα-
ταχωρηµένα αναλυτικά στοιχεία όχι µόνο 
για τα ακίνητα που κατέχουν οι φορολογού-
µενοι, αλλά ακόµη και για τα ακίνητα που 
µισθώνουν. Το νέο αυτό ηλεκτρονικό αρχείο 
θα ονοµάζεται Μητρώο Ιδιοκτησίας και 
∆ιαχείρισης Ακινήτων και θα περιλαµβάνει 
τα στοιχεία του ηλεκτρονικού Περιουσιο-
λογίου της Εφορίας όπως θα έχει ευθυγραµ-
µιστεί µε το Κτηµατολόγιο. Το Μητρώο 
Ιδιοκτησίας και ∆ιαχείρισης Ακινήτων θα 
ενηµερώνεται αυτόµατα κάθε φορά που θα 
υποβάλλεται από ιδιοκτήτη ακινήτου και 
θα γίνεται αποδεκτή από τον ενοικιαστή 
του ίδιου ακινήτου δήλωση πληροφοριακών 
στοιχείων µίσθωσης. Επίσης, το Μητρώο θα 
ενηµερώνεται αυτόµατα κάθε φορά που 
ένας ιδιοκτήτης θα δηλώνει τη λύση της 
µίσθωσης ενός ακινήτου του.

Το βαθύ κράτος και 
το στοίχηµα Χατζηδάκη

Ε
να υψηλού ρίσκου στοίχηµα έβαλε ο υπουργός Οι-
κονοµικών Κωστής Χατζηδάκης µε τη βούληση-
απόφασή του να µετατρέψει κάποιες προβληµατι-
κές και ζηµιογόνες ∆ΕΚΟ σε... µικρές ∆ΕΗ! Οχι φυ-
σικά ως προς το αντικείµενο, αλλά από ζηµιογόνες, 
δυσλειτουργικές και µε αρνητικό αποτύπωµα στην 

κοινωνία να τις µετατρέψει µέσω στελεχών από την αγορά, όπως 
έκανε και µε τη ∆ΕΗ, που το 2019 βρισκόταν στο χείλος της καταστρο-
φής, σε υγιείς επιχειρήσεις, ανταγωνιστικές και µε προοπτικές συνέ-
χισης της λειτουργίας τους στο µέλλον.

Οµως το ρίσκο είναι µεγάλο γιατί προφανώς, ακόµα κι αν βρει 
ικανούς µάνατζερ από τον ιδιωτικό τοµέα προσφέροντάς τους µισθούς 
αγοράς και όχι του ∆ηµοσίου, αν λάβουµε υπόψη το γενικότερο δη-
µοσιοϋπαλληλικό περιβάλλον που επικρατεί σε αυτές, τότε µάλλον 
για θαυµατοποιούς πρέπει να ψάξει ο κ. Χατζηδάκης.

Οργανισµοί προβληµατικοί ως προς την παραγωγή έργου και προ-
σφοράς στην κοινωνία και τον Ελληνα φορολογούµενο, πλην όµως µε 
ισχυρό συνδικαλιστικό κίνηµα και κυρίως την προστασία από το Σύ-
νταγµα, πέραν της µονιµότητας, και µια σειρά άλλων προνοµίων που 
απολαµβάνουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι που κατέχουν οργανικές θέσεις.

Και δεν είναι καθόλου ευκαταφρόνητα αυτά τα προνόµια που είναι 
συνταγµατικά κατοχυρωµένα, αφού όλοι ανεξαιρέτως οι υπάλληλοι 
εξελίσσονται µισθολογικά σύµφωνα µε τους όρους του νόµου, δεν 
µπορούν να µετατεθούν χωρίς γνωµοδότηση, ούτε να υποβιβαστούν 
ή να παυθούν χωρίς απόφαση του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, το οποίο 
αποτελείται κατά τα 2/3 από δηµοσίους υπαλλήλους!

Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη για τους νέους µάνατζερ που σκέ-
φτεται να προσλάβει ο κ. Χατζηδάκης στον ΟΑΣΑ, στα ΕΛΤΑ και τις 
λοιπές ∆ΕΚΟ; Πως θα έχουν δεµένα τα χέρια τους αφού δεν θα 
µπορούν να µεταθέσουν, να προαγάγουν ή να υποβαθµίσουν κάποιον 
υπάλληλο, ακόµα κι αν κρίνουν πως είναι ανεπαρκής, άνευ αντικει-
µένου ή αποδοτικός, αν δεν πάρει σχετική απόφαση το Υπηρεσιακό 
Συµβούλιο.

Το ίδιο και σε όλο τον δηµόσιο τοµέα και σε τοµείς όπου αντικει-
µενικά πονάει η δηµόσια διοίκηση, όπως η Υγεία, η Παιδεία κ.λπ.

Ποια αξιολόγηση και πράσινα άλογα που ακούµε κάθε τόσο και 
κάνουµε πως πιστεύουµε πως κάτι γίνεται... Οταν στην πράξη δεν 
µπορείς να κάνεις τίποτα, ούτε καν να επιβραβεύσεις τους καλούς 
και ευσυνείδητους, τους παραγωγικούς και αποδοτικούς, τότε είναι 
βέβαιο ότι ο ευρύτερος δηµόσιος τοµέας είναι καταδικασµένος σε 
χαµηλή παραγωγικότητα και στην ελάχιστη προσπάθεια, και εντέλει 
στις κακές υπηρεσίες αφού δεν υπάρχει κίνητρο. Ακόµα και το πριµ 
παραγωγικότητας που έχει αποφασιστεί αµφιβάλλω αν αποτελεί 
κίνητρο µε τους περιοριστικούς όρους που το περιβάλλουν.

Μια ισοπέδωση λοιπόν και µια ισότητα προς τα κάτω, αφού στο 
τέλος ακόµα και οι πρόθυµοι και εργατικοί καταλήγουν να νοιάζονται 
για το «µήνας µπαίνει, µήνας βγαίνει» και να περνά ο χρόνος µέχρι τη 
σύνταξη χωρίς πολλά ζόρια και όσο το δυνατόν πιο χαλαρά!

Μα, θα πει κανείς, ετούτη η κυβέρνηση βγήκε µε σηµαία τις µε-
ταρρυθµίσεις και τον εκσυγχρονισµό του κράτους, ώστε να πάψει να 
είναι «βαθύ». Αφού ξέρει τις δυσκολίες, γιατί υπόσχεται ανέφικτα 
πράγµατα και εντέλει σε τι διαφέρει από εκείνους που υπόσχονταν 
πως θα καταργήσουν τα µνηµόνια µε έναν νόµο κι ένα άρθρο;

Ναι, σύµφωνοι, µέσα στους σχεδιασµούς της κυβέρνησης είναι στην 
τρέχουσα θητεία της να τεθούν οι απαραίτητες αλλαγές στην αναθε-
ώρηση του Συντάγµατος και γι’ αυτό το κρίσιµο θέµα, έτσι ώστε στην 
επόµενη Βουλή, που θα είναι αναθεωρητική, να ψηφιστούν οι αλλαγές.

Οµως, όλα αυτά, ας µου επιτραπεί, είναι... ζήσε, Μάη µου! ∆ηλαδή 
να βρεθεί από αυτή τη Βουλή η πλειοψηφία που θα αποφασίσει τις 
αλλαγές, αλλά, το κυριότερο, να υπάρχει και πλειοψηφία και στην 
επόµενη Βουλή, που Κύριος οίδε τι εικόνα θα παρουσιάζει και ποιοι 
θα εκπροσωπούνται.

Με άλλα λόγια, το βαθύ κράτος έχει βαθιές ρίζες και το πιθανότερο 
είναι ότι θα συνεχίσει για αρκετά χρόνια να λειτουργεί και να µεγα-
λουργεί µε όρους του προηγούµενου αιώνα, τότε που αποφασίστηκε 
η µονιµότητα για να σταµατήσει το κλάµα των απολυµένων δηµοσίων 
υπαλλήλων στην πλατεία Κλαυθµώνος!

Βασίλης 
Στεφανακίδης
vstefanakidis@protothema.gr

Του 
Στέλιου 
Κράλογλου
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Το new deal Θεοδωρικάκου µε την αγορά 

ΤΟ ΝΕΟ ΣΧΕ∆ΙΟ 
ΚΑΤΑ 
ΤΗΣ ΑΚΡΙΒΕΙΑΣ
Τα µηνύµατα στις πρώτες συναντήσεις του υπουργού Ανάπτυξης µε εκπροσώπους 
των σούπερ µάρκετ και βιοµηχάνων τροφίµων και οι τροποποιήσεις στα ισχύοντα µέτρα - Ζητά 
µείωση τιµών και µεσοσταθµικού κέρδους - «Το κέρδος είναι θεµιτό, η αισχροκέρδεια όχι»

Π
ροτροπή για συνεργασία 
και να βάλουν πλάτη για 
το κοινό καλό, τη σταθε-
ρότητα και την κοινωνι-
κή ηρεµία από τη µία, 

σαφείς προειδοποιήσεις από την άλλη. 
Το new deal που θα επιχειρήσει µε τους 
παράγοντες της αγοράς ο νέος υπουργός 
Ανάπτυξης Τάκης Θεοδωρικάκος µπο-
ρεί να µην είναι κάτι εύκολο, εντούτοις ο 
ίδιος πιστεύει πως µπορεί να επιτευχθεί, 
αρκεί να αντιληφθούν όλοι την ευθύνη 
αλλά και τον ρόλο που διαδραµατίζουν 
στην κοινωνική ευηµερία. Από εκεί και 
έπειτα βέβαια υπάρχουν και διάφοροι 
µοχλοί πίεσης και διασφάλισης της νοµι-
µότητας που ο υπουργός αναµένεται να 
εξετάσει. Ηδη πρώτη κίνηση είναι η 
ενίσχυση της ∆ιυπηρεσιακής Μονάδας 
Ελέγχου Αγοράς (∆ΙΜΕΑ) µε 30 νέους 
ελεγκτές που θα βγουν στο πεδίο από 
την 1η Ιουλίου. Παράλληλα, εξετάζεται 
και θα δροµολογηθεί σε δεύτερη φάση 
η αυστηροποίηση των ποινών γι’ αυτούς 
που πιάνονται στον έλεγχο να παρανοµούν. 
Πρωτίστως αναµένεται σηµαντική αύ-
ξηση των προβλεπόµενων προστίµων, 
καθώς αυτά που έχουν επιβληθεί έως 
τώρα για τις µεγάλες εταιρείες, κυρίως 
τις πολυεθνικές, κρίνονται ως πολύ µικρά 
έναντι του µεγέθους τους, µε αποτέλεσµα 
σήµερα περισσότερο να θεωρείται τιµω-
ρία η δηµοσιοποίηση των ονοµάτων τους 
στον Τύπο παρά η επιβολή του ίδιου του 
προστίµου! Επιπρόσθετα, αναµένεται 
και η περαιτέρω στήριξη-ενίσχυση της 
Επιτροπής Ανταγωνισµού καθώς και του 
Συνηγόρου του Καταναλωτή, ώστε να 
µπορούν να εκτελέσουν πιο αποτελε-
σµατικά τον ρόλο τους στον έλεγχο της 
αγοράς και τη θωράκιση των δικαιωµάτων 
των καταναλωτών. 

Προς το παρόν, πάντως, έχει ξεκινήσει 
µια περίοδος συζητήσεων και επικοινω-
νίας µε την αγορά, καθώς πρόθεση της 
πολιτικής ηγεσίας του υπουργείου Ανά-
πτυξης είναι να υπάρξει πρωτίστως συ-
νεννόηση. Ο κ. Θεοδωρικάκος φρόντισε 
να επικοινωνήσει το στίγµα των προθέ-
σεών του την περασµένη εβδοµάδα, 
ολοκληρώνοντας και τον πρώτο βασικό 
κύκλο επαφών µε συνδέσµους της λια-
νικής και των τροφίµων, αλλά και µε 
επιχειρηµατίες που είδε κατά µόνας στο 

Ενισχύονται µε 30 νέους ελεγκτές που θα βγουν 
στο πεδίο από την 1η Ιουλίου οι ελεγκτικοί 
µηχανισµοί - Προς αύξηση τα όρια των προστίµων 

υπουργείο. Μάλιστα, ως ένδειξη καλής 
θέλησης αναγνώρισε πως τα µέτρα που 
έχουν ληφθεί για την ακρίβεια είναι 
βαριά για την υγιή επιχειρηµατικότητα 
και ανακοίνωσε ότι θα γίνει προσωρινό 
τελικά το µέτρο επιβολής πλαφόν στο 
µεικτό περιθώριο κέρδους για την πώ-
ληση βρεφικού γάλακτος που είχε επι-
βληθεί τον περασµένο Μάρτιο. Σηµειω-
τέον, το πλαφόν ορίζεται ως το άθροισµα 
του λειτουργικού κόστους της εταιρείας 
και εµπορικού κέρδους 7%. 

Παρ’ όλα αυτά, τόνισε ότι το σύνολο 
των µέτρων, µεταξύ αυτών το καλάθι του 
νοικοκυριού και το πλαφόν στο µεικτό 
περιθώριο κέρδους των επιχειρήσεων 
(χωρίς µάλιστα να αλλάζει κάτι στην 
περίοδο αναφοράς - 31/12/2021), θα 
παραταθεί έως το τέλος του έτους. «Το 
να πέσουν οι τιµές στα βασικά προϊόντα 
που καταναλώνουν όλα τα νοικοκυριά είναι 
µια υπόθεση για την οποία πρέπει όλοι 
να ενώσουµε τις δυνάµεις µας. Το κράτος 
και οι ελεγκτικοί µηχανισµοί πρέπει να 
κάνουµε τη δουλειά µας, αλλά πρέπει να 
συµβάλει και η υγιής επιχειρηµατική 
κοινότητα. Ολοι έχουν ρόλο για τη διασφά-
λιση της σταθερότητας και τη διατήρηση 
της κοινωνικής συνοχής», ανέφερε ο κ. 
Θεοδωρικάκος, ο οποίος διευκρίνισε ότι 
«το κέρδος είναι θεµιτό, η αισχροκέρδεια 
όχι». Στον γύρο επαφών που έχει ξεκι-
νήσει ο υπουργός Ανάπτυξης συµπερι-
λαµβάνονται επίσης η πρόεδρος της 
Επιτροπής Ανταγωνισµού, ο Συνήγορος 
του Καταναλωτή, καθώς και οι Ενώσεις 
Καταναλωτών. 

Στις προτεραιότητες του υπουργείου 
παραµένει η αναβάθµιση που ξεκίνησε 
στην πλατφόρµα e-Καταναλωτής, όπου 
ήδη υπάρχουν καθηµερινά πληροφορίες 
για τις τιµές 3.000 προϊόντων ανά αλυσί-
δα σούπερ µάρκετ, µε τον νέο υπουργό 
Ανάπτυξης να υπογραµµίζει ότι ο ενηµε-
ρωµένος καταναλωτής έχει δύναµη και 
µπορεί να βοηθήσει µε τις επιλογές του 
στο να αποκλιµακωθούν οι τιµές. 

Σε δεύτερη φάση, απ’ το κατώφλι του 
υπουργείου θα περάσουν και οι διοικήσεις 
των θυγατρικών των µεγάλων πολυεθνι-
κών που δραστηριοποιούνται στη χώρα 
µας. Εξάλλου, το αίτηµα της κυβέρνησης, 
µέσω της επιστολής του πρωθυπουργού 
Κυριάκου Μητσοτάκη προς την πρόε-
δρο της Κοµισιόν Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν, για αλλαγές σε πανευρωπαϊκό 
επίπεδο κυρίως στην κατεύθυνση της 
κατάργησης των γεωγραφικών περιορι-
σµών πώλησης προϊόντων, όπως ζητούν 
και άλλες επτά χώρες, θα είναι µεταξύ 
των ζητηµάτων που θα απασχολήσουν 
την επόµενη Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Πάντως, όπως έχει διαφανεί, ο νέος 
υπουργός δίνει µεγάλη βαρύτητα στους 
ελέγχους για την εφαρµογή της νοµιµό-
τητας, θεωρώντας πως µε την προσθήκη 
30 νέων στελεχών η ∆ΙΜΕΑ µπορεί να 
κάνει ακόµα πιο εκτεταµένους ελέγχους 
καλύπτοντας µάλιστα και τις πόλεις της 
Περιφέρειας όπου υπάρχει τεράστιο 
κενό. Μάλιστα, η Υπηρεσία, της οποίας 
διοικητής είναι ο πρώην αξιωµατικός της 
ΕΛ.ΑΣ. Χαράλαµπος Μελισσινός, γνώ-
ριµος του κ. Θεοδωρικάκου από τη θητεία 

του στο υπουργείο Προστασίας του 
Πολίτη, θα συνεργάζεται και µε άλλους 
ελεγκτικούς µηχανισµούς του κράτους. 

Εκπρόσωποι του επιχειρείν, από την 
άλλη, τονίζουν στο «business stories»
ότι τα µέτρα έχουν προκαλέσει στρεβλό-
τητες στην αγορά και θα πρέπει να αρ-
χίσουν επιτέλους να περιορίζονται, αφού 
κάποια εξ αυτών είναι ήδη σε ισχύ τέσ-
σερα χρόνια, όπως το πλαφόν στο µεικτό 
περιθώριο κέρδους. Επιµένουν δε πως 
µοναδική λύση για άµεση αποκλιµάκω-
ση των τιµών είναι η µείωση του ΦΠΑ 
στα τρόφιµα, ρίχνοντας ουσιαστικά το 
µπαλάκι στην κυβέρνηση και το υπουρ-
γείο Οικονοµικών. 

«Οποιαδήποτε κουβέντα για τον ΦΠΑ 
είναι άκυρη. ∆εν πρόκειται να µειώσουµε 
τον ΦΠΑ», ξεκαθάρισε µε δήλωσή του 
στο «b.s.» ο υπουργός Οικονοµικών Κω-
στής Χατζηδάκης, ενώ και ο κ. Θεοδω-
ρικάκος προβάλλει το παράδειγµα της 
Ισπανίας, όπου παρά τη µείωση του ΦΠΑ 
οι τιµές συνέχισαν την ανιούσα. 

Ανάπτυξη και αύξηση 
εισοδηµάτων 
Στις προτεραιότητες του νέου υπουργού 
Ανάπτυξης είναι και η συµβολή του 
υπουργείου στην αναπτυξιακή προοπτι-
κή της χώρας, στην αλλαγή του παραγω-
γικού µοντέλου και εντέλει στην αύξηση 
των εισοδηµάτων των νοικοκυριών, όπως 
φρόντισε να υπογραµµίσει ήδη από την 
πρώτη µέρα ανάληψης των καθηκόντων 
του. Εξάλλου, η υλοποίηση της εθνικής 
στρατηγικής για τη βιοµηχανία, η χάραξη 
εθνικής στρατηγικής για την ανάπτυξη 
της έρευνας, τεχνολογίας και καινοτοµίας 
και η προσέλκυση σηµαντικών επενδύ-
σεων αποτελούν ευθύνη του υπουργείου. 

Την περασµένη Πέµπτη, στην επίσκε-
ψη του επιτρόπου Εσωτερικής Αγοράς 
Τιερί Μπρετόν στο υπουργείο Ανάπτυ-
ξης, συζητήθηκαν, µεταξύ άλλων, η 
ανάγκη χρηµατοδότησης κλάδων της 
βιοµηχανίας ώστε να γίνουν περισσότερο 
ανταγωνιστικοί, καθώς και η πορεία των 
νέων ενωσιακών πρωτοβουλιών και κα-
νονισµών, που στόχο έχουν την ενίσχυση 
της στρατηγικής αυτονοµίας της Ευρώπης. 

«Ο ρόλος του υπουργείου Ανάπτυξης 
είναι κοµβικός για τους βασικούς στόχους 
της πολιτικής της κυβέρνησης συνολικά, 
στην υλοποίηση ενός νέου παραγωγικού 
µοντέλου για βιώσιµη ανάπτυξη και κα-
λύτερα εισοδήµατα για τους Ελληνες. Οπως 
1.500 ευρώ µέσο µισθό στο τέλος της τε-
τραετίας που θέσαµε στόχο ως κυβέρνηση», 
ανέφερε ο κ. Θεοδωρικάκος. 

Μεταξύ των δράσεων µε θετικό αντί-
κτυπο που ήδη τρέχουν από το υπουργείο, 
ο ίδιος στέκεται στα έργα αναβάθµισης 
20 ΒΙ.ΠΕ., στις επενδύσεις 75 εκατ. ευρώ 
για την ψηφιοποίηση της οικονοµικής 
δραστηριότητας των ΜµΕ, στο «Ερευνώ 
και Καινοτοµώ» προϋπολογισµού 300 
εκατ. ευρώ και στην προσέλκυση στρα-
τηγικών επενδύσεων. Παράλληλα, υπό-
σχεται επίλυση των προβληµάτων που 
υπάρχουν µε τη χρηµατοδότηση των 
καθεστώτων του αναπτυξιακού νόµου.

Στιγµιότυπο 
από την 
επίσκεψη του 
πρωθυπουργού 
Κυριάκου 
Μητσοτάκη
στο υπουργείο 
Ανάπτυξης 
την περασµένη 
εβδοµάδα

Του 
Στέλιου 
Μορφίδη
smorfidis@gmail.com
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Στόχος 
την επόµενη 
δεκαετία να 

σταθεροποιηθούν 
οι γεννήσεις

Σοφία Ζαχαράκη

H υπουργός Κοινωνικής Συνοχής 
και Οικογένειας καλεί σε συστράτευση 

όλες τις δυνάµεις της χώρας και τον ιδιωτικό 
τοµέα προκειµένου το εθνικό επιχειρησιακό 

πλάνο να έχει όσο το δυνατόν καλύτερα 
αποτελέσµατα όσον αφορά την ανάσχεση 

της µείωσης των γεννήσεων

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Λ
ίφτινγκ στο 
«Ανακαινίζω - 
Νοικιάζω», ένα 
πρόγραµµα που 
δεν... περπά-

τησε σύµφωνα µε τις προσδο-
κίες της κυβέρνησης, προωθεί 
µε διαδικασίες εξπρές το 
υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής 
και Οικογένειας µε αύξηση της 
επιδότησης έως 60%, αύξηση 
του συνολικού ποσού και φο-
ρολογικά κίνητρα. Η στεγαστι-
κή πολιτική, που θα εµπλουτι-
στεί σύντοµα µε το φιλόδοξο 
πρόγραµµα «Σπίτι µου 2» κόστους 
2 δισ. ευρώ, αποτελεί έναν από 
τους πέντε άξονες του Εθνικού 
Σχεδίου ∆ράσης για το ∆ηµο-
γραφικό µε στόχο την επόµενη 
δεκαετία να σταθεροποιηθούν 
οι γεννήσεις. Οι προβολές και 
οι επιστηµονικές προσεγγίσεις 
δείχνουν ότι το ∆ηµογραφικό, 
που αποτελεί βόµβα στα θε-
µέλια τόσο του Ασφαλιστικού 
όσο και της αγοράς εργασίας, 
δεν είναι πρόβληµα που λύνε-
ται, απλώς µπορούν να µειωθούν 
οι επιπτώσεις του. Αναγνωρί-
ζοντας τη δυσκολία του κρίσι-
µου χαρτοφυλακίου που έχει 

αναλάβει,  η υπουργός Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας 
Σοφία Ζαχαράκη καλεί σε 
συστράτευση όλες τις δυνάµεις 
της χώρας και τον ιδιωτικό 
τοµέα προκειµένου το εθνικό 
επιχειρησιακό πλάνο να έχει 
όσο το δυνατόν καλύτερα 
αποτελέσµατα όσον αφορά την 
ανάσχεση της µείωσης των 
γεννήσεων. 

Μπορεί οι προκλήσεις ενός 
τέτοιου εγχειρήµατος τώρα και 
στο µέλλον να είναι µεγάλες, 
αλλά η κυρία Ζαχαράκη δεν 
κρύβει την ικανοποίησή της για 
τα εύσηµα που έλαβε η Ελλάδα 
από την αντιπρόεδρο της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, Ντου-
µπράβκα Σουίτσα, για τη µε-
θοδική δουλειά της ως προς την 
αντιµετώπιση του ∆ηµογραφι-
κού. Η Ευρωπαία αξιωµατούχος 
ανέφερε µάλιστα πως καταβάλ-
λεται κεντρικά προσπάθεια να 
πειστούν όλα τα κράτη-µέλη 
να συστήσουν αντίστοιχα 
υπουργεία.

«Σηµασία έχει να ορίζουµε 
και να επιδιώκουµε το εφικτό», 
τονίζει η Σοφία Ζαχαράκη, 
µιλώντας στο «b.s.». «∆ηµογρα-

φική κρίση βιώνουν 7 στις 10 
χώρες παγκοσµίως, ανάµεσά 
τους χώρες µε εξαιρετικά υψηλό 
βιοτικό επίπεδο, ανάπτυξη και 
στιβαρό κοινωνικό κράτος. 
Φυσικά δεν αποτελούµε εξαί-
ρεση. Με αυτά τα δεδοµένα 
κινηθήκαµε σε πέντε άξονες: 
στήριξη της οικογένειας, ενίσχυ-
ση του εργατικού δυναµικού, 
διαχείριση της γήρανσης, συνο-
λικά ενίσχυση της ποιότητας 
ζωής και φυσικά προώθηση της 
ανάπτυξης. Κάθε άξονας συνε-
πάγεται ένα εύρος πολιτικών 
δράσεων και στοχευµένων 
προγραµµάτων, πολλά από τα 
οποία υλοποιούνται ήδη. Παρά-
δειγµα,  η στήριξη της οικογέ-
νειας είναι βασικός άξονας του 
Εθνικού Σχεδίου, όµως εµείς ως 
κυβέρνηση από το 2019 νοµο-
θετήσαµε στοχευµένες παροχές, 
επιδόµατα και κυρίως κάθε είδους 
βοήθεια στη νέα µητέρα και στα 
νέα ζευγάρια. Το αυξηµένο 
επίδοµα γέννας, η επέκταση της 
άδειας µητρότητας, οι γονεϊκές 
άδειες, η κάλυψη όλων των αι-
τήσεων για βρεφονηπιακούς 
σταθµούς και Κέντρα ∆ηµιουρ-
γικής Απασχόλησης, τα ολοήµε-

Είναι µαρξίστρια η Λεπέν;

Ο
ι πρόωρες εκλογές στη Γαλλία που προκήρυξε ο Εµανου-
έλ Μακρόν ύστερα από την ήττα του στις ευρωεκλογές 
υποτίθεται ότι ήταν ένα µεγάλο «τζογάρισµα» για να 
ενεργοποιήσει ένα αντι-ακροδεξιό µέτωπο και να ανακό-
ψει την επέλαση της Εθνικής Συσπείρωσης (πρώην 
Εθνικό Μέτωπο) της Μαρίν Λεπέν.

Το αποτέλεσµα θα φανεί στις κάλπες, καθώς το πλειοψηφικό γαλλικό 
σύστηµα ευνοεί πράγµατι τη συγκρότηση πολιτικού µετώπου, κυρίως σε 
δεύτερο γύρο. Εκείνο όµως που ήδη συµβαίνει είναι ότι η Αριστερά συγκρό-
τησε το Λαϊκό Μέτωπο κατά της Ακροδεξιάς, αλλά και αυτό στρέφει τα βέλη 
του κατά του Κέντρου και της Αναγέννησης του Μακρόν, που εµφανίζεται 
τρίτη στις δηµοσκοπήσεις.

Η εµβέλεια των εκλογών στη Γαλλία ξεπερνά τα σύνορα της χώρας, καθώς 
εάν το κόµµα της Λεπέν  συµµετάσχει σε κυβέρνηση, το µεγάλο ερώτηµα 
είναι ποια στάση θα τηρήσει στα µεγάλα ευρωπαϊκά ζητήµατα - από τις σχέ-
σεις µε τη Ρωσία και τον πόλεµο στην Ουκρανία µέχρι το Μεταναστευτικό και 
την οικονοµία. Είναι πολύ πιθανό ότι η Λεπέν θα ακολουθήσει τη γραµµή της 
Ιταλίδας πρωθυπουργού Τζόρτζια Μελόνι, η οποία εγκατέλειψε τις ακραίες 
αντιευρωπαϊκές θέσεις και προσαρµόστηκε πλήρως στα δεδοµένα της οικο-
νοµικής διακυβέρνησης της Ε.Ε.

Η εµπειρία της Μελόνι δείχνει ότι η Ε.Ε. και η Ευρωζώνη είναι συµβατές 
µε οποιαδήποτε πολιτική δύναµη σέβεται το ιερό δισκοπότηρο του Μάα-
στριχτ, ακόµα κι αν είναι ξενοφοβική, µισαλλόδοξη ή έχει φιλοφασιστικό 
παρελθόν. Εποµένως, η Ακροδεξιά στην κυβέρνηση δεν θα έχει πρόβληµα 
εφόσον σέβεται την ελεύθερη αγορά, τον περιορισµό των εργασιακών 
δικαιωµάτων, τον περιορισµό των κοινωνικών δαπανών και το µικρό Κρά-
τος ώστε να ευνοούνται οι ευρωπαϊκές µεγάλες εταιρείες προκειµένου να 
ανταγωνιστούν τις ΗΠΑ - άλλο εάν οι τελευταίες δεν έχουν καταφέρει και 
πολλά στο πεδίο αυτό.

Εκεί που θα υπάρξει πρόβληµα είναι εάν µια κυβέρνηση µε το κόµµα της 
Λεπέν θα αυξήσει τις κρατικές δαπάνες ή το έλλειµµα του προϋπολογισµού 
για να υλοποιήσει υποσχέσεις της, όπως η µείωση του φόρου στα καύσιµα, 
στο ηλεκτρικό ρεύµα και σε 100 αγαθά άµεσης ανάγκης ή ακόµη η αυτόµατη 
τιµαριθµική αναπροσαρµογή των συντάξεων. 

Ηδη όµως ο 28χρονος εκλεκτός της Λεπέν, Ζορντάν Μπαρντελά, άρχισε τα 
«θα δούµε» και «αυτό είναι για αργότερα» για πολλές από τις θέσεις του κόµ-
µατος, ενώ έχει βγει εκτός κάδρου η υπόσχεση για µείωση του ορίου ηλικίας 
συνταξιοδότησης, από τα 64 χρόνια όπου το είχε ανεβάσει ο Μακρόν πυρο-
δοτώντας µεγάλες διαδηλώσεις διαµαρτυρίας.

Η Εθνική Συσπείρωση βάζει κάθε µέρα νερό στο κρασί της καθώς δεν θέλει 
να τροµάξει το οικονοµικό κατεστηµένο και τις αγορές, έχοντας δει ότι ήδη την 
επαύριον των ευρωεκλογών οι τιµές των γαλλικών οµολόγων και µετοχών έκα-
ναν βουτιά. Ο Μπαρντελά, µάλιστα, ρίχνει την ευθύνη για την υπαναχώρηση 
στο έλλειµµα του προϋπολογισµού, για το οποίο κατηγορεί την κυβέρνηση 
Μακρόν. Είναι γεγονός ότι στα τέλη Μαΐου η εταιρεία αξιολόγησης S&P είχε 
υποβαθµίσει το αξιόχρεο της γαλλικής κυβέρνησης, ενώ την περασµένη εβδο-
µάδα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ξεκίνησε διαδικασία υπερβολικού ελλείµµατος 
για τη χώρα, σηµατοδοτώντας την έλλειψη περιθωρίων για παροχές.

Πληθώρα αναλυτών προειδοποιούσαν ότι µια κυβέρνηση µε τη Λεπέν θα 
έχει την τύχη της Λιζ Τρας, η οποία το 2022 εγκατέλειψε κακήν κακώς την 
πρωθυπουργία σε λίγες εβδοµάδες υπό την πίεση της αγοράς οµολόγων και 
της άρνησης της Τράπεζας της Αγγλίας να τη στηρίξει. Ο δε υπουργός Οικο-
νοµικών του Μακρόν, Μπρούνο Λεµέρ, υπερθεµάτισε µιλώντας στον Σύνδε-
σµο Γαλλικών Επιχειρήσεων ότι εάν κυβερνήσει το κόµµα της Λεπέν η χώρα 
θα µπει στο ∆ΝΤ, ενώ πριν από λίγες ηµέρες είχε χαρακτηρίσει το πρόγραµ-
µά της «µαρξιστικό»!

Εκεί όπου επιµένει η Ακροδεξιά είναι στη µείωση των επιδοµάτων για τους 
ξένους και την απέλαση των παράνοµων µεταναστών, επιχειρώντας να περι-
ορίσει σε αυτά τα θέµατα την προεκλογική ατζέντα, καθώς βλέπει ότι στην 
οικονοµία υπάρχει αδιέξοδο.

Με άλλα λόγια, η Ακροδεξιά στην Ευρώπη ασπάζεται το οικονοµικό 
δόγµα της Ευρωζώνης, µετριάζει -έως εγκατάλειψης- τη ρητορική υπέρ των 
αδυνάτων, στρέφοντας όµως την πολιτική ατζέντα στη ρητορική της ασφά-
λειας και της ξενοφοβίας, πιθανόν δε και του αυταρχισµού, προκειµένου 
να «κανονικοποιηθεί» και να γίνει αποδεκτή ως συστηµική δύναµη εξουσί-
ας. Η εξέλιξη αυτή -εφόσον επιβεβαιωθεί από τις γαλλικές κάλπες- ίσως 
ανακουφίσει πρόσκαιρα τόσο τις Βρυξέλλες όσο και τις αγορές, αλλά δεν 
θα εκτονώσει την πηγή της λαϊκής δυσαρέσκειας που τροφοδοτεί τη λεγό-
µενη αντισυστηµική ψήφο.

∆ιότι το υπόστρωµα πάνω στο οποίο αναπτύσσεται η ξενοφοβία των µε-
σαίων στρωµάτων και των απλών ανθρώπων είναι η ανασφάλεια που τρέφε-
ται από την υποβάθµιση του βιοτικού επιπέδου σε συνδυασµό µε την αίσθη-
ση ότι είναι οι ξεχασµένοι ενός οικονοµικού συστήµατος που ανθεί για τους 
λίγους, αλλά «αφήνει πίσω» τους πολλούς.

Εάν οι ανάγκες των ανθρώπων δεν καλυφθούν, η πολιτική ισορροπία δεν 
µπορεί να διατηρηθεί.

Γιώργος Χ. 
Παπαγεωργίου
infopapageorgiou@gmail.com

Της 
Μαίρης 
Λαµπαδίτη
lampaditim@yahoo.gr 
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να ονειρευτούν την οικογένειά 
τους ασφαλή ως προς το κοµµάτι 
της στέγης. Το πρόγραµµα «Aνα-
καινίζω - Νοικιάζω» σχεδιάστηκε 
προκειµένου να ανοίξουν αρκετές 
χιλιάδες κλειστά σπίτια, αλλά η 
πρώτη φάση δεν µας έδωσε τα 
αναµενόµενα αποτελέσµατα. Κα-
ταλήγουµε και σε λίγες µέρες θα 
γίνουν επίσηµες ανακοινώσεις για 
αύξηση έως και 60% του ποσοστού 
της επιδότησης µε γενναία αύξηση 
και του συνολικού ποσού, το οποίο 
σήµερα ανέρχεται στις 10.000 ευρώ. 
Αξιολογούµε αυτή τη στιγµή και µια 
αλλαγή που αφορά τη φορολόγηση 
όσων αξιοποιήσουν το πρόγραµµα.

- Ειδικά για το «Σπίτι µου 2» 
υπάρχουν νεότερα όσον αφο-
ρά την ηλικιακή και εισοδηµα-
τική διεύρυνση, καθώς και την 
πορεία της διαπραγµάτευσης 
για την εξασφάλιση των κον-
δυλίων; Σαφώς πρόκειται για ένα 
µεγαλύτερης κλίµακας πρόγραµµα, 
θα το χαρακτήριζα όχι «Σπίτι µου 
2» αλλά «Σπίτι µου επί 2». ∆ιπλά-
σιος προϋπολογισµός, όπως ανα-
κοίνωσε ότι επιδιώκει ο πρωθυ-
πουργός, που θα φτάσει τα 2 δισ.  
ευρώ, όταν ο αντίστοιχος του 

πρώτου προγράµµατος ήταν 1 
δισεκατοµµύριο. Είναι δεδηλωµέ-
νη πρόθεση να διευρυνθεί το 
ηλικιακό κριτήριο έως τα 50 έτη, 
άρα θα απευθύνεται όχι µόνο σε 
νέα ζευγάρια αλλά και σε ανθρώ-
πους µε οικογένειες. Σχετικά µε 
τις πηγές χρηµατοδότησης, τη 
διασφάλιση των αναγκαίων κον-
δυλίων από το Ταµείο Ανάκαµψης 
αλλά και εθνικούς πόρους, θα 
σηµειώσω ότι ουδέποτε ο πρωθυ-
πουργός ανακοίνωσε κάτι για το 
οποίο δεν ήταν απολύτως βέβαιος 
για τη δυναµική της διεκδίκησης.

- Εκτός από τη στεγαστική 
πολιτική, ποια άλλα µέτρα εί-
δατε ότι είναι αποτελεσµατικά 
και µπορούν να συµβάλουν 
στη µείωση της υπογεννητικό-
τητας; Σε µια µεγάλη έρευνα που 
κάναµε κατά τη διάρκεια της κα-
τάρτισης των προτάσεων για το 
∆ηµογραφικό, είδαµε ότι όλες οι 
παροχές αξιολογούνται πολύ θε-
τικά από τους γονείς. Η σηµαντική 
αύξηση στο επίδοµα γέννας, που 
φτάνει ανάλογα µε τον αριθµό των 
παιδιών στα 3.500 ευρώ, αναγνω-
ρίστηκε ως µια σηµαντική βοήθεια. 
Το πλαφόν που µπήκε στο βρεφι-

κό γάλα και η υπαγωγή πολλών 
βρεφικών ειδών σε χαµηλό ΦΠΑ 
βοήθησαν επίσης τις οικογένειες. 
Οµως, ας µη γελιόµαστε. Κανένα 
απ' αυτά τα µέτρα δεν αξιολογεί-
ται ως κοµβικό στην επιλογή να 
αποκτήσει κάποιος παιδί. Τι θέλω 
να πω µε αυτό; Η απόφαση ενός 
ανθρώπου ή ενός ζευγαριού να 
κάνει ή να µην κάνει παιδιά είναι 
πολυπαραγοντική. Εµείς αυτό που 
επιδιώκουµε ως Πολιτεία είναι να 
κάνουµε ευκολότερη την επιλογή 
στις περιπτώσεις που δεν συντρέ-
χουν άλλοι λόγοι.

- Ποια νέα µέτρα σχεδιάζετε 
σε σχέση µε τη γυναικεία απα-
σχόληση και την εναρµόνιση 
της προσωπικής µε την επαγ-
γελµατική ζωή; Η προαγωγή της 
γυναικείας απασχόλησης και 
επιχειρηµατικότητας συνδέεται 
άµεσα µε ένα από τα µεγάλα 
στοιχήµατα του υπουργείου µας: 
την εξισορρόπηση της επαγγελ-
µατικής µε την προσωπική ζωή. 
Τίθεται από τη συντριπτική πλει-
ονότητα των γυναικών, αλλά και 
των ανδρών, ως προϋπόθεση να 
πραγµατώνουν τους προσωπικούς 
στόχους τους χωρίς να συνθλίβονται 

«H στήριξη της οικογένειας είναι βασικός άξονας του Εθνικού Σχεδίου, 
όµως εµείς ως κυβέρνηση από το 2019 νοµοθετήσαµε στοχευµένες παροχές, 
επιδόµατα και κυρίως κάθε είδους βοήθεια στη νέα µητέρα και στα νέα ζευγάρια»

ρα σχολεία, τα κατασκηνωτικά 
προγράµµατα κ.λπ. Το ζωντάνεµα 
της Περιφέρειας µέσα από τη βελ-
τίωση των υποδοµών της παρεχό-
µενης υγείας και παιδείας και η 
αύξηση των θέσεων εργασίας είναι 
κοµβικά για την ανάσχεση της 
µείωσης των γεννήσεων. Αντιλαµ-
βάνεστε ότι όλες οι πολιτικές έχουν 
αναφορά και αντανακλώνται ευθέ-
ως στο ∆ηµογραφικό και το Εθνικό 
Σχέδιο ∆ράσης φιλοδοξούµε να 
αποτελέσει ένα εθνικό επιχειρησι-
ακό πλάνο, το οποίο απαιτεί συ-
στράτευση όλων των δυνάµεων της 
χώρας και συνέπεια στην εφαρµο-
γή του. Για τον λόγο αυτό προχω-
ράµε και στη δηµιουργία Παρατη-
ρητηρίου ώστε να ελέγχεται η 
πορεία εφαρµογής των πολιτικών».

- Στο πλαίσιο της στεγαστικής 
πολιτικής για τα νέα ζευγάρια 
αναµένεται να υλοποιηθεί το 
«Σπίτι µου 2», η Kοινωνική 
Aντιπαροχή, καθώς και το λί-
φτινγκ στο «Ανακαινίζω - Νοι-
κιάζω». Ποιο είναι το χρονοδι-
άγραµµα για την υλοποίηση 
αυτών των πρωτοβουλιών; 
Είναι σηµαντικό να τονίσω ότι η 
χώρα επί σειρά πολλών ετών, για 
λόγους που σχετίζονται µε την 
κρίση, αλλά όχι µόνο µε αυτή, δεν 
είχε στεγαστική πολιτική. ∆εν 
«είδε» εγκαίρως το πρόβληµα. 
Εµείς έχουµε πλήρη επίγνωση ότι 
το κόστος στέγασης είναι ιδιαίτε-
ρα υψηλό, όµως θέλω να θυµίσω 
ότι από τις πρώτες αποφάσεις µας 
το 2019 ήταν η καταβολή επιδό-
µατος ενοικίου σε χιλιάδες συµπο-
λίτες µας. Είναι µέρος της στεγα-
στικής πολιτικής ότι 400 εκατ. 
ευρώ καταβάλλονται για το σχετι-
κό επίδοµα. Την περασµένη 
χρονιά υποστηρίχθηκαν περίπου 
264.531 ενοικιαστές, χαµηλοσυ-
νταξιούχοι, ευάλωτοι, οικογένειες 
µε παιδιά, δικαιούχοι του Ελάχιστου 
Εγγυηµένου Εισοδήµατος. Προ-
σπαθούµε ταυτόχρονα να δηµι-
ουργήσουµε από το µηδέν ένα 
σηµαντικό απόθεµα κοινωνικής 
κατοικίας.

 Αυτή τη στιγµή υλοποιούµε µια 
σειρά από στεγαστικά προγράµ-
µατα ύψους σχεδόν 2,3 δισ. ευρώ 
για να καλυφθούν σηµαντικές και 
διαφορετικές ανάγκες. Κατασκευ-
άζονται νέες σύγχρονες φοιτητικές 
εστίες που θα φιλοξενούν 8.500 
φοιτητές που σπουδάζουν µακριά 
από τα σπίτια τους. Μελετάµε και 
σύντοµα θα καταθέσουµε συγκε-
κριµένο σχέδιο για την κάλυψη 
των στεγαστικών αναγκών δηµο-
σίων υπαλλήλων σε τουριστικές 
περιοχές. Το πρόγραµµα «Σπίτι 
µου 1», µε διαδικασίες γρήγορες 
και απλές, έδωσε σε περίπου 20.000 
νέους ανθρώπους τη δυνατότητα 

στο δίληµµα «καριέρα ή οικογένεια». 
Προς την κατεύθυνση αυτή λει-
τουργεί η επέκταση της άδειας και 
το επίδοµα µητρότητας και στον 
ιδιωτικό τοµέα, ενώ πρόσφατα 
εντάχθηκαν και οι αυτοαπασχο-
λούµενες, ελεύθερες επαγγελµα-
τίες και οι αγρότισσες. ∆ώσαµε τη 
δυνατότητα µεταβίβασης µέρους 
της άδειας µητρότητας και στον 
πατέρα. Ενισχύουµε µε 20.000 
νέες θέσεις τους βρεφονηπιακούς 
σταθµούς ώστε να καλυφθούν όλες 
οι ανάγκες. Συνολικό ποσό 300 
εκατ. ετησίως δίνεται σε vouchers 
για παιδικούς σταθµούς, Κ∆ΑΠ και 
Κ∆ΑΠ ΑµεΑ. Εξετάζουµε νέα 
πρωτοποριακά προγράµµατα 
αντίστοιχα µε το «Νταντάδες της 
Γειτονιάς», το οποίο µετά την πι-
λοτική φάση θα επεκταθεί στο 
σύνολο της χώρας, καθώς διασφα-
λίσαµε χρηµατοδότηση 100 εκατ. 
ευρώ από το ΕΣΠΑ. Στο επίπεδο 
της νοµοθεσίας, σύντοµα ολοκλη-
ρώνεται η υιοθέτηση της Οδηγίας 
2022/2381 για τη βελτίωση της 
ισόρροπης εκπροσώπησης φύλων 
σε θέσεις διευθυντικών στελεχών 
των εισηγµένων εταιρειών, καθώς 
και η Οδηγία 2023/970 για την 
ενίσχυση της εφαρµογής της αρχής 
της ισότητας της αµοιβής µεταξύ 
ανδρών και γυναικών για όµοια 
εργασία.

- Τι ρόλο µπορεί να παίξει ο 
ιδιωτικός τοµέας; Κάποιες µε-
γάλες εταιρείες δίνουν οικονο-
µικά κίνητρα για τη γέννηση 
παιδιών, ενώ παρέχουν χώρους 
φύλαξης των παιδιών. Ωστόσο, 
το 98% των επιχειρήσεων στην 
Ελλάδα είναι µικροµεσαίες και 
δεν έχουν τη δυνατότητα αυτών 
των παροχών. Τι µήνυµα απευ-
θύνετε στον ιδιωτικό τοµέα; 
Θέτετε µια πολύ κρίσιµη παράµε-
τρο και πρέπει να πω ότι ήδη 
έχουµε πολλά παραδείγµατα 
επιχειρήσεων κάθε µεγέθους που 
προχωρούν σε παροχές και βρίσκουν 
και νέους τρόπους να σταθούν 
αρωγοί στις οικογένειες µε παιδιά, 
ή ακόµη και να στηρίξουν νέα 
ζευγάρια να αποκτήσουν παιδί. 
Αναφέρατε ότι η πλειονότητα των 
επιχειρήσεων στη χώρα είναι µι-
κροµεσαίες και δεν έχουν δυνα-
τότητα παροχών. Θα πω ότι ακόµη 
και µικρή επιχείρηση µε λίγους 
εργαζόµενους µπορεί να συµβάλει 
καθοριστικά µε τον πιο απλό τρό-
πο. Τηρώντας µε συνέπεια όσα 
προβλέπει ο νόµος για τις µαµάδες 
και τους µπαµπάδες που εργάζο-
νται. Η Ελλάδα, µε τις τελευταίες 
µεταβολές που έγιναν από την 
κυβέρνησή µας, είναι ανάµεσα 
στις τέσσερις ευρωπαϊκές χώρες 
µε την πιο φιλική στη µητρότητα 
και τη γονεϊκότητα νοµοθεσία.

«To πρόγραµµα "Σπίτι µου 2" θα το χαρακτήριζα 
"Σπίτι µου επί 2". ∆ιπλάσιος προϋπολογισµός, όπως ανακοίνωσε 

ότι επιδιώκει ο πρωθυπουργός, που θα φτάσει τα 2 δισ. ευρώ, 
όταν ο αντίστοιχος του πρώτου προγράµµατος ήταν 1 δισ. ευρώ. 
Είναι δεδηλωµένη πρόθεση να διευρυνθεί το ηλικιακό κριτήριο 

έως τα 50 έτη, άρα θα απευθύνεται όχι µόνο σε νέα ζευγάρια 
αλλά και σε ανθρώπους µε οικογένειες»
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Ηλεκτρικό ρεύµα

Ε
ξωση του πράσινου τι-
µολογίου από το βάθρο 
κάνουν για τον Ιούνιο οι 
ανατιµήσεις των τιµών 
ηλεκτρικής ενέργειας 
στους καταναλωτές, οι 

οποίες επαναφέρουν την ανησυχία για 
την επιλογή του σωστού τιµολογίου και 
ασκούν ισχυρές πιέσεις στα νοικοκυριά 
που πλήττονται και από την ακρίβεια 
των τροφίµων. 

Ο προβληµατισµός εντείνεται από το 
γεγονός ότι είναι η πρώτη φορά ύστερα 
από σχεδόν έξι µήνες εφαρµογής του 
ενιαίου τιµολογίου, στο οποίο µεταπή-
δησε το 95% της πελατειακής βάσης, 
που οι καταναλωτές αναλύουν ξανά τους 
λογαριασµούς ρεύµατος, φιλτράρουν 
την τιµή της κιλοβατώρας και αναζητούν 
οικονοµικότερες λύσεις για να βγουν από 
το τούνελ των υψηλών τιµολογίων που 
προβλέπουν όλες οι αναλύσεις για το 
φετινό καλοκαίρι. Το εκρηκτικό κοκτέιλ 
που διαµορφώνουν οι τιµές ηλεκτρικής 
ενέργειας και αναµένεται να κινηθεί στο 
ίδιο µοτίβο και τον Ιούλιο επηρεάζουν 
η συµµετοχή στο µείγµα ηλεκτροπαρα-
γωγής των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέρ-
γειας, η χρήση των µονάδων φυσικού 
αερίου που έρχονται να ενισχύσουν το 
σύστηµα κατά τις βραδινές ώρες που 
απουσιάζει η παραγωγή από φωτοβολ-
ταϊκά -ανεβάζοντας στο κόκκινο τις τιµές 
της χονδρεµπορικής-, η αύξηση της 
ζήτησης που φτάνει στο 20%, αλλά και 
οι διεθνείς τιµές φυσικού αερίου και 
διοξειδίου του άνθρακα για τις οποίες 
επίσης παρατηρούνται σηµαντικές αλ-
λαγές το τελευταίο διάστηµα φουσκώ-
νοντας την τιµή που πληρώνουν τα ελ-
ληνικά νοικοκυριά. 

µεγάλες µετακινήσεις πελατών µεταξύ των 
προµηθευτών ενέργειας αξιολογώντας τα 
κίτρινα τιµολόγια και τα σταθερά µπλε, τα 
οποία εµφανίζουν ανταγωνιστικές χρεώσεις.  

Η εκδοχή του µπλε 
Το σταθερό τιµολόγιο που προσφέρει 
τις ίδιες χρεώσεις, βρέξει χιονίσει, στους 
καταναλωτές ανεξάρτητα από τις διακυ-
µάνσεις της αγοράς έχει επανέλθει από 
τις αρχές του µήνα στο καλάθι των επι-
λογών. Επειτα από µια περίοδο δίµηνης 
αποχής λόγω ραγδαίας υποχώρησης των 
τιµών, τα σταθερά τιµολόγια δελεάζουν 
και πάλι την αγορά των οικιακών πελατών. 
Για όσους θέλουν να έχουν το κεφάλι 
τους ήσυχο και να ελέγχουν το κόστος 
τους, το µπλε είναι µια λύση, ειδικά αν 
η διάρκεια των συµβολαίων αυτών δεν 
ξεπερνά το εξάµηνο, που αποτελεί µια 
περίοδο βραχείας δέσµευσης, η οποία 
όµως µπορεί να απορροφήσει τους 
κραδασµούς της κλιµάκωσης των τιµών. 
Στην αγορά της προµήθειας αναφέρουν 
ότι αυτή την περίοδο το µπλε συµφέρει 
και για έναν πρόσθετο λόγο. Οπως εκτι-
µούν, οι φθηνές ποσότητες που είχαν 
«χετζάρει» αρκετοί πάροχοι ενέργειας 
εξαντλούνται και αναζητούν νέες ευκαι-
ρίες. Αυτό ενδέχεται να σηµαίνει ότι τα 
νέα συµβόλαια θα είναι πιο ακριβά. Το 
προηγούµενο διάστηµα πάντως υπήρξαν 
και σταθερά τα οποία προσφέρθηκαν 
στην αγορά χωρίς να είναι «χετζαρισµέ-
να» λόγω χαµηλών τιµών στο ρεύµα, 
αλλά στη συνέχεια οι πάροχοι απέσυραν 
όταν είδαν ότι οι χρεώσεις ανεβαίνουν. 
Σε κάθε περίπτωση, η επιλογή των 
σταθερών χρειάζεται µελέτη καθώς οι 
καταναλωτές οφείλουν να συνυπολογίσουν 
δύο παράγοντες που συνδιαµορφώνουν 
το τελικό κόστος: ο ένας είναι η µηνιαία 
κατανάλωση και ο δεύτερος το πάγιο 
που ως επί το πλείστον είναι τσιµπηµέ-
νο (έως 9,90 ευρώ) και εποµένως αυξάνει 
το κόστος για ένα νοικοκυριό.  

Τα κίτρινα τιµολόγια 
Στο µπουκέτο των τιµολογίων µε αντα-
γωνιστικό κόστος συµπεριλαµβάνεται 
και το κίτρινο ex ante τιµολόγιο. 

Πρόκειται για το τιµολόγιο που 
προσφέρεται µέχρι σήµερα µόνο από 
τρεις παρόχους (∆ΕΗ, Protergia, ΗΡΩΝ) 
και στο οποίο ο καταναλωτής γνωρίζει 
την τιµή στην αρχή του µήνα κατανά-
λωσης. Τα τιµολόγια αυτά διαφοροποι-
ούνται από τα κίτρινα ex post, όπου η 
τελική χρέωση διαµορφώνεται στο 
τέλος του µήνα. Οι τιµές κυµαίνονται 
µεταξύ 9-15 λεπτών ανά κιλοβατώρα 
και για µέση κατανάλωση  400 κιλοβα-
τώρων µε µέση τιµή αγοράς 12,5 λεπτά 
διαµορφώνεται το κόστος µαζί µε πάγιο 
5 ευρώ στα 55 ευρώ τον µήνα. Με 
αντίστοιχη κατανάλωση για το πράσι-
νο τιµολόγιο και µε µέση τιµή αγοράς 
για τον Ιούνιο τα 15,2 λεπτά ανά κιλο-
βατώρα, η χρέωση είναι 65 ευρώ. 
Πρόκειται για µικρές διαφορές που 
ωστόσο καταδεικνύουν ότι τα κίτρινα 
ex ante τιµολόγια είναι φθηνότερα. 

Μεγάλη κινητικότητα 
Σύµφωνα µε στέλεχος µεγάλης εταιρεί-
ας του κλάδου, ο Ιούνιος θα είναι ο µήνας 
µε τις µεγαλύτερες µετακινήσεις πελατών 
µεταξύ των παρόχων από την εφαρµογή 
των πολύχρωµων τιµολογίων. Το κύριο 
χαρακτηριστικό, όπως αναφέρει, είναι 
ότι το 70%-80% των νέων καταναλωτών 
επιλέγουν µπλε τιµολόγιο, ενώ πιο βο-
λεµένοι εµφανίζονται οι παλιότεροι 
πελάτες, οι οποίοι είναι πιο διστακτικοί 
στις µετακινήσεις. «Θεωρούµε ότι το 
πράσινο τιµολόγιο έχει αρχίσει να ξεθω-
ριάζει ώστε η αγορά να µπορέσει ανενό-
χλητη να αναπτύξει το επόµενο διάστηµα 
την εµπορική της πολιτική», αναφέρει 
αρµόδια πηγή του κλάδου, εκτιµώντας 
ότι το πράσινο δεν θα κάνει µεγάλη 
καριέρα στην αγορά. Κάτι άλλωστε που 
δείχνει και η στάση των προµηθευτών 
τον Ιούνιο, µήνα κατά τον οποίο δεν 
ακολούθησαν το µονοπάτι του κυρίαρχου 
παίκτη της αγοράς που προσέφερε τη 
µεγαλύτ ερη έκπτωση (38%), µε αποτέ-
λεσµα µεγάλες αυξοµειώσεις στις τιµές.

Ετσι τον Ιούνιο τα πράσινα τιµολόγια 
αρκετών ιδιωτών προµηθευτών ήταν 
ακριβότερα έως και 70%, ενώ η διαφορά 
του ακριβότερου πράσινου από το µπλε 
τιµολόγιο της ∆ΕΗ, το οποίο προσφέρε-
ται στην τιµή των 12,3 λεπτών, ήταν 45%.  
Πιο δύσκολοι στις µετακινήσεις, σύµφω-
να µε τους παρόχους,  παραµένουν οι 
παλιοί καταναλωτές, τους οποίους οι 
προµηθευτές επιχείρησαν να ταρακου-

νήσουν µε δελεαστικά µπλε πακέτα 
ρεύµατος το προηγούµενο διάστηµα 
χωρίς όµως µεγάλη ανταπόκριση.   

Εποχικότητα 
Τον τόνο των ανεβασµένων τιµολογίων 
κατά την περίοδο που διανύουµε έδωσε 
στις αρχές της εβδοµάδας και ο υπουργός 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας Θεόδωρος 
Σκυλακάκης, εξηγώντας τους λόγους 
για τους οποίους οι τιµές ηλεκτρικής 
ενέργειας εµφανίζουν σηµαντικές δια-
κυµάνσεις και εποχικότητα. Ο υπουργός 
περιέγραψε το νέο σύστηµα ένταξης 
των ΑΠΕ στο ηλεκτρικό σύστηµα λέγοντας 
ότι οι τιµές είναι πιο ευαίσθητες στη 
ζήτηση, κάτι που σηµαίνει ότι µέσα στο 
καλοκαίρι θα είναι υψηλότερες (λόγω της 
ανάγκης για δροσιά) ενώ την άνοιξη και 
το φθινόπωρο θα είναι πολύ χαµηλότερες 
(λόγω της µειωµένης ζήτησης) και κάπου 
στη µέση τον χειµώνα όπου θα διαµορ-
φώνονται ανάλογα µε τις καιρικές συν-
θήκες. Τις τελευταίες ηµέρες οι τιµές 
ηλεκτρικής ενέργειας σκαρφάλωσαν 
πάνω από 100 ευρώ ανά µεγαβατώρα. 
Μέχρι και την περασµένη Τετάρτη η 
χονδρεµπορική τιµή που επηρεάζει τα 
τιµολόγια του ρεύµατος διαµορφωνόταν 
στα 96 ευρώ ανά µεγαβατώρα από 81,08 
ευρώ τον Μάιο και 60,11 ευρώ τον Απρί-
λιο, καταγράφοντας αύξηση κατά 60% 
το τελευταίο δίµηνο. 

Οι ανατιµήσεις αυτές αποτελούν µια 
σοβαρή αφορµή για να ξεκινήσουν οι 

ΜΠΛΕ ΚΑΙ ΚΙΤΡΙΝΑ 
ΤΙΜΟΛΟΓΙΑ 
ΕΠΙΛΕΓΟΥΝ ΤΩΡΑ 
ΟΙ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΕΣ
Φεύγουν από τα πράσινα τιµολόγια µετά την αύξηση κατά 60% του ρεύµατος 
σε ένα δίµηνο - Μήνας µεγάλων ανακατατάξεων ο Ιούνιος για τους παρόχους

Τον Ιούνιο τα πράσινα τιµολόγια αρκετών ιδιωτών 
προµηθευτών ήταν ακριβότερα έως και 70%, ενώ η διαφορά 
του ακριβότερου πράσινου από το µπλε τιµολόγιο της ∆ΕΗ, 
το οποίο προσφέρεται στην τιµή των 12,3 λεπτών, ήταν 45% 

Της 
Μαριάννας 
Τζάννε
martzanne@yahoo.com
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Ρεπορτάζ

ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ

AΛΜΑ ΠΡΟΣ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΜΕ ΤΟ 
DEAL ΤΩΝ 3,2 ∆ΙΣ. ΜΕ ΤΗ MASDAR
Υπεροπλία άνω των 3 δισ. για επενδύσεις σε υποδοµές και παραχωρήσεις φέρνει η επόµενη µέρα

Μ
ε δύναµη πυρός 
άνω των 3 δισ. 
για νέα έργα, το 
µεγαλύτερο και 
πλέον αποδοτι-
κό χαρτοφυλά-

κιο παραχωρήσεων µε εξασφαλισµένα 
µερίσµατα άνω των 10 δισ. ευρώ και 
κατασκευαστικό ανεκτέλεστο άνω των 5 
δισ. ευρώ ανέτειλε η επόµενη µέρα της 
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ µετά το mega deal για την 
πώληση της ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ στη 
Masdar. Κεφαλαιοποιώντας υπεραξίες 
που ανέπτυσσε για πάνω από δύο δεκα-
ετίες στον τοµέα των Ανανεώσιµων Πηγών 
Ενέργειας, η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, επισηµοποιώ-
ντας την περασµένη Πέµπτη ένα από τα 
µεγαλύτερα επιχειρηµατικά deals στην 
ιστορία του Χ.Α., συνολικής αξίας 3,2 δισ. 
ευρώ, καθίσταται πλέον ο αδιαφιλονίκη-
τος ηγέτης στον κλάδο υποδοµών και 
παραχωρήσεων. 

Η πώληση του 36,6% της ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡ-
ΓΕΙΑΚΗ φέρνει στο ήδη πολύ ισχυρό ταµείο 
επιπλέον ρευστότητα 900 εκατ. ευρώ 
(συµπεριλαµβανοµένου και του µερίσµα-
τος για τη χρήση 2023). Λαµβάνοντας 
υπόψη τα υπάρχοντα ταµειακά διαθέσιµα 
της µητρικής εταιρείας, τα αναµενόµενα 
µερίσµατα από το σύνολο των έργων που 
βρίσκονται ή θα µπουν σε λειτουργία τα 
αµέσως επόµενα χρόνια αλλά και τα ήδη 
εξασφαλισµένα περιθώρια επιπλέον 
µόχλευσης, η συνολική επενδυτική ισχύς 
του Οµίλου ξεπερνάει τα 3 δισ. ευρώ. 

Συνεπώς, η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ θωρακίζεται 
µε ένα οπλοστάσιο σηµαντικότατων επι-
πλέον ιδίων κεφαλαίων άνω των 2 δισ. 
ευρώ αποκλειστικά για διεκδίκηση νέων 
µεγάλων έργων στις υποδοµές και τις 
παραχωρήσεις στην Ελλάδα και το εξω-
τερικό, αφού για όλα τα µεγάλα projects 
στα οποία είχε ήδη επικρατήσει µέσω 
διεθνών διαγωνισµών ο Οµιλος (π.χ. Αττι-
κή Οδός, Εγνατία Οδός, Νέος ∆ιεθνής 
Αερολιµένας Ηρακλείου Κρήτης κ.λπ.) 
είχαν ήδη εξασφαλιστεί τόσο οι χρηµατο-
δοτικές γραµµές όσο και η ίδια συµµετο-
χή πριν από το deal µε τη Masdar. 

Επιπλέον, η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ αποκτά ακόµη 
πιο ελκυστικό χρηµατοδοτικό προφίλ, 
αφού πλέον αφαιρούνται από τον συνο-
λικό δανεισµό της περίπου 1,1 δισ. ευρώ, 
που αφορούσαν γραµµές χρηµατοδότησης 
του εντατικού επενδυτικού πλάνου της 
ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ και πλέον δεν συ-
νυπολογίζονται στον δανεισµό του Οµίλου. 
Αποτέλεσµα είναι ο καθαρός δανεισµός 
του Οµίλου (Pro-Forma) να µηδενιστεί. 
Παράλληλα, η µητρική εταιρεία πλέον θα 

διαθέτει καθαρό ταµείο (net cash) 500 
εκατ. ευρώ, ενώ όλος ο υπόλοιπος δανεισµός 
θα αφορά χρηµατοδοτήσεις παραχωρή-
σεων (κυρίως αυτοκινητόδροµων) χωρίς 
αναγωγή στη µητρική, δηλαδή έργων που 
εξυπηρετούν τα δάνειά τους µέσω προ-
βλέψιµων και σταθερών ταµειακών ροών 
σε βάθος 25-30 χρόνων από τα έσοδά τους 
(διόδια).

Και σε επίπεδο κερδοφορίας, όµως, 
αναµένεται αντιστάθµιση της συνεισφοράς 
της ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ. Συγκεκριµένα, 
η κερδοφορία σε επίπεδο EBITDA αλλά 
και Net Income θα συνεχίσει να αυξάνεται 
µε διψήφιο ρυθµό τα επόµενα χρόνια από 
τη λειτουργία των νέων επενδύσεων του 
Οµίλου και θα ξεπεράσει τα 700 εκατ. 
ευρώ λειτουργικής κερδοφορίας εντός των 
επόµενων πέντε ετών (2028).

Οσον αφορά τις ταµειακές ροές, η 
µητρική εταιρεία από την ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡ-
ΓΕΙΑΚΗ λάµβανε κάθε χρόνο ένα µέρισµα 
της τάξης των 15-16 εκατ. ευρώ. Για το 
2023 τα συνολικά µερίσµατα/επιστροφές 
κεφαλαίου/αποπληρωµές ενδοοµιλικών 
δανείων ξεπέρασαν τα 200 εκατ. (µε το 
µέρισµα της ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ να 
αντιπροσωπεύει ποσοστό µικρότερο του 
10% των συνολικών ταµειακών ροών), ένα 
ποσό που αναµένεται να κινηθεί αυξανό-
µενο τα επόµενα χρόνια, καθώς ωριµάζουν 
τα επενδυτικά έργα του Οµίλου. 

Καθίσταται, λοιπόν, σαφές ότι η πώλη-
ση της ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ δεν είναι µια 
µεµονωµένη κίνηση, ούτε είναι απλώς 
απόρροια της ευκαιρίας να πωληθεί σε 
ένα ελκυστικό τίµηµα ο «πράσινος» βρα-

χίονας του Οµίλου. Αντιθέτως, αποτελεί 
κοµµάτι ενός ευρύτερου στρατηγικού 
πλάνου που υλοποιεί αθόρυβα εδώ και 
χρόνια ο Γιώργος Περιστέρης, µε στόχο 
η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ να µετεξελιχθεί από τον 
µεγαλύτερο κατασκευαστή αρχικά και τον 
µεγαλύτερο παραγωγό καθαρής ενέργει-
ας µετέπειτα σε έναν πλήρως καθετοποι-
ηµένο όµιλο, µε το µεγαλύτερο και πιο 
διαφοροποιηµένο χαρτοφυλάκιο υποδο-
µών και παραχωρήσεων όχι µόνο πια σε 
ελληνικό, αλλά και σε ευρωπαϊκό και διε-
θνές επίπεδο. 

Ταυτόχρονα, το νέο growth story της 
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ ανταποκρίνεται πλήρως σε 
αυτό που αναζητά η διεθνής επενδυτική 
κοινότητα πλέον: ξεκάθαρη στόχευση, 
αποτελεσµατική διάρθρωση, καθετοποί-
ηση µε ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα σε 
επίπεδο κατασκευαστικής τεχνογνωσίας 
αλλά και εξειδικευµένης γνώσης στη µε-
λέτη, χρηµατοδότηση, υλοποίηση και 
λειτουργία µεγάλων έργων υποδοµών, 
καθώς και υγιή θεµελιώδη, βασιζόµενο σε 
γερό ταµείο, δανεισµό χωρίς αναγωγή στη 
µητρική και προβλέψιµες, σταθερές και 
ισχυρές ταµειακές ροές σε βάθος δεκαε-
τιών. 

Αλλωστε, η πώληση της ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡ-
ΓΕΙΑΚΗ θα επιτρέψει την επιτάχυνση της 
σταδιακής αύξησης του µερίσµατος για 
τους µετόχους της ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ σε υψηλό-
τερα επίπεδα, σε συνδυασµό και µε την 
αύξηση της λειτουργικής κερδοφορίας, 
γεγονός που την καθιστά ακόµα πιο ελκυ-
στική σε µεγάλους ξένους θεσµικούς 
επενδυτές.

Το mega play
Η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ κάνει το συγκεκριµένο 
άλµα προς το µέλλον ακριβώς τη στιγµή 
που αποκρυσταλλώνεται η ευκαιρία για 
επενδύσεις σε υποδοµές στην Ελλάδα και 
τη Νοτιοανατολική Ευρώπη, µε υψηλές 
αποδόσεις, έχοντας τοποθετηθεί ήδη 
στρατηγικά σε έναν κλάδο όπου έχει το 
ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα, δεδοµένων 
της καθετοποίησης που έχει αλλά και της 
δυνατότητάς της να ελέγχει κάθε στάδιο 
ρίσκου του έργου. 

Βάσει πρόσφατων µελετών (ΙΟΒΕ, 
PwC), στον τοµέα των υποδοµών στην 
Ελλάδα τα αµέσως επόµενα χρόνια ανα-
µένονται δηµοπρατήσεις έργων συνολικής 
αξίας 40-50 δισ. ευρώ. Σηµειώνεται ότι 
παρόµοιες θετικές προοπτικές παρουσι-
άζονται και σε γειτονικές αγορές όπως 
Βαλκάνια και ΝΑ Ευρώπη, καθώς κατα-
γράφεται σηµαντική ανάγκη καίριων 
υποδοµών και ταυτόχρονα ισχυρή βούλη-
ση για σηµαντικές επενδύσεις, µε στόχο 
τη σύγκλιση µε το επίπεδο των υποδοµών 
στη ∆υτική Ευρώπη. 

Στα ψιλά γράµµατα του deal µε τη 
Masdar κρύβονται και µερικοί άσοι. Η 
συµφωνία προβλέπει ότι πωλείται µόνο η 
δραστηριότητα της παραγωγής καθαρής 
ενέργειας και στη ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ θα περάσουν 
άλλες δραστηριότητες που είχε η ΤΕΡΝΑ 
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ, όπως η διαχείριση απορ-
ριµµάτων (π.χ. στις Περιφέρειες Ηπείρου 
και Πελοποννήσου), δηλαδή δραστηριό-
τητες που κουµπώνουν απόλυτα στο 
χαρτοφυλάκιο Σ∆ΙΤ/Παραχωρήσεων του 
Οµίλου. Ειδικά στη διαχείριση απορριµ-
µάτων υπενθυµίζεται ότι τα επόµενα 
χρόνια αναµένεται να δηµοπρατηθούν 
έργα άνω των 2,5 δισ. ευρώ.

Τέλος, η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ θα έχει δικαίωµα 
να αγοράσει (call option) ποσοστό 50% σε 
συγκεκριµένα έργα παραγωγής και απο-
θήκευσης ενέργειας (υδροηλεκτρικά, 
αντλησιοταµίευσης και υπεράκτια αιολικά), 
συνολικής ισχύος περίπου 3,0 GW. Η 
συµφωνία ακόµα περιλαµβάνει put option 
σχετικά µε το έργο αντλησιοταµίευσης 
της Αµφιλοχίας, που προβλέπει ότι η Masdar 
θα έχει δικαίωµα να πωλήσει στη ΓΕΚ 
ΤΕΡΝΑ το 50% του µετοχικού κεφαλαίου 
της εταιρείας ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ-
ΑΝΤΛΗΣΙΟΤΑΜΙΕΥΣΗ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ 
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ (100% θυγατρικής 
της ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ). Με αυτό τον 
τρόπο η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ διατηρεί το δικαίωµα 
για µια πολύ ισχυρή παρουσία σε εµβλη-
µατικά έργα ενεργειακών υποδοµών, 
σηµαντικού µεγέθους και µε µεγάλο κα-
τασκευαστικό αντικείµενο.

Η πώληση της ΤΕΡΝΑ 
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ 
αποτελεί κοµµάτι 
ενός ευρύτερου 
στρατηγικού πλάνου 
που υλοποιεί αθόρυβα 
εδώ και χρόνια ο 
Γιώργος Περιστέρης, 
µε στόχο η ΓΕΚ 
ΤΕΡΝΑ να 
µετεξελιχθεί από τον 
µεγαλύτερο 
κατασκευαστή αρχικά 
και τον µεγαλύτερο 
παραγωγό καθαρής 
ενέργειας µετέπειτα σε 
έναν πλήρως 
καθετοποιηµένο όµιλο
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Ρεπορτάζ

ΤΟ ΣΧΕ∆ΙΟ ΓΙΑ ΤΗ 
«ΜΕΤΑΜΟΡΦΩΣΗ» 
ΕΛ.ΤΑ. ΚΑΙ ΟΑΣΑ
Το νοµοσχέδιο Χατζηδάκη που σηµατοδοτεί τη µετάβαση 8 ∆ΕΚΟ 
του Υπερταµείου σε πιο παραγωγική και αναπτυξιακή φάση 
- Αναζητούνται µάνατζερ µε αµοιβές 7.000 ευρώ τον µήνα

Θ
ητεία έως δύο τετραετί-
ες, αλλά και αµοιβές και 
µπόνους που µπορεί να 
φτάνουν ή και να ξεπερ-
νούν τα 7.000 ευρώ τον 

µήνα θα προσφέρει το ∆ηµόσιο για να 
προσελκύσει ικανούς µάνατζερ και στε-
λέχη διοίκησης από την αγορά, προκει-
µένου να διοικήσουν δηµόσιες επιχειρή-
σεις που θα παράγουν κέρδη, αντί για 
ζηµίες εκατοµµυρίων ευρώ κάθε χρόνο.

 Το νέο νοµοσχέδιο που φέρνει έως 
τις αρχές Ιουλίου στη Βουλή ο υπουργός 
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών 
Κωστής Χατζηδάκης  σηµατοδοτεί τη 
µετάβαση των ∆ΕΚΟ του Υπερταµείου 
σε πιο παραγωγική και αναπτυξιακή 
φάση, αλλά και τη µετεξέλιξη και του ίδιου 
του Υπερταµείου σε Εθνικό Επενδυτικό 
Fund. Ταυτόχρονα, λύνει τα χέρια των 
διοικήσεων που θα επιλεγούν, ώστε να 
κάνουν ταχύτερα προσλήψεις (το ΑΣΕΠ 
θα αποφαίνεται εντός δύο εβδοµάδων), 
προµήθειες ή πολιτικές για καλύτερες 
αµοιβές εργαζοµένων. 

Το στοίχηµα 
Πρώτος στόχος των επιλογών αυτών είναι 
να γυρίσουν σε κέρδη ζηµιογόνες επιχει-
ρήσεις όπως τα ΕΛΤΑ και ο ΟΑΣΑ, αλλά 
και να αναπτυχθεί το σύνολο των δηµο-
σίων επιχειρήσεων που ανήκουν στο 
Υπερταµείο, να γίνουν πιο αποτελεσµα-
τικές για τον πολίτη και να αξιοποιήσουν 
πιο αποδοτικά την περιουσία και τα 
ανταγωνιστικά τους πλεονεκτήµατα, µε 
οφέλη για τον Ελληνα φορολογούµενο 
και την εθνική οικονοµία συνολικά.

Τα µέτρα αφορούν 8 επιχειρήσεις του 
Υπερταµείου:
■ ΟΑΣΑ - Συγκοινωνίες Αθηνών και τις 
θυγατρικές του Οδικές Συγκοινωνίες (ΟΣΥ) 
και Σταθερές Συγκοινωνίες (ΣΤΑΣΥ).
■ Ελληνικά Ταχυδροµεία και την 100% 
θυγατρική τους ΕΛΤΑ Courier.
■∆ΕΘ-Helexpo.
■ Οργανισµός Κεντρικών Αγορών και 
Αλιείας (ΟΚΑΑ).
■Κεντρική Αγορά Θεσσαλονίκης (ΚΑΘ).
■ΓΑΙΑΟΣΕ.
■Ελληνικές Αλυκές.
■Ανώνυµος Εταιρεία ∆ιώρυγας Κορίνθου 
(ΑΕ∆ΙΚ).

Σύγχρονες επιχειρήσεις
Οι µεταρρυθµίσεις των τελευταίων ετών 
από το Υπερταµείο έχουν ήδη µεταµορ-

φώσει τις δηµόσιες επιχειρήσεις που έχει 
υπό την οµπρέλα του. Ωστόσο, παρά τη 
βελτίωση που έχει επέλθει, θεωρούνται 
αναγκαίες πιο ριζικές ρυθµίσεις προκει-
µένου να ενισχυθεί η δυναµική τους. Και 
αυτό διότι:
■Κάποιες εξακολουθούν να έχουν ζηµίες, 
παρότι µειωµένες. Ο όµιλος ΕΛΤΑ το 2022 
είχε ζηµίες της τάξεως των 28 εκατ. ευρώ 
και το 2023 αναµένεται να παραµείνει σε 
ζηµίες, ενώ οι αστικές συγκοινωνίες της 
Αθήνας (ΟΑΣΑ) είχαν ζηµίες 31 εκατ. 
ευρώ. Αθροιστικά ΕΛΤΑ και ΟΑΣΑ είχαν 
ζηµίες περίπου 60 εκατ. ευρώ.
■Κάποιες (ΕΛΤΑ, Αλυκές, ∆ΕΘ) δραστη-
ριοποιούνται σε ανταγωνιστικές αγορές. 
Απαιτείται να λειτουργούν επί ίσοις όροις 
και όχι µε περιοριστικούς κανόνες ∆ηµο-
σίου έναντι των ανταγωνιστών τους.
■Εχουν προοπτικές περαιτέρω ανάπτυξης: 
ΓΑΙΑΟΣΕ, Κεντρικές Αγορές Αθήνας και 
Θεσσαλονίκης, Αλυκές και ∆ιώρυγα της 
Κορίνθου έχουν σηµειώσει πρόοδο. Με 
τις ρυθµίσεις του νόµου Χατζηδάκη επι-
χειρείται να απελευθερωθεί πλήρως η 
δυναµική τους.

To σχέδιο
Σύµφωνα µε πληροφορίες, το σχέδιο 
µετασχηµατισµού ξεδιπλώνεται σε µε-
σοπρόθεσµο ορίζοντα, ως εξής:

1/Μετασχηµατισµός 
ΕΛΤΑ

Τα ΕΛΤΑ δείχνουν σταθεροποίηση τους 
τελευταίους 18 µήνες. Το 2023 ήταν έτος 
επανασχεδιασµού και έναρξης εφαρµο-
γής του στρατηγικού σχεδίου ανάκαµψης, 
µε στόχο τη µείωση των ζηµιών και την 
υιοθέτηση ενός εξωστρεφούς πλάνου 
που θα βάζει τα ΕΛΤΑ σε τροχιά ανάκαµ-
ψης, µε θετικές προοπτικές για το 2024 
και τα επόµενα χρόνια. 

Ωστόσο, η εταιρεία συναντά δυσκο-
λίες στην ανεύρεση κατάλληλων στελεχών 

για την υλοποίηση του πλάνου. Οι δαιδα-
λώδεις και χρονοβόρες διαδικασίες 
πρόσληψης, η σύντοµη θητεία τους (τρία 
έτη) και οι µη ανταγωνιστικές αµοιβές 
απέτρεπαν τα ικανά στελέχη. 

Το φετινό σχέδιο επικεντρώνεται σε 
τρεις κύριες κατευθύνσεις: µείωση λει-
τουργικών δαπανών, υιοθέτηση νέων 
εµπορικών πρακτικών από αντίστοιχες 
επιχειρήσεις σε Ευρώπη και Αµερική και 
αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας τους. 
Προβλέπεται πύκνωση του δικτύου 
εξυπηρέτησης και ένταξη νέων προϊόντων 
και υπηρεσιών, µε στόχο την ουσιαστική 
εξυπηρέτηση των πολιτών σε ολόκληρη 
τη χώρα, αλλά και τη στήριξη της ελληνι-
κής µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας 
(µέσω παραδόσεων παραγγελιών κ.λπ.). 

2/Σε νέες ράγες 
η ΓΑΙΑΟΣΕ

Η ΓΑΙΑΟΣΕ σχεδιάζεται να µετατραπεί 
σε εταιρεία real estate για να αξιοποιήσει 
την τεράστια ακίνητη περιουσία του 
πρώην ΟΣΕ. Προοπτικά θα µπορούσαν 
σιδηροδροµικοί σταθµοί και εκατοντάδες 
ακίνητα που βρίσκονται σε αχρηστία να 
µισθώνονται για να µετατραπούν, π.χ., σε 
εµπορικά malls ή για άλλες χρήσεις. Στην 
περιουσία προς αξιοποίηση περιλαµβά-
νονται 100.000 στρέµµατα γης και εκτάσεις 
παραπλεύρως των σιδηροδροµικών 
γραµµών. 

3/ Λιµάνι επενδύσεων 
η ∆ιώρυγα Κορίνθου

Το Υπερταµείο, κατόπιν διαγωνισµού και 
σε συνεργασία µε εξειδικευµένους συµ-
βούλους (Planet και Triton), προχώρησε 
σε προκαταρκτική µελέτη σκοπιµότητας 
για την ανάπτυξη του real estate της ∆ιώ-
ρυγας της Κορίνθου, µε περαιτέρω αξιο-
ποίηση των χώρων, νέες επιχειρησιακές 
λειτουργίες, µαρίνες, εκπλάτυνση και 
εκβάθυνση του καναλιού ή και δηµιουρ-
γία τουριστικού λιµένα.

4/Σήµα εκσυγχρονισµού 
από τον ΟΑΣΑ

Η επιβατική κίνηση αυξήθηκε το α’ τρί-
µηνο φέτος 10,6% σε σχέση µε το αντί-
στοιχο διάστηµα πέρυσι. Το ίδιο διάστη-
µα οι έλεγχοι εισιτηρίων αυξήθηκαν σε 
ΣΤΑΣΥ και ΟΣΥ κατά 225% και 25% 
αντίστοιχα.

Το σχέδιο προβλέπει ένταξη και εκ-
παίδευση νέων εργαζοµένων, ενίσχυση 
περιαστικών λεωφορειακών γραµµών, 
ενώ σε εξέλιξη βρίσκονται: α) πλήρης 
ανακαίνιση 14 συρµών, β) ένταξη 140 
ηλεκτρικών λεωφορείων από τον φετινό 
Μάιο, γ) σήµα κινητής τηλεφωνίας και 
δεδοµένων σε σταθµούς και σήραγγες 
του µετρό, και δ) λειτουργία συστήµατος 
tap & pay µε χρήση τραπεζικών καρτών 
και κινητών τηλεφώνων ως κόµιστρα σε 
όλα τα µέσα έως το τέλος του έτους.

5/Κεντρική Αγορά Αθήνας - 
Θεσσαλονίκης (ΟΚΑΑ - ΚΑΘ)

Η Κεντρική Αγορά Αθήνας (ΟΚΑΑ) δια-
χειρίζεται και εκείνη της Πάτρας. Είχαν 
κέρδη της τάξεως των 2,5-2,9 εκατ. ευρώ 
τον χρόνο. Ο όµιλος βρίσκεται σε διαδι-
κασία αναβάθµισης των εγκαταστάσεων 
στην ιχθυόσκαλα Κερατσινίου και στου 
Ρέντη. Τον φετινό Μάρτιο βραβεύτηκε 
στην κατηγορία Green Business / Industry 
Process, για τη συµβολή του στην προ-
στασία του περιβάλλοντος.

Στην Κεντρική Αγορά Θεσσαλονίκης 
(ΚΑΘ) κινούνται καθηµερινά 2.000 οχή-
µατα και 5.000 επισκέπτες, αλλά το 
προσωπικό για την εξυπηρέτησή τους 
δεν ξεπερνά τα 15 άτοµα. Στο πλαίσιο 
αναβάθµισης των υπηρεσιών προς τους 
πελάτες της, η ΚΑΘ ανέπτυξε εφαρµογή 
που παρέχει εισιτήρια εισόδου στους 
χώρους µέσω κινητού τηλεφώνου, ενώ 
εκπονήθηκε κυκλοφοριακή µελέτη και 
ολοκληρώθηκαν βελτιωτικές παρεµβάσεις. 

6/ Το «αλάτι» της 
ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΑΛΥΚΕΣ Α.Ε.

Το Υπερταµείο κατέχει το 80% του µετο-
χικού κεφαλαίου της εταιρείας µετά την 
εξαγορά του ποσοστού της Καλαµαράκης 
ΑΒΕΕ - ΚΑΛΑΣ Α.Ε. Στοχεύει στην προ-
σέλκυση στρατηγικού επενδυτή που να 
αναβαθµίσει την εταιρεία, στην οποία το 
Υπερταµείο σχεδιάζει να διατηρήσει 
σηµαντικό µερίδιο. Η εταιρεία είχε κέρδη 
2,5-3 εκατ. ευρώ τα προηγούµενα χρόνια 
και η αποτίµηση δείχνει ότι έχει επιτευχθεί 
αύξηση της αξίας των Ελληνικών Αλυκών 
πάνω από 50%.

7/ Ανάπλαση ∆ΕΘ
 Με σχεδόν 100 χρόνια συνεχούς 

λειτουργίας  η εταιρεία ∆ΕΘ-HELEXPO 
φιλοξενεί στους χώρους της σηµαντικό 
αριθµό εκθέσεων και συνολικά 500.000 
επισκέπτες ετησίως. Το σχέδιο του Υπερ-
ταµείου για ανάπλαση 176.000 τ.µ. εγκρί-
θηκε από την Κυβερνητική Επιτροπή και 
προβλέπει: πάρκο, χώρους πρασίνου και 
αναψυχής, χώρους εκθέσεων και συνε-
δρίων, επιχειρηµατικό κέντρο, ξενοδοχείο 
και υπόγεια στάθµευση. Σχεδόν το 60% 
της έκτασης µετατρέπεται σε Μητροπο-
λιτικό Πάρκο µε πυκνή φύτευση, ανα-
βαθµίζοντας τη ζωή των κατοίκων.

Στιγµιότυπο από τη συνέντευξη του υπουργού Εθνικής Οικονοµίας 
και Οικονοµικών για την αναδιάρθρωση του Υπερταµείου

Του 
Κωστή Χ. 
Πλάντζου
kostisplantzos@gmail.com



ΕΠΕΚΤΕΙΝΕΤΑΙ
ΤΟ ∆ΙΚΤΥΟ ΚΑΤΑΣΤΗΜΑΤΩΝ ∆ΕΗ 

ΣΕ ΟΛΗ ΤΗΝ ΕΛΛΑ∆Α
Πέντε νέα καταστήµατα σε Ν. Ερυθραία, Ακτή Κονδύλη (Πειραιά), Γλυφάδα, Χανιά και Ρέθυµνο, 

µε νέα φιλοσοφία και ολοκληρωµένες υπηρεσίες ενέργειας, για γρήγορη και αποτελεσµατική εξυπηρέτηση.

A D V E R T O R I A L

Ο
μετασχηματισμός 

του δικτύου κατα-

στημάτων της ΔΕΗ 

προχωράει σε όλη 

τη χώρα με ταχύ-

τατους ρυθμούς. Με πέντε, και-

νούρια αλλά και ανακαινισμένα, 

καταστήματα σε όλη την Ελλάδα, 

με στόχο να παρέχουν μία μονα-

δική εμπειρία στην ψηφιακή 

εποχή του νέου εξηλεκτρισμού. 

Συγκεκριμένα, δύο νέα καταστή-

ματα άνοιξαν τις πόρτες τους και 

υποδέχθηκαν πελάτες στη Ν. 

Ερυθραία, στην οδό Ελευθερίου 

Βενιζέλου 138 και στην Ακτή Κον-

δύλη (Πειραιάς), στην οδό Γ. 

Κασιμάτη 2 (πρώην Λουδοβίκου). 

Επίσης, τα ανασχεδιασμένα κα-

ταστήματα στη Γλυφάδα, στην 

οδό Δημάρχου Αγγέλου Μεταξά 

35, στα Χανιά, στην οδό Τζανα-

κάκη 34 και στο Ρέθυμνο, στην 

οδό Κουντουριώτου 104-106, που 

λειτουργούν σε νέα διεύθυνση 

και με νέα εικόνα, άνοιξαν τις 

πόρτες τους για να υποδεχθούν 

πελάτες και επισκέπτες. 

Τα νέα καταστήματα ΔΕΗ, έχοντας 

τον πελάτη, τις ανάγκες και την 

εμπειρία του στο επίκεντρο, σχε-

διάστηκαν για να παρέχουν μία 

μοναδική εμπειρία στην ψηφιακή 

εποχή, με μοντέρνο σχεδιασμό, 

ολοκληρωμένες υπηρεσίες ενέρ-

γειας, γρήγορη εξυπηρέτηση και 

διευρυμένο ωράριο. 

Συνολικά, τα νέα, πλήρως ανα-

σχεδιασμένα καταστήματα και 

Pop-Up σημεία της ΔΕΗ φτάνουν 

περίπου τα 30, με τον μετασχη-

ματισμό του δικτύου καταστημά-

των σε όλη τη χώρα, να προχωρά 

δυναμικά. Ο αρχιτεκτονικός και 

λειτουργικός σχεδιασμός των 

νέων καταστημάτων γίνεται σύμ-

φωνα με τις πιο σύγχρονες τάσεις, 

με ανοιχτούς, φιλόξενους χώρους 

και εντυπωσιακό φωτισμό.

Τα καταστήµατα ∆ΕΗ 
στη νέα εποχή
Το καθημερινό ωράριο των νέων 

και ανακαινισμένων καταστημάτων 

ΔΕΗ ισχύει από τις 07:30 έως τις 

20:00, ενώ η πληρωμή λογαρια-

σμών γίνεται μέσω του myΔΕΗ 

24/7 και είναι διαθέσιμη όλο το 

24ωρο. Επιπλέον, κάποια από τα 

νέα καταστήματα διευρύνουν τη 

λειτουργία τους και ανοίγουν για 

το κοινό και το Σάββατο, από τις 

08:30 έως τις 15:00. Τα ανασχε-

διασμένα καταστήματα προσφέ-

ρουν στους επισκέπτες τους 

άμεση και εύκολη εξυπηρέτηση 

σε τρεις ζώνες: • Τη ζώνη γρήγο-

ρης εξυπηρέτησης • Τη ζώνη 

εξυπηρέτησης από εξειδικευμένους 

συμβούλους ενέργειας • Τη ζώνη 

ηλεκτρονικής εξυπηρέτησης myΔΕΗ 

ServicePoint, όπου οι πελάτες 

μπορούν να εγγραφούν, να δια-

χειριστούν και να εξοφλήσουν τα 

προγράμματα και τους λογαρια-

σμούς τους, αλλά και να υποβάλ-

λουν αιτήματα και να εξυπηρετη-

θούν ηλεκτρονικά ή να προγραμ-

ματίσουν το ραντεβού τους σε 

ημέρα και ώρα της επιλογής τους.

Υπηρεσίες και προϊόντα 
εξοικονόµησης ενέργειας
Στα νέα καταστήματα ΔΕΗ, πε-

λάτες και επισκέπτες μπορούν 

να ενημερωθούν για όλες τις 

λύσεις και τα προϊόντα ενέργει-

ας που παρέχει η ΔΕΗ, όπως το 

ΔΕΗ myHome 4All, το νέο οικι-

ακό κυμαινόμενο προϊόν που 

δίνει τη δυνατότητα σε νέους και 

υφιστάμενους πελάτες να μειώ-

σουν το ενεργειακό τους αποτύ-

πωμα, ενώ τους ανταμείβει σε 

περίπτωση εξοικονόμησης. 

Οι επαγγελματίες μπορούν να 

βρουν τα δύο νέα ανταγωνιστικά 

κυμαινόμενα προϊόντα ΔΕΗ 

myBusiness 4All και ΔΕΗ 
myBusiness 4All+ που αφορούν 

επιχειρήσεις με κατανάλωση έως 

10 MWh τον χρόνο και  επιχειρή-

σεις με κατανάλωση μεγαλύτερη 

από 10 MWh τον χρόνο, αντίστοι-

χα. Με τα προγράμματα ΔΕΗ 
myBusiness, οι επαγγελματίες 

πελάτες επιλέγουν βάσει κατα-

νάλωσης ενέργειας και όχι του 

τύπου του μετρητή, ενώ επωφε-

λούνται από προνόμια και ειδικές 

εκπτώσεις. Για τους επαγγελμα-

τίες που προτιμούν σταθερές 

χρεώσεις, το νέο σταθερό προϊ-

όν ΔΕΗ myBusiness Enter είναι 

ιδανικό για επιχειρήσεις, με 

σταθερές χρεώσεις προμήθειας 

καθ' όλη τη διάρκεια της σύμβα-

σης δωδεκάμηνης διάρκειας, με 

ξεκάθαρη και διαφανή τιμολόγη-

ση, χωρίς μηχανισμό διακύμανσης. 

Επίσης, για τους επαγγελματίες 

προσφέρεται ολοκληρωμένη 

εξυπηρέτηση μέσω του τηλεφω-

νικού κέντρου που λειτουργεί 

αποκλειστικά για επιχειρήσεις, 

με εξειδικευμένους εκπροσώπους. 

Επιπλέον, οικιακοί και εταιρικοί 

πελάτες μπορούν να ενεργοποι-

ήσουν πρόσθετες υπηρεσίες, 

όπως το GreenPass, που εγγυά-

ται πως όση ποσότητα ενέργειας 

καταναλώνεται, τόση παράγεται 

και δεσμεύεται από Ανανεώσιμες 
Πηγές Ενέργειας ή το FixIt, την 

πρόσθετη υπηρεσία άμεσης τε-

χνικής βοήθειας στον χώρο τους.
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Επιχειρηµατικές ιστορίες

Η 
ζωή είναι γεµάτη ανατρο-
πές και τυχαία γεγονότα 
που όµως καθορίζουν την 
πορεία του ίδιου του 
ανθρώπου, αλλά και της 
αγοράς. Ο Γιάννης και ο 

Νίκος Νιάρχος σχεδόν από ένα αστείο 
ξεκίνησαν την επιχείρηση στρωµατοποιίας 
τη δεκαετία του ’60 που όχι µόνο έµελλε να 
γίνει ηγέτιδα δύναµη, αλλά άλλαξε και την 
ίδια την αγορά δηµιουργώντας brand και 
επενδύοντας στη λιανική, απευθυνόµενη 
κατευθείαν στον καταναλωτή. Τραπεζικός 
υπάλληλος ο πρώτος, τεχνικός σε φαρµα-
κοβιοµηχανία ο δεύτερος, χρειάστηκε ένα 
πείραγµα φίλου τους στρωµατοποιού για 
να γίνουν «τσιράκια» του και να µάθουν τη 
δουλειά καθώς αναζητούσαν επιπρόσθετο 
εισόδηµα. Τελικά και τη δουλειά έµαθαν και 
οι πιο πετυχηµένοι στον χώρο τους έγιναν 
µέσα από µια γεµάτη εµπειρίες, προκλήσεις 
και ευρεσιτεχνίες πορεία που ξεκίνησε από 
ένα ηµιυπόγειο δυαράκι εργαστήριο στο 
Μεταξουργείο και λίγα χρόνια µετά ακολού-
θησε το πρώτο κατάστηµα λιανικής, µόλις 
29 τ.µ. στη στοά Μάντακα, Πανεπιστηµίου 
και Μπενάκη στην Αθήνα. Περίπου 55 
χρόνια µετά, η Αθηναϊκή Στρωµατοποιία 
θεωρείται µακράν ο µεγαλύτερος παίκτης 
στην αγορά και το κύριο brand της, η Media 
Strom, είναι το πλέον αναγνωρίσιµο στη 
χώρα. 

Η καρδιά της εταιρείας, έπειτα από διά-
φορες επεκτάσεις και µετακοµίσεις των 
παραγωγικών δοµών σε Βοτανικό και Ρέντη, 
χτυπά από το 2010 στο Μαρκόπουλο Αττικής, 
όπου πλέον βρίσκεται το εργοστάσιο. Από 
τα πιο σύγχρονα και αυτοµατοποιηµένα του 
κλάδου στην Ευρώπη, σε ένα καλαίσθητο 
κτίριο 10.000 τ.µ. που άνετα θα µπέρδευε 
κανείς µε µουσείο Σύγχρονης Τέχνης, ντυ-
µένο µε γλυπτά και διάφορα έργα Τέχνης! 
Ενας καλαίσθητος χώρος, σύγχρονος, καθα-
ρός και διαφανής. Από τον χώρο όπου βρί-
σκονται οι γραµµές παραγωγής και στον 
οποίο κανείς µπορεί να δει ανά πάσα ώρα 
και στιγµή κάθε δραστηριότητα µέσα από 
ειδικούς χώρους µε βιτρίνες που έχουν δι-
αµορφωθεί ψηλά, ως τα γραφεία, το αµφι-
θέατρο κ.ο.κ. Αυτή η διαφορετικότητα 
φαίνεται ήδη από τους χώρους του πάρκινγκ 
όπου ακούγεται χαµηλόφωνα απαλή µου-
σική που συνοδεύει τους επισκέπτες στους 
κοινόχρηστους χώρους των γραφείων. 

Η εταιρεία πλέον βρίσκεται στα χέρια 
της δεύτερης γενιάς της οικογένειας. Ο 
Γιώργος Νιάρχος, γιος του πρόσφατα εκλι-
πόντος Γιάννη, που βρίσκεται στο τιµόνι από 
τη θέση του αντιπροέδρου και διευθύνοντος 
συµβούλου, αναλαµβάνει την ξενάγησή µας. 
«Γενικά δεν έχουµε συνηθίσει τη δηµόσια 
έκθεση, κρατάµε χαµηλό προφίλ, όπως 
έκαναν και οι γονείς µας», λέει στο «business 
stories». Ο εξάδελφός του, που έχει κι αυτός 
το ίδιο όνοµα, έχει επίσης ενεργό ρόλο στην 
εταιρεία. «Υπεύθυνος για ό,τι καλλιτεχνικό 
βλέπετε εδώ», λέει ο Γιώργος. Πρόεδρος 
παραµένει ο θείος του ο Νίκος. 

«Ο θείος µου µαζί µε τη µητέρα µου ήταν 
αυτοί που παρακίνησαν τον πατέρα µου 
αυτό το... αστείο να γίνει πράξη. Είναι ορα-
µατιστής και ανοιχτό µυαλό. Φαντάσου ότι η 

πρώτη επίσκεψη στην έκθεση της Κολωνίας 
για να δει µηχανήµατα ήταν το 1969, µόλις 
δύο χρόνια από το ξεκίνηµα της εταιρείας», 
λέει ο Γιώργος Νιάρχος. «Ισως τελικά το γε-
γονός ότι τόσο ο πατέρας µου όσο και ο θείος 
µου προέρχονταν από διαφορετικούς κλάδους 
της οικονοµίας τούς βοήθησε τότε να δουν 
διαφορετικά την αγορά από τους παραδοσι-
ακούς στρωµατάδες της εποχής, που πωλού-
σαν σε εµπόρους ή επιπλοποιούς no name 
προϊόντα µε χαµηλά περιθώρια, και τελικά 
να αφήσουν τόσο µεγάλο αποτύπωµα», λέει. 

Το έτος-ορόσηµο ήταν το 1976, στη µε-
γάλη ενεργειακή κρίση που είχε εκτοξεύσει 
τις τιµές των πρώτων υλών και τον πληθω-
ρισµό παγκοσµίως. «Οι στρωµατοποιοί 
ξαφνικά είχαν να αντιµετωπίσουν από τη µία 
τις τεράστιες αυξήσεις τιµών στα υλικά και 
από την άλλη την πίεση των εµπόρων και 

των κατασκευαστών, σε µία αγορά µε ολιγο-
πωλιακά χαρακτηριστικά, να διατηρήσουν 
σταθερές τις τιµές. ∆εν γινόταν! Οπότε κάτι 
έπρεπε να γίνει. Ο θείος µου σε ένα ταξίδι 
στο εξωτερικό άντλησε την ιδέα να φτιάξουν 
ένα ποιοτικό προϊόν, το οποίο το βάφτισαν 
τότε “ορθοπεδικό”, και άρχισαν να το δειγµα-
τίζουν στην αγορά. Παρά τα εγκωµιαστικά 
σχόλια, κανείς συνεργάτης δεν παρήγγειλε. 
Το πίστευαν όµως σαν προϊόν. Οπότε και 
πήραν την απόφαση να απευθυνθούν απευ-
θείας στον καταναλωτή. Θα στηθεί το πρώτο 
κατάστηµα στη στοά Μάντακα επί της Πα-
νεπιστηµίου και Μπενάκη, όλο κι όλο 29 τ.µ. 
Μέσα υπήρχε αυτό το στρώµα που ονόµασαν 
Media Strom εµπνευσµένοι από τον αγγλικό 
όρο “Medical” (σ.σ.: ιατρικό). Οπότε έτσι 
γεννήθηκε το brand και ξεκίνησε αυτό το 
ταξίδι της εταιρείας που έβαλε τελικά στο 

επίκεντρο τον τελικό καταναλωτή και φθάνει 
ως σήµερα», λέει ο Γιώργος Νιάρχος. «Η 
κίνηση µε το κατάστηµα ήταν πετυχηµένη 
και σε επίπεδο ζήτησης αλλά και σε επίπεδο 
οικονοµικό, αφού τα περιθώρια κέρδους ήταν 
σαφώς µεγαλύτερα. Ακολούθησε το δεύτερο 
κατάστηµα στην Καλλιθέα, έπειτα το τρίτο 
στη ∆άφνη, το τέταρτο στον Πειραιά... και 
τελικά έφτασαν σε ένα σηµείο όπου έπρεπε 
να πάρουν µία απόφαση εάν θα διοχετεύσουν 
όλη την παραγωγή µέσω της λιανικής ή µέσω 
της χονδρικής! Αποφάσισαν να ακολουθήσουν 
τον δρόµο της λιανικής και προσπάθησαν να 
έχουν διαρκή επαφή και επικοινωνία µε τους 
καταναλωτές. Αυτό τελικά δηµιούργησε 
ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα στην εταιρεία 
µας, γιατί απέκτησε γνώση από τον ίδιο τον 
καταναλωτή για τις ανάγκες του. Οπότε αρ-
γότερα άρχισαν κάποιοι να µιµούνται το 

Γιώργος Νιάρχος / Αθηναϊκή Στρωµατοποιία

ΑΠΟ ΤΟ 
ΗΜΙΥΠΟΓΕΙΟ ΣΤΟ 
ΜΕΤΑΞΟΥΡΓΕΙΟ, 
ΗΓΕΤΙ∆Α ∆ΥΝΑΜΗ 
ΣΤΟΝ... ΚΑΛΟ ΥΠΝΟ
Η ιστορία της στρωµατοποιίας που ξεκίνησε 
τη δεκαετία του ’60 και έµελλε να αλλάξει όλη την αγορά

Του 
Στέλιου 
Μορφίδη
smorfidis@gmail.com

Η επαφή µε τον κόσµο και η διάθεση για 
διαρκή καινοτοµία ώστε να επιτευχθεί ο 

στόχος της ξεκούρασης και του καλού 
ύπνου ήταν οι καταλύτες για να συνεχιστεί 
η ανοδική πορεία φθάνοντας στο σήµερα, 

µε την εταιρεία να διαθέτει µια µεγάλη 
γκάµα όχι µόνο στρωµάτων, αλλά και 

περιφερειακών, ενώ τα τελευταία χρόνια 
έχει εισέλθει στην κατηγορία των λευκών 

ειδών και των υφασµάτινων κρεβατιών
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παράδειγµά µας, φτάνοντας σήµερα να έχει 
αλλάξει τελείως η αγορά», λέει ο κ. Νιάρχος. 

Η επαφή όµως µε τον κόσµο και η διά-
θεση για διαρκή καινοτοµία ώστε να επι-
τευχθεί ο στόχος της ξεκούρασης και του 
καλού ύπνου ήταν οι καταλύτες για να συ-
νεχιστεί η ανοδική πορεία φτάνοντας στο 
σήµερα, µε την εταιρεία αφενός να διαθέτει 
µία µεγάλη γκάµα όχι µόνο στρωµάτων, 
αλλά και περιφερειακών. Τα τελευταία 
χρόνια µάλιστα έχει εισέλθει στην κατηγο-
ρία των λευκών ειδών και των υφασµάτινων 
κρεβατιών, ενώ διεκδικεί πάλι σηµαντικά 
µερίδια στην Β2Β αγορά. Το δε δίκτυο των 
καταστηµάτων αυξάνεται µαζί µε τη ζήτη-
ση από τους καταναλωτές. 

Το πλάνο επέκτασης
«Η Media Strom, παρότι είναι το µεγάλο brand 
της κατηγορίας, διαπιστώνουµε µέσα από 
έρευνες ότι εξακολουθεί να κατέχει συγκρι-
τικά ένα µικρό µερίδιο αγοράς, το οποίο 
άνετα µπορούµε να αναπτύξουµε κι άλλο.
Οπότε συνεχίζουµε αυτή την προσπάθεια 
συνδέοντάς τη µε τη δηµιουργία του ιδιόκτη-
του δικτύου καταστηµάτων. Ως Media Strom 
έχουµε σήµερα 34 εταιρικά καταστήµατα τα 
οποία σε λίγο θα γίνουν 36, καθώς έχουµε 
νοικιάσει δύο χώρους, ο ένας είναι στο κέντρο 
του Πειραιά και ο δεύτερος στην Καβάλα, 
όπου διευρύνουµε την παρουσία µας. Αυτοί 
όµως δεν ολοκληρώνουν το πλάνο επέκτασης 
που έχουµε. Υπάρχουν περιοχές στην Αθήνα, 
στη Θεσσαλονίκη και στην επαρχία όπου 
µπορούµε να διευρύνουµε το δίκτυο και την 
παρουσία µας διεκδικώντας ακόµα µεγαλύ-
τερα µερίδια από την αγορά», σηµειώνει ο κ. 
Νιάρχος. 

Η επέκταση αφορά και την προϊοντική 
γκάµα της εταιρείας. «Ουσιαστικά θέλουµε 
να προσφέρουµε µια ολιστική λύση. Σίγουρα 
κανείς αναγνωρίζει το στρώµα ως κύριο µέσο 
για να έχει έναν καλό ύπνο. Μόνο που εξίσου 
σηµαντικό είναι και το µαξιλάρι, είτε για τον 
κόσµο που αντιµετωπίζει κάποιο πρόβληµα, 
π.χ. αυχενικό, είτε όχι. Επίσης, αναπτύσσου-
µε προϊόντα για την υγιεινή του στρώµατος, 
κυρίως καλύµµατα που µπαίνουν πάνω από  

το στρώµα και συγκρατούν ιδρώτα, λεκέδες 
κ.ο.κ. και συµβάλλουν στη µακροζωία του 
προϊόντος και την καλύτερη υγιεινή! Θα 
έλεγα λοιπόν ότι πλέον ως εταιρεία προσπα-
θούµε να προάγουµε ολοκληρωµένη λύση 
για τον καλό ύπνο. Αρα, πέρα από το στρώµα, 
θα προωθήσουµε και τα συµπληρωµατικά 
είδη, που είναι εξίσου σηµαντικά, γι’ αυτό και 
τα έχουµε ονοµατίσει “Essential”. Παράλλη-
λα, η εταιρεία ως Media Strom έχει εισέλθει 
και στον χώρο των κρεβατιών διαθέτοντας 
υφασµάτινα κρεβάτια αµερικάνικου τύπου 
που σε κάποιες χώρες του εξωτερικού έχουν 
µεγάλη διείσδυση στις προτιµήσεις των 
καταναλωτών και είναι κάτι που παρατηρού-
µε τελευταία να συµβαίνει και στην ελληνική 
αγορά. Και για τους οικιακούς πελάτες και για 
τους ξενοδοχειακούς πελάτες. Είναι περισσό-
τερο της µόδας να επιλέγει κανείς ένα υφα-
σµάτινο κρεβάτι γιατί σου προσφέρει και 
πλεονεκτήµατα πρακτικότητας και µπορείς 
να εφαρµόσεις το προσωπικό σου γούστο και 
στυλ και ευελιξία σού προσφέρει. Σε κάποια 
εξ αυτών υπάρχει η δυνατότητα να αφαιρέσεις 
το κάλυµµα και να τοποθετήσεις κάτι άλλο... 
Είναι µεγάλη η αγορά και αυτών των κρεβα-
τιών. Τελευταία, δε, για τη Media Strom 
µπήκαµε και στην αγορά των λευκών ειδών. 
Είναι κάτι που ξεκίνησε από πέρυσι τον 
Οκτώβριο», λέει ο κ. Νιάρχος. 

Μάλιστα, προσθέτει ο ίδιος, ως Media 
Strom η Αθηναϊκή Στρωµατοποιία έχει 
έντονη παρουσία και στην ξενοδοχειακή 
αγορά προσφέροντας τα ίδια προϊόντα µε 
αυτά που διαθέτει στους οικιακούς πελάτες.
«Τόσο σίγουροι είµαστε για την ποιότητα των 
προϊόντων που παράγουµε», επισηµαίνει ο 
ο κ. Νιάρχος.

«Φτάνει να σας πω ότι διαθέτουµε ένα 
µοναδικό τµήµα R&D που είναι πιστοποιη-
µένο, και αυτό σηµαίνει ότι µπορούµε να 
εκδίδουµε πιστοποιητικά και για τρίτους. 
Αυτό λοιπόν µας έχει δώσει ένα ανταγωνιστι-
κό πλεονέκτηµα. ∆ηµιουργούµε “συνταγές” 
και ελέγχουµε προτεινόµενες πρώτες ύλες 
µε έναν τρόπο που δεν θυµίζει σε τίποτα το 
παρελθόν. Αυτή τη στιγµή έχουµε ένα µηχά-
νηµα που κάνει προσοµοίωση της καταπό-

νησης ενός στρώµατος για τα προσεχή δέκα 
χρόνια. Και ο τρόπος που γίνεται βασίζεται 
σε µία νόρµα της Ε.Ε. Σε έναν ειδικό χώρο 
υπάρχει ένας ξύλινος κύλινδρος που ζυγίζει 
140 κιλά ο οποίος εκτελεί 30.000 κύκλους 
µέσα σε 34 ώρες πάνω στο στρώµα. Ετσι,  
εξοµοιώνει τη χρήση που θα είχε το στρώµα 
για τα προσεχή δέκα χρόνια!», σηµειώνει ο 
κ. Νιάρχος. 

Η οικιακή αγορά παραµένει κυρίαρχη 
στο κοµµάτι των πωλήσεων της Αθηναϊκής 
Στρωµατοποιίας. «Στην οικιακή αγορά, πέρα 
από το δίκτυο των 34 εταιρικών καταστηµά-
των, δραστηριοποιούµαστε και µε τη µέθοδο 
του franchise, οπότε έχουµε άλλους 20 συ-
νεργάτες µε 21 καταστήµατα στο σύνολο της 
χώρας.Κυρίως σε µεγάλες πρωτεύουσες νοµών 
εκτός Αθήνας και Θεσσαλονίκης όπου είναι 
εταιρικά τα καταστήµατα. Επίσης έχουµε 
αναπτύξει µία µικρογραφία του franchise, 
“shop in shop” τα λέµε, σε περιοχές ακόµα 
πιο µικρές, π.χ. νησιά. Εκεί έχουµε επιλέξει 
συνεργάτες όπου στους χώρους που δειγµα-
τίζουν είτε έπιπλα είτε ηλεκτρικές συσκευές 
έχουµε µια µικρογραφία της Media Strom 
όπου δειγµατίζουµε κι εµείς τα προϊόντα µας. 
Αρα το δίκτυο της Media θα µπορούσαµε να 
πούµε ότι σήµερα είναι στα 120 σηµεία πε-
ρίπου, µε τα εταιρικά, τα franchise και τα shop 
in shop. Θα επεκταθεί κι άλλο όµως. Ηδη 
κοιτάµε περιοχές που σήµερα δεν καλύπτου-
µε, ενώ θέλουµε να “µετακινήσουµε” κάποια 
σε µεγαλύτερα ή πιο κεντρικά σηµεία στην 
Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη», τονίζει. 

Παράλληλα, η εταιρεία αναπτύσσει και 
το ηλεκτρονικό κανάλι πωλήσεων. «Χρόνο 
µε τον χρόνο το ecommerce κερδίζει πόντους. 
Είναι κάτι που λειτουργεί για να ικανοποιήσει 
νεαρότερες ηλικίες ή να προσφέρει ευκολία 
σε πελάτες που επισκέφθηκαν ένα κατάστη-
µα, δοκίµασαν τον τύπο του προϊόντος που 
επιθυµούν και τελικά απλά ψωνίζουν παραγ-
γέλνοντας από την ευκολία του σπιτιού τους. 

Εποµένως, θα έλεγα ότι τρεις είναι οι πυ-
λώνες ανάπτυξης για το brand Media Strom. 

Η εταιρεία έχει κι άλλα brands που κάθε 
ένα έχει τον δικό του σκοπό. Για παράδειγµα, 
έχουµε το brand Zenius που το διαθέτουµε 

κατ’ αποκλειστικότητα µέσω της Praktiker. 
Με την Praktiker έχουµε συνεργασία από το 
1992!

Παράλληλα, ετοιµάζουµε το επαναλανσά-
ρισµα ενός ιστορικού brand, του Στρωµατέξ. 
Ηταν µια εταιρεία που µεσουράνησε τις δε-
καετίες του ’50 και του ’60 και συνέδεσε το 
όνοµά της µε τα στρώµατα µε ελατήριο στον 
πυρήνα τους. Κατάφερε µάλιστα να γίνει 
συνώνυµο της αγοράς. Τον συγκεκριµένο 
τίτλο τον αγοράσαµε στις αρχές του ’90, όταν 
ο ιδιοκτήτης της Στρωµατέξ ήταν σε προχω-
ρηµένη ηλικία και ήθελε να πουλήσει την 
εταιρεία ή το brand. Πήραµε τελικά το brand 
και το αναβιώσαµε τη δεκαετία του 2000 στη 
χονδρική. Βέβαια µε τους ρυθµούς που έτρε-
χε τότε η λιανική ίσως τελικά να µην είχε την 
προσοχή που του άξιζε, οπότε πάµε να το 
επαναλανσάρουµε τώρα µέσα από το συγκε-
κριµένο δίκτυο συνεργατών που έχουµε. Θα 
είναι ένα φρέσκο concept, θα απευθύνεται 
κυρίως στον νεαρό κόσµο και τα υλικά του θα 
είναι φυσικά. Θα είναι µία σειρά που θα δια-
τίθεται σε χαµηλότερες τιµές από αντίστοιχους 
κωδικούς της Media Strom».

Επενδύσεις 5 εκατ. ευρώ 
Σύµφωνα µε τον κ. Νιάρχο, µε αυτό τον 
τρόπο η Αθηναϊκή Στρωµατοποιία θα απα-
ντήσει και στον αυξανόµενο ανταγωνισµό 
των τελευταίων ετών από τις αλυσίδες επίπλων 
και οικιακού εξοπλισµού κυρίως σκανδινα-
βικής προέλευσης. 

Το τριετές επιχειρηµατικό πλάνο που έχει 
συγκροτήσει προβλέπει επενδύσεις 5 εκατ. 
ευρώ κυρίως για την επέκταση του δικτύου 
των καταστηµάτων, αλλά και την ανανέωση 
της εικόνας του. 

Το 2023, όπως λέει, η εταιρεία είχε µια 
ανάπτυξη 8,7% φθάνοντας σε πωλήσεις τα 
28,7 εκατ. ευρώ, µε την κερδοφορία να ξε-
περνά τα 2 εκατ. ευρώ. «Κι αυτό παρά το 
γεγονός ότι ήταν µία δύσκολη χρονιά - υπό 
την έννοια ότι είχε δύο εκλογικές διαδικασίες 
και πολλές φυσικές καταστροφές. Και τα δύο 
επηρέασαν τη ζήτηση, ιδίως µετά το καλο-
καίρι», σηµειώνει. «Και φυσικά είναι και το 
θέµα της ακρίβειας που µας επηρεάζει,  διότι 
εµείς είµαστε στην κατηγορία των διαρκών 
καταναλωτικών αγαθών, οπότε είναι και πιο 
εύκολο ο πελάτης να αναβάλει µία αγορά», 
προσθέτει. Παρ’ όλα αυτά, οι ενδείξεις και 
φέτος είναι θετικές. «Εχουµε αναπτυξιακό 
πλάνο και για φέτος µε στόχο να υπερβούµε 
τα 32 εκατ. ευρώ σε πωλήσεις και είµαστε σε 
τροχιά επίτευξής του. Με βάση τα στοιχεία 
του πρώτου τετραµήνου της χρονιάς οι πω-
λήσεις αναπτύσσονται µε ρυθµό 14%», λέει. 

Αν και η εταιρεία κάνει λίγες εξαγωγές σε 
Αλβανία και Κύπρο και γενικά έχει θέσει ως 
στρατηγική προτεραιότητα την ανάπτυξή 
τους, εντούτοις, όπως λέει ο κ. Νιάρχος, η 
Αθηναϊκή Στρωµατοποιία θέλει να εκµεταλ-
λευτεί πρωτίστως τις ευκαιρίες που παρου-
σιάζει σήµερα η ελληνική αγορά. 

Κλείνοντας τον ρωτάµε εάν µία τέτοια 
οικογενειακή επιχείρηση θα ήταν ανοιχτή 
στο ενδεχόµενο ενός στρατηγικού επενδυ-
τή ή εισαγωγής στο Χρηµατιστήριο. «Γενικά 
είµαστε στη λογική να ακούµε τις προτάσεις 
που γίνονται και µετά να τις κρίνουµε», 
απαντά.

Το δίκτυο της Media Strom εκτείνεται σε 120 
σηµεία περίπου, µε τα εταιρικά, τα franchise και τα 
shop in shop, ενώ σχεδιάζεται να επεκταθεί κι άλλο
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Επιχειρηµατικές ιστορίες

Αγις Κοθάλης
/ Κεραµουργία Βορείου Ελλάδος 

ΜΕ ΤΑ ΤΟΥΒΛΑ 
ΤΗΣ ΕΧΕΙ 
ΣΤΕΓΑΣΕΙ
720.000 ΚΤΙΡΙΑ 
ΣΕ ΟΛΟ 
ΤΟΝ ΚΟΣΜΟ
Ενας εθνικός πρωταθλητής µε παγκόσµια εµβέλεια 
- Οι επενδύσεις, οι εξαγωγές, τα καινοτόµα 
πράσινα προϊόντα και το άνοιγµα στις ΑΠΕ

Του 
Σταύρου 
Γριµάνη
sgrimanis@gmail.com

«Α
πό το 1935 έχουµε στεγά-
σει πάνω από 720.000 
κτίρια σε όλο τον κόσµο»: 
Αυτό είναι το µότο της 
Κεραµουργίας Βορείου 
Ελλάδος (ΚΕΒΕ), συµφε-

ρόντων της οικογένειας Κοθάλη, που εδώ και 
σχεδόν έναν αιώνα δραστηριοποιείται στην 
παραγωγή τούβλων, κεραµιδιών και άλλων 
δοµικών υλικών.

Η πορεία της επιχείρησης που εδρεύει 
στη Νέα Σάντα Κιλκίς ξεκίνησε το 1935 και 
σταδιακά πέτυχε να κατακτήσει µια αξιοζή-
λευτη θέση στη συγκεκριµένη αγορά, δια-
θέτοντας ταυτόχρονα σηµαντική εξωστρέφεια, 
µε εξαγωγές σε πολλές χώρες. 

Πρόκειται αναµφίβολα για έναν εθνικό 
πρωταθλητή στον κλάδο, αλλά µε παγκόσµια 
εµβέλεια, αν σκεφτεί κανείς ότι διαθέτει ένα 
από τα µεγαλύτερα εργοστάσια στην Ευρώ-
πη σε ιδιόκτητο χώρο 235.000 τ.µ. µε ετήσια 
παραγωγική δυναµικότητα 700.000 τόνων 
τούβλων και 75.000.000 τεµαχίων κεραµιδιών 
και αξεσουάρ στέγης και εξάγει σε περισσό-
τερες από 40 αγορές, από τα Βαλκάνια, την 
Τουρκία, την Αίγυπτο και την Ινδία µέχρι την 
Αµερική, την Κίνα, τα Ηνωµένα Αραβικά 
Εµιράτα, τη Νότια Κορέα, την Αυστραλία, τη 
Νέα Ζηλανδία, ακόµη και το Κουρασάο.

Η ΚΕΒΕ, που διαθέτει δύο εργοστάσια σε 
Κιλκίς και Λάρισα, τα τελευταία χρόνια έχει 
διευρύνει την γκάµα της λανσάροντας στην 
αγορά, εκτός από τα παραδοσιακά, και προ-
ϊόντα βιοκλιµατικού σχεδιασµού και καθαρών 
τεχνολογιών δόµησης που υποστηρίζουν την 
οικολογική δόµηση µε καινοτόµα οικοδοµι-
κά υλικά. 

Η πράσινη ενέργεια 
και η Σερβία 
Αξιοσηµείωτη επίσης είναι η επέκτασή της 
και στον χώρο των ΑΠΕ, διαθέτοντας ήδη 
έργα σε παραγωγή και σε διάφορα στάδια 
ανάπτυξης συνολικής ισχύος 135 MW. 
Πέρυσι µάλιστα εξασφάλισε από τη Ρυθ-
µιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και 
Υδάτων (ΡΑΑΕΥ) τέσσερις άδειες παραγω-
γής ενέργειας µε χρήση συσσωρευτών 
συνολικής ισχύος 386,4 MW και χωρητικό-
τητας 762,9 MWh.

Με στόχο την περαιτέρω ισχυροποίηση 
της θέσης της στην κατασκευαστική αγορά 
των Βαλκανίων, η ΚΕΒΕ προχώρησε πρό-
σφατα σε επένδυση άνω των 10 εκατ. ευρώ 
για την απόκτηση και την αναβάθµιση 
παραγωγικών εγκαταστάσεων στο Μιχαΐ-
λοβατς της Σερβίας. Η συγκεκριµένη µο-
νάδα βρίσκεται σε στρατηγικής σηµασίας 
τοποθεσία, µόλις 70 χιλιόµετρα από το 
Βελιγράδι και πάνω στον κεντρικό οδικό 
άξονα που συνδέει τη Σερβία µε τις γείτο-
νες χώρες.

Ο ελληνικός όµιλος θα υλοποιήσει ένα 
στοχευµένο πλάνο εκσυγχρονισµού και 
αναβάθµισης της υπάρχουσας παραγωγικής 
µονάδας, οι κτιριακές εγκαταστάσεις της 
οποίας ανέρχονται σε 13.000 τ.µ. και εκτεί-
νονται σε 117.000 τ.µ. Στο επίκεντρο του 
στρατηγικού αυτού πλάνου είναι σε πρώτο 
στάδιο ο διπλασιασµός της παραγωγικής 
δυναµικότητας του εργοστασίου, από 300 
σε 600 τόνους τούβλα ανά ηµέρα, ενώ έως 

το 2027 αναµένεται να φτάσει στους 1.000 
τόνους ανά ηµέρα, καλύπτοντας τµήµα 
αναγκών της σερβικής αγοράς. 

Παράλληλα, δεδοµένου ότι η έως τώρα 
παραγωγή αντιστοιχούσε σε παλαιότερου 
τύπου προϊόντα, θα προωθηθεί η υιοθέτη-
ση των βέλτιστων τεχνικών και προτύπων 
που εφαρµόζονται στην παραγωγική µονά-
δα στη Νέα Σάντα. 

«Αύξηση τζίρου 129% 
και κερδών 44%
τα τελευταία 10 χρόνια»
To «business stories» είχε την ευκαιρία 
να συνοµιλήσει µε τον πρόεδρο και διευ-
θύνοντα σύµβουλο της ΚΕΒΕ Αγι Κοθάλη, 
εκπρόσωπο της τρίτης γενιάς της οικογέ-
νειας, ο οποίος αναφέρεται στην πορεία 
της εταιρείας, στις επενδύσεις και τις οι-
κονοµικές επιδόσεις της, ενώ αναλύει τα 
πλεονεκτήµατα των νέων καινοτόµων 
προϊόντων της.
-Μιλήστε µας για την ιστορική διαδρο-
µή της εταιρείας και τους σηµαντικούς 
σταθµούς της. Ξεκινήσαµε ως οικογενει-
ακή επιχείρηση στον τοµέα της κεραµο-
ποιίας το 1935, στη Χρυσούπολη Καβάλας. 
Από το 2006 λειτουργούµε υπό την επω-
νυµία Κεραµουργία Βορείου Ελλάδος, την 
οποία εµπνεύστηκε ο ιδρυτής της Σταύρος 
Κοθάλης. 

Σήµερα, αξιοποιώντας την παράδοση 90 
ετών, λειτουργούµε επιτυχηµένα υπό τη 
διοίκηση της τρίτης γενιάς αποτελώντας µια 
σύγχρονη βιοµηχανία. ∆ιατηρούµε πρωτα-
γωνιστικό ρόλο στον κλάδο των κατασκευ-
ών στην ελληνική και βαλκανική αγορά και 
έντονη εξαγωγική δραστηριότητα σε πα-
γκόσµιο επίπεδο, παρέχοντας λύσεις υψη-
λής δοµικής αξίας.

Η µακροχρόνια πορεία µας περιλαµβάνει 
πολλούς σταθµούς, ανάµεσά τους η πρώτη 
πανελλήνια παραγωγή τούβλων κάθετων 
οπών (ΟΡΘΟBLOCK) το 2008, η παραγωγή 
ειδικών τεµαχίων κεραµιδιών το 2009, η 
έναρξη παραγωγής στη Λάρισα, η ανάπτυ-
ξη πωλήσεων σε όλη την Ελλάδα το 2011, η 
παροχή εξατοµικευµένης υπηρεσίας Colors 
on Demand το 2017, η εγκατάσταση µονά-
δας ξηρής άλεσης και συµπαραγωγής 
ΣΗΘΥΑ 4,7 MW το 2018 και η απόκτηση 
παραγωγικών εγκαταστάσεων στη Σερβία 
φέτος. 
- Πόσα και ποια προϊόντα παράγετε και 
ποια έχουν τις µεγαλύτερες πωλήσεις;  
Στην ΚΕΒΕ παράγουµε και διαθέτουµε µια 
µεγάλη γκάµα δοµικών κεραµικών προϊόντων, 
πλήρως εναρµονισµένων µε τις προδιαγρα-
φές που καθορίζονται τόσο από την εγχώρια 
όσο και από τη διεθνή νοµοθεσία, τα οποία 
συµβάλλουν στη βελτιωµένη ενεργειακή 
συµπεριφορά και τη µείωση του περιβαλ-
λοντικού αποτυπώµατος του κτιριακού 
τοµέα.  

Ξεχωριστή θέση στο χαρτοφυλάκιό µας 
κατέχουν τα θερµοµονωτικά τούβλα κατα-
κόρυφων οπών των σειρών ΟΡΘΟBLOCK 
και ΟΡΘΟBLOCK PLUS για την κατασκευή 
φέρουσας τοιχοποιίας και τοιχοποιίας πλή-
ρωσης, τα οποία συµβάλλουν στην ελαχι-
στοποίηση της κατανάλωσης ενέργειας, 
στην εξοικονόµηση χρηµάτων και τη δηµι-
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Η ΚΕΒΕ τα τελευταία χρόνια έχει διευρύνει την γκάµα της λανσάροντας στην 
αγορά, εκτός από τα παραδοσιακά, και προϊόντα βιοκλιµατικού σχεδιασµού 
που υποστηρίζουν την οικολογική δόµηση µε καινοτόµα οικοδοµικά υλικά

ουργία ενός θερµικά άνετου εσωτερικού 
κλίµατος, ενώ ενισχύουν τα επίπεδα θερ-
µοµόνωσης, ηχοµόνωσης, πυραντίστασης 
και φυσικής διαπνοής τους. Επιπλέον, έχουν 
σηµαντική συνεισφορά στην αντοχή του 
γυµνού σκελετού από οπλισµένο σκυρόδε-
µα των κτιρίων έναντι σεισµικών δράσεων. 
Μάλιστα, βάσει διευκρινιστικής εγκυκλίου 
του υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, τα δοµικά συστήµατα ΟΡΘΟBLOCK 
και ΟΡΘΟBLOCK PLUS εξαιρούνται από 
τον συντελεστή δόµησης εξασφαλίζοντας 
αύξηση της δοµήσιµης επιφάνειας έως και 
10% για µια τυπική κατασκευή. 
-Τα κεραµίδια έχουν ακόµη ζήτηση;
Από τα βασικά προϊόντα που µας χαρακτη-
ρίζουν εδώ και τρεις γενιές είναι τα κερα-
µίδια και τα ειδικά εξαρτήµατα στέγης, για 
τη δηµιουργία των οποίων χρησιµοποιείται 
επίσης ως πρώτη ύλη ο πηλός. Πέραν του 
ότι αποτελούν µια οικολογική επιλογή και 
πράσινη λύση δόµησης, εξυπηρετούν και 
υψηλά αισθητικά πρότυπα, διατίθενται σε 
φυσική απόχρωση, επισµαλτωµένα (σειρά 
Smalto), καθώς και σε ποικιλία χρωµατισµών 
και τεχνοτροπιών (σειρά Colors on Demand). 

Τα κεραµίδια µας διακρίνονται από την 
υψηλή ποιότητα λόγω της πρώτης ύλης, ενώ 
διαθέτουν ανακλαστικές ιδιότητες των 
θερµικών φορτιών καθώς και υψηλή υδα-
τοαπωθητικότητα. Ενδεικτικά, η κεραµο-
σκεπή, η οποία υπάρχει στην αρχιτεκτονι-
κή µας εδώ και πάρα πολλά χρόνια, µπορεί 
να επιτύχει έως και 50% εξοικονόµηση 
ενέργειας σε ένα κτίριο σε σύγκριση µε την 
κλασική πλάκα που έχουµε συνηθίσει στο 
αστικό περιβάλλον.

Η εξωστρέφεια και οι ΑΠΕ 

-Ποιο είναι το σηµερινό εκτόπισµα της 
ΚΕΒΕ και προς πόσες χώρες εξάγετε 
τα προϊόντα σας; Αυτή τη στιγµή προ-
µηθεύουµε τα προϊόντα µας σε περισσό-
τερες από 40 χώρες σε όλον τον κόσµο, 
µεταξύ των οποίων βρίσκονται τα Βαλκάνια, 
η Τουρκία, η Αίγυπτος, η Ινδία, η Κίνα, η 
Αµερική, η Ρωσία, τα Ηνωµένα Αραβικά 
Εµιράτα, η Σουηδία, το Ισραήλ, η Νότια 
Κορέα, η Αυστραλία, η Νέα Ζηλανδία κ.ά. 
Αξίζει να σηµειωθεί ότι το 40% της συνο-
λικής παραγωγής διοχετεύεται στην ελλη-
νική αγορά και το υπόλοιπο 60% στην 
παγκόσµια. Πρωταρχικός µας στόχος είναι 
να συνεχίσουµε να έχουµε πρωταγωνιστι-
κό ρόλο στον κλάδο των κατασκευών, 
παρέχοντας λύσεις που απαντούν στις 
σύγχρονες ανάγκες των πελατών και των 
συνεργατών µας και οδηγώντας τους σε 
έναν κόσµο δοµικά καλύτερο.
-Στον χώρο των ΑΠΕ ποια έργα έχετε 
ολοκληρώσει και ποια είναι µπροστά 
για παραγωγή και αποθήκευση ενέρ-
γειας; Είµαστε σταθερά προσηλωµένοι 
στον εκσυγχρονισµό της παραγωγικής δια-
δικασίας και αναπτύσσουµε ένα σηµαντικό 
πορτφόλιο έργων που επικεντρώνονται στις 
Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας µε στόχο την 
πλήρη απεξάρτησή µας από τα ορυκτά 
καύσιµα. 

Στο πλαίσιο της διαχείρισης της ενεργει-
ακής κατανάλωσης, η ΚΕΒΕ, µέσω θυγατρι-

κών εταιρειών, διατηρεί άδειες παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας συνολικής ισχύος 135 
MW, εκ των οποίων 19,5 MW είναι σε λει-
τουργία, 14 MW έχουν όρους σύνδεσης και 
το 2023 ξεκίνησε η κατασκευή µέσω επέν-
δυσης ύψους 20 εκατ. ευρώ, ενώ 69 MW 
είναι σε ώριµο στάδιο. Πέρυσι αποκτήσαµε 
από τη ΡΑΕ τέσσερις άδειες αποθήκευσης 
συνολικής ισχύος 386,4 MW και χωρητικό-
τητας 762,9 MWh, µέσω των οποίων απο-
σκοπούµε στην ενίσχυση της αξιοποίησης 
των µονάδων ΑΠΕ. 

Παράλληλα, προχωρήσαµε σε επένδυση 
ύψους 700.000 ευρώ για την εγκατάσταση 
και αποθήκευση υγραερίου LPG, δυναµι-
κότητας 600 κυβικών µέτρων. 

Επενδύσεις ύψους 1,43 εκατ. ευρώ αφο-
ρούν τη µονάδα παραγωγής και θερµικής 

επεξεργασίας ξύλινων µέσων στήριξης, µε 
δυνατότητα αποθήκευσης 4.000 παλετών 
ανά ηµέρα, οι οποίες ολοκληρώθηκαν εντός 
του 2023. Επιπλέον, έχει ήδη ξεκινήσει η 
κατασκευή αιολικού σταθµού στη Ροδόπη, 
ισχύος 14 MW, που θα καλύψει πλήρως τις 
ανάγκες σε ηλεκτρική ενέργεια από ΑΠΕ, 
ενώ διερευνούµε τεχνολογίες που θα µπο-
ρούσαν να αντικαταστήσουν το φυσικό 
αέριο, µε πρώτο στόχο την κατά 30% αντι-
κατάστασή του έως το 2030.
-∆ώστε µας µια εικόνα των επενδύσεων 
που έχετε κάνει τα τελευταία χρόνια. 
Την τελευταία δεκαετία η KEBE ακολούθη-
σε µια αναπτυξιακή πολιτική υλοποιώντας 
ένα στοχευµένο πλάνο επενδύσεων που 
οδήγησε στη δηµιουργία ενός εργοστασίου 
παραγωγής δοµικών κεραµικών προϊόντων 
που µπορεί να παράγει υψηλής ποιότητας 
προϊόντα καλύπτοντας όλες τις ανάγκες της 
αγοράς µε πολύ χαµηλό κόστος και µε οι-
κολογικό προσανατολισµό. 

Ενδεικτικά, ανάµεσα στις πρόσφατες 
επενδύσεις µας περιλαµβάνονται η µονάδα 
παραγωγής αξεσουάρ στεγών, επένδυσης 
ύψους 5,5 εκατ. (2010), η αντικατάσταση 
φωτιστικών µε τεχνολογία LED (2015), η 
µονάδα ξηρής άλεσης πρώτης ύλης, επέν-
δυσης ύψους 2,3 εκατ. (2017), το υπόστεγο 
στέγασης πρώτης ύλης, επένδυσης 2 εκατ. 
(2017), η συµπαραγωγή ενέργειας (ΣΗΘΥΑ), 
επένδυσης ύψους 2,2 εκατ. (2018), ενώ 
συµµετέχουµε σταθερά σε ερευνητικά 
προγράµµατα.

Επιπλέον, εντός του 2023 εντάξαµε στο 
χαρτοφυλάκιό µας τρεις νέες αγορές: την 
Ολλανδία, το Μαρόκο και το Κουρασάο, ενώ 
στις αρχές του 2024 προχωρήσαµε στην 
απόκτηση και την αναβάθµιση παραγωγικών 
εγκαταστάσεων στη Σερβία.

Τα καινοτόµα προϊόντα 

-Παρουσιάσατε πρόσφατα ένα καινο-
τόµο µεγάλο τούβλο. Ποια είναι τα 
συγκριτικά του πλεονεκτήµατα; Επιδι-
ώκοντας την ανάπτυξη ενός δοµικού κερα-
µικού προϊόντος που θα προσδίδει ιδιαίτε-
ρα χαρακτηριστικά στις κατασκευές και 
συµβάλλοντας στην πράσινη µετάβαση του 
κτιριακού τοµέα, προχωρήσαµε στην πα-
ραγωγή της οµάδας προϊόντων ΟΡΘΟBLOCK 
ΝΚ380. Πρόκειται για φυσικά και ανακυ-
κλώσιµα προϊόντα και αποτελούν τα νεότε-
ρα µέλη της οικογένειας των προηγµένης 
τεχνολογίας τούβλων καθέτων οπών ΟΡ-
ΘΟBLOCK. 

Η οµάδα προϊόντων ΟΡΘΟBLOCK ΝΚ380 
προσδίδει ένα µεγάλο εύρος πλεονεκτηµά-
των στις κατασκευές όπως υψηλές θερµο-
µονωτικές ιδιότητες, θερµοχωρητικότητα, 
ηχοµόνωση, υψηλές µηχανικές αντοχές και 
αντισεισµικά χαρακτηριστικά, άριστη πυ-

ραντίσταση, υψηλή υδρατµοπερατότητα. 
Επιπλέον, µε τη χρήση τους κατασκευ-

άζονται τοιχοποιίες πάχους 38 εκατοστών, 
τα τετραγωνικά των οποίων δεν προσµε-
τρώνται στον συντελεστή δόµησης, µε 
αποτέλεσµα να εξοικονοµούνται έως και 
10% τετραγωνικά δόµησης.
-Τι να περιµένουµε από νέα προϊόντα 
στο µέλλον; Με στόχο την αξιοποίηση των 
πλεονεκτηµάτων της οπλισµένης φέρουσας 
τοιχοποιίας ως τρόπο δόµησης, το Τµήµα 
Ερευνας και Ανάπτυξης (R&D) της ΚΕΒΕ και 
το Εργαστήριο Πειραµατικής Αντοχής των 
Υλικών και των Κατασκευών (ΕΠΑΥΚ) του 
Τµήµατος Πολιτικών Μηχανικών του Αρι-
στοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης 
συνεργάστηκαν για την ανάπτυξη του νέου 
καινοτόµου Συστήµατος ∆όµησης Οπλισµέ-
νης Φέρουσας Τοιχοποιίας, το οποίο είναι 
αποτέλεσµα του Ερευνητικού Προγράµµα-
τος «ΦΟΤΑΘΕ». 

Το συγκεκριµένο σύστηµα παρέχει 
υψηλή δοµική ασφάλεια έναντι σεισµικών 
δράσεων. Ταυτόχρονα, διαθέτει υψηλές 
θερµοµονωτικές ιδιότητες καλύπτοντας τις 
απαιτήσεις των Α και Β Κλιµατικών Ζωνών 
του ΚΕΝΑΚ, χωρίς τη χρήση επιπλέον 
θερµοµονωτικού υλικού, ενώ µε πολύ µικρές 
προσθήκες απλών µέτρων θερµοµόνωσης 
δύναται να καλύψει και τις απαιτήσεις των 
Γ και ∆ Κλιµατικών Ζωνών. Επίσης,  θα 
παρέχει τη δυνατότητα ανέγερσης έως και 
διώροφων κτιρίων, χωρίς τη χρήση σκελε-
τού οπλισµένου σκυροδέµατος. Το ερευ-
νητικό έργο έχει ολοκληρωθεί και το Σύ-
στηµα ∆όµησης Οπλισµένης Φέρουσας 
Τοιχοποιίας θα διατεθεί στην αγορά εντός 
του 2024. 

Οι ισχυρές επιδόσεις 
και τα µελλοντικά σχέδια 

-Πώς κρίνετε τις επιδόσεις της τελευταί-
ας χρήσης και ποια τα σχέδιά σας για 
το µέλλον; Ως µια πρώτη εκτίµηση για το 
2023 ο κύκλος εργασιών της εταιρείας υπο-
λογίζεται  σε περίπου 43 εκατ. ευρώ και τα 
EBITDA αναµένεται να ανέλθουν σε περίπου 
10 εκατ. ευρώ. Συνολικά, τα τελευταία δέκα 
χρόνια έχει σηµειωθεί αύξηση 129% στον 
τζίρο και αύξηση 44% στην κερδοφορία. 

Για το µέλλον, µε σκοπό να οδηγηθούµε 
όλοι µας σε έναν κόσµο δοµικά καλύτερο, 
στην ΚΕΒΕ επενδύουµε και θα συνεχίσου-
µε να επενδύουµε σε ερευνητικά προγράµ-
µατα που εστιάζουν στην ανάπτυξη καινο-
τόµων προϊόντων τα οποία θα συµβάλλουν 
ακόµη περισσότερο στην ελαχιστοποίηση 
της ενεργειακής κατανάλωσης στον κτιρια-
κό τοµέα. 

Παράλληλα, θα συνεχίσουµε να διερευ-
νούµε τρόπους ώστε να αξιοποιούµε ακόµη 
µεγαλύτερο µέρος εναλλακτικών µορφών 
ενέργειας κατά την παραγωγική διαδικασία, 
µειώνοντας τη χρήση ορυκτών καυσίµων
και ελαχιστοποιώντας το ανθρακικό µας 
αποτύπωµα. 

Επιπλέον, βασικός στόχος µας είναι η 
περαιτέρω ισχυροποίηση της θέσης µας 
στην κατασκευαστική αγορά των Βαλκανί-
ων, την οποία επιδιώκουµε να πετύχουµε 
µέσω της επένδυσης στη Σερβία.

H εταιρεία διαθέτει ένα από τα µεγαλύτερα εργοστάσια 
στην Ευρώπη σε ιδιόκτητο χώρο 235.000 τ.µ. µε ετήσια 
παραγωγική δυναµικότητα 700.000 τόνων τούβλων και 
75.000.000 τεµαχίων κεραµιδιών και αξεσουάρ στέγης, 
εξάγοντας σε περισσότερες από 40 αγορές
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Ρεπορτάζ

ΒΕΛΤΙΩΣΕΙΣ 
ΣΤΟ ΜΟΝΤΕΛΟ 
ΦΟΡΟΛΟΓΗΣΗΣ 
ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ 
Στο τραπέζι µπαίνουν η µείωση των τεκµηρίων που ισχύουν 
για τα φυσικά πρόσωπα και η βελτίωση της κλίµακας φορολογίας εισοδήµατος 
από ακίνητα - Παράταση στον µειωµένο ΦΠΑ στον καφέ και στα κόµιστρα ταξί

«Λ
ίφτινγκ» στους 
φόρους και 
στα τεκµήρια 
που επιβάλ-
λονται σε 
φυσικά πρό-
σωπα, επαγ-

γελµατίες, ακίνητα σχεδιάζει η κυβέρ-
νηση, σε µια προσπάθεια να θωρακίσει 
το εισόδηµα των πολιτών απέναντι στο 
συνεχιζόµενο κύµα ακρίβειας. 

Παρά την πτώση του πληθωρισµού, 
οι ανατιµήσεις σε τρόφιµα και υπηρε-
σίες συνεχίζονται εντείνοντας τα προ-
βλήµατα µαζί µε τη δυσφορία των 
πολιτών που καταγράφηκε ανάγλυφα 
στην κάλπη των ευρωεκλογών. Ωστόσο, 
οι νέοι δηµοσιονοµικοί κανόνες της Ε.Ε. 
δεν αφήνουν και πολλά περιθώρια 
ελιγµών στην κυβέρνηση. Ο νέος κόφτης 
δαπανών αποτελεί ανάχωµα στην όποια 
σκέψη για πολιτική παροχών και επι-
δοµάτων και ως εκ τούτου το οικονοµι-
κό επιτελείο στρέφεται στη φορολογία... 

Η τοποθέτηση του κ. Χρίστου ∆ήµα
στη θέση του υφυπουργού Εθνικής 
Οικονοµίας και Οικονοµικών έχει ακρι-
βώς αυτόν τον στόχο: να µειωθούν, όπου 
είναι δυνατόν, οι φορολογικές επιβα-
ρύνσεις, όπως η τεκµαρτή φορολόγηση 
των επαγγελµατιών. Πρόσφατα ο 
πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
προανήγγειλε ότι θα υπάρξουν βελτι-
ώσεις στο µοντέλο φορολόγησης των 
επαγγελµατιών, χωρίς όµως να αλλάξει 
ο πυρήνας, δηλαδή ο προσδιορισµός 
τεκµηρίων βάσει της επιχειρηµατικής 
αµοιβής. Από εκεί και πέρα, στο τρα-
πέζι µπαίνουν η µείωση των τεκµηρίων 
που ισχύουν για τα φυσικά πρόσωπα, 
η βελτίωση της κλίµακας φορολογίας 
εισοδήµατος από ακίνητα, ο µειωµένος 
ΦΠΑ, το τέλος επιτηδεύµατος κ.ά. Οι 
παρεµβάσεις αυτές θα υλοποιηθούν 
σταδιακά. Για παράδειγµα οι αποφάσεις 
θα αφορούν κυρίως το 2025. 

Ειδικότερα:
Τεκµαρτή φορολόγηση επαγγελ-
µατιών: Οι πληροφορίες µιλούν για 
χειρουργικές παρεµβάσεις στους συ-
ντελεστές προσαύξησης. Ενα τέτοιο 
παράδειγµα είναι οι συντελεστές που 

σχετίζονται µε τις τριετίες δραστηριό-
τητας. Η προσαύξηση αυτή µπορεί να 
φτάσει στο 30% για όσους ασκούν 
επάγγελµα πάνω από 10 χρόνια, χωρίς 
να έχει προβλεφθεί, π.χ., όριο ηλικίας. 
Ετσι, ένας επαγγελµατίας 60 ετών θε-
ωρείται ότι έχει εισόδηµα πολύ υψη-
λότερο από έναν συνάδελφό του 35 
ετών, απλώς και µόνο επειδή έχει 
ανοίξει βιβλία πολύ νωρίτερα. Αυτό 
συµβαίνει γιατί δεν ελήφθησαν ούτε 
κλαδικά ούτε γεωγραφικά χαρακτηρι-
στικά στην προσαύξηση του τεκµαρτού 
φόρου!

Σηµειωτέον ότι το 2025 (δηλαδή τη 
χρήση του 2024) θα αυξηθεί το τεκµαρ-
τό εισόδηµα για τους ελεύθερους 
επαγγελµατίες, αφού είναι συνδεδε-
µένο µε τον κατώτατο µισθό, ο οποίος 
έχει αναπροσαρµοστεί από τα 780 στα 
830 ευρώ.

Τεκµήρια φυσικών προσώπων: Η 
κυβέρνηση θέλει τα ποσά που θα προ-
κύψουν από τα νέα τεκµήρια να είναι 
µειωµένα µεσοσταθµικά κατά 30% σε 
σύγκριση µε τα ισχύοντα σήµερα. 
∆ηλαδή οι κλίµακες αλλά και τα κριτή-
ρια προσδιορισµού των ποσών των 
τεκµηρίων θα αλλάξουν προκειµένου 
αυτά να γίνουν δικαιότερα και αποτε-
λεσµατικότερα. Επίσης αναµένονται 
προτάσεις για τροποποιήσεις στις δια-
τάξεις για τα ελάχιστα ποσά τεκµηρίων 
διαβίωσης των 3.000 ευρώ για τους 
άγαµους και των 5.000 ευρώ για τους 
έγγαµους. Τα ποσά αυτά ενδέχεται να 
µειωθούν ή και να παραµείνουν σε ισχύ 
µόνο για όσους φορολογουµένους δεν 
βαρύνονται από άλλα τεκµήρια διαβί-
ωσης. ∆ηλαδή να ισχύουν µόνο για 
όσους φιλοξενούνται σε σπίτια γονέων 
ή συγγενών τους και ταυτόχρονα δεν 

έχουν στο όνοµά τους άλλα περιουσι-
ακά στοιχεία που θεωρούνται τεκµήρια 
διαβίωσης, όπως αυτοκίνητα κ.λπ. Αν 
διαθέτουν τέτοια περιουσιακά στοιχεία, 
τα τεκµήρια διαβίωσης που αναλογούν 
σε αυτά εξετάζεται να µην προστίθενται 
στα ελάχιστα ποσά τεκµηρίων.

Φορολογία εισοδήµατος από ακί-
νητα: Στη φορολόγηση των ενοικίων 
εξετάζονται οι εξής µεταβολές:
■ Η πρώτη πρόταση προβλέπει αλλαγή 
δοµής µε την ενσωµάτωση ενός πρό-
σθετου συντελεστή στην ισχύουσα 
κλίµακα µεταξύ των εισοδηµάτων από 
12.001 έως 35.000 ευρώ, µε στόχο την 
εκλογίκευση της προοδευτικότητας του 
φορολογικού συντελεστή. Θα πρέπει 
να υπάρξει τουλάχιστον ένα ενδιάµεσο 
κλιµάκιο µε συντελεστή 20% ή 22% 
(όπως είναι σήµερα στην κλίµακα φο-
ρολογίας εισοδήµατος) που θα λειτουρ-
γεί πυροσβεστικά και θα κατανέµει 
δικαιότερα τα φορολογικά βάρη.
■�Η δεύτερη πρόταση προβλέπει τη 
µείωση του φόρου εισοδήµατος στα 
µισθώµατα κύριας κατοικίας κατά 10 
µονάδες και στα τρία ισχύοντα φορο-
λογικά κλιµάκια. Με βάση την πρόταση 
αυτή, το χαµηλότερο κλιµάκιο του 15% 
(για ετήσιο εισόδηµα έως 12.000 ευρώ) 
θα διαµορφώνεται στο 5%, το κλιµάκιο 
του 35% στο 25% και το ανώτατο κλι-
µάκιο του 45% στο 35%.

Εξάλλου, ο ΦΠΑ 24% στις νέες οικο-
δοµές παραµένει στον πάγο έως και το 
2025, ενώ αντίστοιχη παράταση θα 
πρέπει να αναµένεται και για τον φόρο 
υπεραξίας στις αγοραπωλησίες ακινήτων.

Τέλος επιτηδεύµατος: Φέτος το τέλος 
επιτηδεύµατος έχει κουρευτεί κατά 
25%-50% για τους επαγγελµατίες. Από 
650 ευρώ, οι επαγγελµατίες θα κληθούν 
να πληρώσουν 325 ευρώ, ενώ για κάθε 
υποκατάστηµα το τέλος έχει µειωθεί 
στα 300 από τα 600 ευρώ. Με βάση τα 
όσα έχουν ανακοινωθεί, τα εκκαθαρι-
στικά σηµειώµατα που θα εκδοθούν 
µε τις φορολογικές δηλώσεις του 2025 
δεν θα έχουν τέλος επιτηδεύµατος για 
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες. 
Αυτό που θα εξεταστεί είναι η πλήρης 
κατάργησή του το 2025, δηλαδή να 
καταργηθεί και για τις επιχειρήσεις.

Μειωµένος ΦΠΑ: Με απόφαση του 
υπουργείου Οικονοµικών νοµιµοποιείται 
ο χαµηλός συντελεστής ΦΠΑ 13%  σε 
κόµιστρα ταξί και καφέ (take away και 
delivery). Ο συντελεστής για τον σερβι-
ριζόµενο καφέ επανέρχεται στο 24%. 
Σηµειώνεται ότι  η κυβέρνηση έχει δια-
µηνύσει προς κάθε κατεύθυνση ότι δεν 
πρόκειται να προχωρήσει σε µείωση ή 
πάγωµα του ΦΠΑ ως µέσο ανάσχεσης 
της ακρίβειας, ειδικά στα τρόφιµα. 

Αγρότες: Από το 2025 θα εφαρµοστεί 
ένας νέος µόνιµος µηχανισµός επιστρο-
φής του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης 
στο αγροτικό πετρέλαιο.

Του 
Στέλιου 
Κράλογλου

Η κυβέρνηση, σε µια προσπάθεια να θωρακίσει
το εισόδηµα των πολιτών απέναντι στο 
συνεχιζόµενο κύµα ακρίβειας, σχεδιάζει αλλαγές 
στη φορολογία, καθώς ο νέος κόφτης δαπανών 
της Ε.Ε. αποτελεί ανάχωµα στην όποια σκέψη 
για πολιτική παροχών και επιδοµάτων

Στο 24% ο ΦΠΑ στον σερβιριζόµενο καφέ, στο 13% 
ο ΦΠΑ στον καφέ από delivery και take away
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ΣΥΝΑΓΕΡΜΟΣ 
ΓΙΑ ΤΑ 
ΑΠΟΘΕΜΑΤΑ 
ΝΕΡΟΥ 
ΣΕ ΑΤΤΙΚΗ 
ΚΑΙ ΝΗΣΙΑ
Πάνω από 300 εκατοµµύρια κυβικά µέτρα 
έχασε η ΕΥ∆ΑΠ λόγω της διετούς ξηρασίας 
- Επιστρατεύεται η Υλίκη από τον Ιούλιο και οι 
παλιές γεωτρήσεις για να αυξηθούν τα αποθέµατα

Ο 
εφιάλτης της ανοµ-
βρίας και της έντονης 
ξηρασίας που στερεί 
από τους ταµιευτή-
ρες της ΕΥ∆ΑΠ το 
βρόχινο νερό και τα 

πολύτιµα χιόνια που αποτελούν την 
κύρια εισροή νερού πλανάται ξανά 
πάνω από την Αττική, δηµιουργώντας 
έναν πολιορκητικό κλοιό και στα νησιά 
όλη της χώρας που προετοιµάζονται για 
ένα δύσκολο καλοκαίρι. Σε αυτό συνη-
γορούν ο κατακερµατισµός αρµοδιοτή-
των, τα διαλυµένα δίκτυα ύδρευσης και 
οι αυξηµένες διαρροές, στοιχεία που 
δηµιουργούν έντονα διαχειριστικά 
προβλήµατα στους νησιωτικούς προο-
ρισµούς που µόνο µερικώς µπορούν να 
καλύψουν οι αφαλατώσεις.

Το πρώτο ηχηρό καµπανάκι προέρ-
χεται από τα υδατικά αποθέµατα νερού 
της Αττικής, τα οποία, αν και περιορίζο-
νται σηµαντικά, καλούνται να ανταπο-
κριθούν σε συνθήκες αυξηµένης κατα-
νάλωσης κατά 8% από τις αρχές του 
έτους. Πρόκειται για µια ασυνήθιστη 
αύξηση, η οποία εκτιµάται ότι λόγω των 
ιδιαίτερων καιρικών συνθηκών (αυξη-
µένη ζέστη και σκόνη) µεγεθύνθηκε τον 
Ιούνιο. Σε αυτό συνηγόρησαν τα ανοιχτά 
σχολεία, ο πρόωρος καύσωνας και η 
παραµονή του κόσµου στην Αθήνα. 

Τα αποκαλυπτικά στοιχεία της ΕΥ∆ΑΠ 
δείχνουν ότι από µία ασφαλή περιοχή 
1,1 δισεκατοµµυρίων έως και 1,2 δισε-
κατοµµυρίων κυβικών µέτρων νερού τα 
προηγούµενα χρόνια και στους τέσσερις 
ταµιευτήρες (Ευήνου, Μόρνου, Λίµνης 
Μαραθώνα, Υλίκης), τα αποθέµατα 
πλέον φλερτάρουν µε τα 800 εκατοµ-
µύρια κυβικά µέτρα χωρίς κανείς να 
µπορεί να κάνει ασφαλείς προβλέψεις 
για την πορεία των επόµενων µηνών. 
«Κάθε χρόνο η Αθήνα καταναλώνει 400 
εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού, τα 
οποία σε µία καλή υδρολογική περίοδο, 
από Οκτώβριο έως Μάιο, αναπληρώνου-
µε τις ποσότητες που χάνονται την προ-
ηγούµενη χρονιά», εξηγεί στο «business 
stories» ο γενικός διευθυντής Υδρευσης 
της ΕΥ∆ΑΠ Γιώργος Καραγιάννης. 
Εχουµε όµως δύο διαδοχικές χρονιές 
κατά τις οποίες τα εισερχόµενα νερά 
είναι πολύ λιγότερα από τα νερά που 
εξέρχονται, ενώ την ίδια στιγµή η κατα-
νάλωση µεγαλώνει. 

Ενεργοποίηση 
πρωτοκόλλων 
Για να αντιµετωπιστεί το έλλειµµα νερού 
η ΕΥ∆ΑΠ έχει αποφασίσει να ενεργο-
ποιήσει όλα τα προβλεπόµενα πρωτό-
κολλα ασφαλείας και να προχωρήσει σε 
εναλλακτικές λύσεις που θα µπορέσουν 
να αντιµετωπίσουν τη νέα πραγµατικό-
τητα.

Στο πλαίσιο αυτό, ενεργοποιεί τον 
εφεδρικό κλάδο της Υλίκης, βάζοντας 
ουσιαστικά σε λειτουργία όλες τις πηγές 
υδροδότησης µε σκοπό την εκταµίευση 
περισσότερου νερού στο υδατικό σύ-
στηµα Ευήνου - Μόρνου, που είναι η 

Μείζων θέµα 
η σπατάλη 
Οπως επισηµαίνεται, αυτή την περίοδο 
το µείζον θέµα, πέρα από τη λήψη µέτρων 
για την αναπλήρωση των ταµιευτήρων, 
είναι η αντιµετώπιση της σπατάλης του 
νερού στην Αττική που η επιχείρηση 
ετοιµάζεται να αντιµετωπίσει µε δια-
φηµιστική καµπάνια άµεσα. Οπως 
δείχνουν τα στοιχεία της ΕΥ∆ΑΠ, παρα-
τηρείται µια ανοµοιογένεια µεταξύ των 
αστικών και περιαστικών περιοχών. Για 
παράδειγµα, τις ηµέρες του καύσωνα, 
σε περιοχές του κέντρου µε πολυκατοι-
κίες που δεν έχουν κήπους, η αύξηση 
του νερού ήταν  3% έως 4%. 

Η κατάσταση ήταν εντελώς διαφο-
ρετική σε περιοχές µε κήπους και πισί-
νες, µε αποτέλεσµα προάστια όπως η 
Κηφισιά, ο ∆ήµος ∆ιονύσου, η Ανατολι-
κή Αττική και τα νότια προάστια που 
υδροδοτούνται από την ΕΥ∆ΑΠ, η κα-
τανάλωση να αυξηθεί ακόµη και 100%. 

«Πρόκειται για µία δυσανάλογη κατα-
ναλωτική συµπεριφορά που εντοπίζεται 
κυρίως στις περιαστικές περιοχές στις 
οποίες θα πρέπει να καταστεί σαφές και 
ξεκάθαρο ότι το νερόείναι για ανθρώπινη 
χρήση και όχι για παιχνίδι», δηλώνει µε 
νόηµα ο γενικός διευθυντής Υδρευσης 
της ΕΥ∆ΑΠ. 

Η κατάσταση τείνει να γίνει καθηµε-
ρινότητα και επιτάθηκε από τη σκόνη 
που έφεραν οι καιρικές συνθήκες των 
τελευταίων µηνών, µε αποτέλεσµα οι 
πολίτες να βρίσκονται πολύ συχνά µε 
µια µάνικα νερού στο χέρι, για να πλύνουν 
αυτοκίνητα, αυλές και πεζοδρόµια. 

Σε απόγνωση τα νησιά 
«Εάν η Αθήνα µε τόσο αποταµιευτικό 
όγκο νερού και µε οργανωµένο σχέδιο 
στη διαχείριση αρχίσει να αντιµετωπίζει 
προβλήµατα, φανταστείτε τι θα συµβεί 
στα νησιά», λένε παράγοντες του κλάδου. 
Το πρόβληµα γίνεται ακόµα µεγαλύτε-
ρο στον νησιωτικό χώρο όπου δεν 
υπάρχουν νερά και οι αφαλατώσεις δεν 
µπορούν να καλύψουν το σύνολο των 
αναγκών,  αλλά και στους δήµους που 
διαχειρίζονται οι ίδιοι τα δίκτυα ύδρευ-
σης και υπάρχουν µεγάλες διαρροές. 
«Οι ΟΤΑ ζητούν συνεχώς ποσότητες νερού, 
το οποίο παίρνουν και το χάνουν γιατί 
έχουν διαλυµένα δίκτυα και το περισσό-
τερο φεύγει σε διαρροές». 

Η τελευταία καλή χρονιά για το Αιγαίο 
ήταν το 2019, µε πολλές βροχές στα 
ανατολικά και νότια. Εκτοτε οι βροχο-
πτώσεις ήταν κάτω από τον µέσο όρο, 
µε αποτέλεσµα να αδειάσουν και οι 
λιµνοδεξαµενές. Ειδικά στις Κυκλάδες, 
όπου η περίοδος που βρέχει είναι µόλις 
5-6 µήνες, αρκούν δύο κακές χρονιές για 
να παρουσιαστεί πρόβληµα, λένε οι 
επιστήµονες. Χαρακτηριστικά, στην 
Ανδρο το 2023 έπεσαν 363 χιλιοστά 
βροχής µε µέσο όρο τα 506 χιλιοστά, 
στην Τήνο 299 χιλιοστά µε µέσο όρο τα 
330, στη Νάξο 270 χιλιοστά µε µέσο όρο 
τα 306, στην Ιο 195 χιλιοστά µε µέσο όρο 
τα 285 χιλιοστά.

κύρια πηγή ύδρευσης της πόλης και θα 
το τροφοδοτήσει τα διυλιστήρια Πολυ-
δενδρίου και Γαλατσίου και τη λίµνη του 
Μαραθώνα. Τα άλλα δύο διυλιστήρια 
της Επιχείρησης Υδρευσης και Αποχέ-
τευσης (Ασπρόπυργος, Μενίδι) θα συ-
νεχίσουν να παίρνουν νερό από τους 
ταµιευτήρες Ευήνου - Μόρνου. Το 
δεύτερο µέτρο που ενεργοποιεί η ΕΥ∆ΑΠ 
είναι η λειτουργία παλιών γεωτρήσεων 
που τέθηκαν σε λειτουργία πριν από 
αρκετές δεκαετίες (τέλη δεκαετίας ’80 
µε αρχές του ’90), όταν η Αθήνα αντιµε-
τώπισε το µεγάλο πρόβληµα της παρα-
τεταµένης λειψυδρίας που έθεσε σε 
µεγάλη δοκιµασία το Λεκανοπέδιο και 
γέννησε την ανάγκη για έναν ακόµη 
πολύτιµο ταµιευτήρα νερού που ήταν 
το φράγµα του Ευήνου.

Με την ενεργοποίηση της Υλίκης και 
των πηγών της Μαυροσουβάλας στην 
περιοχή της Μαλακάσας υπολογίζεται 
ότι θα µπορούν να ανέβουν σε ηµερήσια 
βάση τα αποθέµατα πάνω από 300.000 
κυβικά µέτρα νερού. 

Επιπλέον, η ΕΥ∆ΑΠ προσανατολίζε-
ται σε πρόσθετες λύσεις και επενδύσεις 
προκειµένου να αντιµετωπίσει πιθανή 
παράταση του φαινοµένου της ανοµ-
βρίας, η οποία θα δηµιουργούσε σοβα-
ρά προβλήµατα στην υδροδότηση της 
πόλης. Στην κατεύθυνση αυτή, µελετώ-

νται εναλλακτικά σενάρια όπως η ανα-
ζήτηση νέων πηγών άντλησης νερού 
από διαφορετικές λεκάνες απορροής, 
ενώ εξετάζεται συνδυαστικά και η χρή-
ση των αφαλατώσεων.

Επεσε η στάθµη 
της Υλίκης 
Η έλλειψη βροχών και πολύ περισσότε-
ρο χιονιών που είναι αυτά που ουσια-
στικά συνδράµουν το γέµισµα των τα-
µιευτήρων της ΕΥ∆ΑΠ έχουν κατεβάσει 
σηµαντικά και τα αποθέµατα νερού της 
Υλίκης. Για τον λόγο αυτόν δεν µπορούν 
να ενεργοποιηθούν τα υπέργεια αντλι-
οστάσια, µε αποτέλεσµα να βρίσκονται 
το τελευταίο διάστηµα σε πλήρη εξέλι-
ξη τεχνικές εργασίες προκειµένου να 
στηθούν πλωτές εξέδρες στο κέντρο της 
λίµνης µε σκοπό να αντληθεί νερό και 
να σταλεί στην Αττική. 

«Την επόµενη χρονιά θα αναµετρη-
θούµε όλοι µας. Το νερό δεν θα λείψει 
από την ΕΥ∆ΑΠ, θα λείψει από όλο τον 
κόσµο, και µαγικές λύσεις δεν υπάρχουν», 
τονίζει ο κ. Καραγιάννης. Για να βρούµε, 
όπως λέει, περισσότερο νερό, «χρειά-
ζεται το συν Αθηνά και χείρα κίνει, µε 
στόχο να γίνει καλύτερη διαχείριση και 
να πιέσουµε τον χρόνο προς τα πίσω 
µέχρι να επανέλθουν οι καλές υδρολογι-
κές περίοδοι».

Μεγάλες σπατάλες σε κήπους, 
πισίνες και εκστρατεία 
ενηµέρωσης για να παταχθεί 
η αλόγιστη κατανάλωση

Της 
Μαριάννας 
Τζάννε
martzanne@yahoo.com

Ρεπορτάζ
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Α
ίσθηση και έντονο προ-
βληµατισµό έχει προκα-
λέσει στη διεθνή βιοµη-
χανία της κρουαζιέρας 
και στις εταιρείες-κολοσ-
σούς, κυρίως, αµερικανι-

κών συµφερόντων η πρόσφατη τοποθέτηση 
του πρωθυπουργού Κυριακού Μητσοτάκη
ότι ήρθε η ώρα να τεθούν περιορισµοί στον 
αριθµό των προσεγγίσεων των κρουαζιερό-
πλοιων που επισκέπτονται τα πιο δηµοφιλή 
νησιά της Ελλάδας. Ο πρωθυπουργός τη χα-
ρακτήρισε µια πρώτη κίνηση της ελληνικής 
κυβέρνησης για την αντιµετώπιση των επι-
πτώσεων του υπερτουρισµού.

«Νοµίζω ότι θα το κάνουµε του χρόνου»,
δήλωσε ο κ. Μητσοτάκης σε συνέντευξή του 
στο Blοomberg. «Με τους νέους κανόνες θα 
µπορούσε να περιοριστεί ο συνολικός αριθµός 
των θέσεων ελλιµενισµού στα νησιά ή να ει-
σαχθεί µια διαδικασία υποβολής προσφορών 
για τις θέσεις», συνέχισε.

Μάλιστα ο πρωθυπουργός έκανε ειδική 
µνεία για τη Σαντορίνη. «Η Σαντορίνη από 
µόνη της είναι ένα πρόβληµα», δήλωσε ση-
µειώνοντας ότι µπορεί να υπάρχει αποσύν-
δεση µεταξύ του τεράστιου αριθµού των 
πλοίων που ελλιµενίζονται στο νησί και του 
πόσο συµβάλλουν στην τουριστική οικονοµία: 
«Κι άλλοι επισκέπτες της Σαντορίνης θα µπο-
ρούσαν να αποµακρυνθούν από την κίνηση 
των κρουαζιερόπλοιων. Υπάρχουν άνθρωποι 
που ξοδεύουν πολλά χρήµατα για να βρεθούν 
στη Σαντορίνη και δεν θέλουν το νησί να 
πληµµυρίσει από κόσµο. Επιπλέον, το νησί 
δεν µπορεί να το αντέξει οικονοµικά, ακόµη 
και όσον αφορά την ασφάλεια».

Από τη µεριά των εταιρειών κρουαζιέρας 
τηρείται προς το παρόν σιγήν ιχθύος. «Ή τους 
είχαν προϊδεάσει ή σχεδιάζουν να πάνε σε 
άλλες πολιτείες, και κυρίως στην Τουρκία, που 
αναπτύσσεται συνεχώς µε υπερσύγχρονες 
υποδοµές», σχολίασε στέλεχος της αγοράς 
στο «business stories». «Αν σε κάθε 7ήµερη 
κρουαζιέρα στην ανατολική Μεσόγειο ένα 
κρουαζιερόπλοιο έπιανε µία φορά στην Τουρ-
κία, τώρα ίσως να το κάνει δυο-τρεις φορές»,
επεσήµανε το ίδιο στέλεχος και προσέθεσε: 
«Στη Μύκονο, π.χ., καθηµερινά προσεγγίζουν 
πεντέξι κρουαζιερόπλοια. Αν οι προσεγγίσεις 
µειωθούν σε δύο, θα υπάρξει µεγάλο πρόβλη-
µα. Στη Σαντορίνη υπάρχει όριο επιβατών που 
µπορούν να κατέβουν στο νησί και δεν ξεπερ-
νάει τις 8.000, το λεγόµενο max capacity, στην 
πραγµατικότητα όµως οι επιβάτες που κατε-
βαίνουν είναι κοντά στις 16.500».

Οπως τόνισαν κύκλοι της κρουαζιέρας, «το 
θέµα λήψης µέτρων για τον υπερτουρισµό το 
έλεγαν συνήθως υπουργοί της κυβέρνησης. 
Τώρα που το είπε ο πρωθυπουργός θα γίνει και 
πιστεύουµε ότι θα συµβεί στο τέλος της του-
ριστικής περιόδου. Το θέµα όµως είναι ότι οι 
µεγάλες εταιρείες κρουαζιέρας έχουν κάνει 
ήδη προκρατήσεις για την επόµενη σεζόν από 
τώρα. Θα δούµε». Η Ελλάδα δεν είναι η πρώ-
τη µεσογειακή χώρα που αναγκάζεται να 
λάβει µέτρα για να αντιµετωπίσει τις επιπτώ-
σεις της δηµοφιλίας της στους τουρίστες. Η 
Ιταλία το 2021 απαγόρευσε την είσοδο µεγά-
λων κρουαζιερόπλοιων στο κανάλι που 
οδηγεί στο ιστορικό κέντρο της Βενετίας 
έπειτα από ζηµιές λόγω του υπερτουρισµού, 

ενώ οι ηµερήσιοι τουρίστες χρεώνονται πλέ-
ον διόδια για να εισέλθουν στο κέντρο κατά 
τις περιόδους αιχµής.

Ο Θεόδωρος Κόντες
Με αφορµή την τοποθέτηση του πρωθυπουρ-
γού για τον υπερτουρισµό και τον ελέγχο της 
κρουαζιέρας στους πλέον δηµοφιλείς προο-
ρισµούς στην Ελλάδα, το «b.s.» ζήτησε τη 
γνώµη του κ. Θεόδωρου Κόντε, επίτιµου 
προέδρου της Ενωσης Εφοπλιστών Κρουα-
ζιεροπλοίων και Φορέων Ναυτιλίας (ΕΕΚΦΝ) 
και διευθυντή της Majestic International 
Cruises Inc. «Μας δίνεται η ευκαιρία να επα-
ναλάβουµε για πολλοστή φορά τα θέµατα που 
έχουµε αναδείξει για τον σωστό ορθολογισµό 
της λειτουργίας του θαλάσσιου τουρισµού. Η 
αρχή γίνεται πάντα µε το θέµα της έλλειψης 
υποδοµών στους λιµένες, ασφαλών οδικών 
δικτύων, αλλά και γενικότερα των υπηρεσιών 

που προσφέρονται για να εξυπηρετηθούν οι 
τουρίστες που επισκέπτονται τη χώρα µας. Οι 
ανωτέρω αναφορές ελλείψεων υπάρχουν, όπως 
γνωρίζουµε, κατά κύριο λόγο στον πρώτο 
νησιωτικό προορισµό της Ελλάδας, τη Σαντο-
ρίνη», ήταν οι πρώτες του κουβέντες. Στη 
συνέχεια ανέφερε τον επτάλογο των προβλη-
µάτων του νησιού: 

«1/ Εδώ και 25 χρόνια έχει γίνει σύσταση 
για εγκατάσταση ενός δεύτερου τελε-

φερίκ µεγάλης χωρητικότητας που θα εξυπη-
ρετεί µε ασφάλεια τους πολυπληθείς τουρίστες 
του νησιού, χωρίς καµία ανταπόκριση από τους 
υπεύθυνους φορείς. Επανειληµµένως έχουν 
αντιµετωπιστεί προβλήµατα ταλαιπωρίας στην 
αναµονή - ειδικά το καλοκαίρι µέσα στην 
υπερβολική ζέστη έχουν εκδηλωθεί περιστα-
τικά λιποθυµίας σε επισκέπτες και όχι µόνο. 

2/ Εχει γίνει αίτηση για βελτίωση του λι-
µένα και των λοιπών εγκαταστάσεων 

ώστε να προσφέρονται οι υπηρεσίες που 
απαιτούνται.

3/Ενα άλλο ζήτηµα που έχει τεθεί πάνω 
από 15 χρόνια είναι αυτό των αγκυροβο-

λίων, αλλά και εδώ δεν είχαµε καµία πρόοδο 
ή βελτίωση της χωρητικότητάς τους. Αυτά τα 
υπάρχοντα αγκυροβόλια δεν έχουν λάβει καµία 
συντήρηση, αφού µπορούν να εξυπηρετούν 
µόνο µικρά πλοία που φυσικά αφορούν κάποιες 
άλλες εποχές. 

4/Κάποια επίσης επιπλέον φλέγοντα ζη-
τήµατα είναι αυτά του οδικού δικτύου 

στη Σαντορίνη, των κατολισθήσεων, αλλά και 
πολλά ακόµη θέµατα που συνυπάρχουν, συ-
νυπολογίζοντας τις συνήθως παράλογα υψηλές 
τιµές για υπηρεσίες στο πολύ µεγάλο τουρι-
στικό ρεύµα που υπάρχει σε αυτό τον προο-
ρισµό.

5/ Παρόλο που είχαν ληφθεί κάποια περι-
οριστικά µέτρα για τον συγκεκριµένο 

Υπερτουρισµός
ΕΡΧΕΤΑΙ ΠΛΑΦΟΝ 
ΣΤΙΣ ΕΠΙΣΚΕΨΕΙΣ 
ΚΡΟΥΑΖΙΕΡΟΠΛΟΙΩΝ
Προβληµατισµός στη διεθνή βιοµηχανία κρουαζιέρας µετά τη συνέντευξη 
του Κυριάκου Μητσοτάκη στο Bloomberg, όπου ανέφερε ότι ήρθε πλέον η ώρα 
να θεσπιστούν νέοι κανόνες στις προσεγγίσεις κρουαζιερόπλοιων που επισκέπτονται τα πιο 
δηµοφιλή νησιά της Ελλάδας - Το πρόβληµα της Σαντορίνης και το παράδειγµα της Βενετίας

Του 
Μηνά 
Τσαµόπουλου
mtsamopoulos@gmail.com

Κρουαζιέρα
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ΟΙ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ 
ΚΡΟΥΑΖΙΕΡΑΣ
Από τη µεριά των εταιρειών κρουαζιέρας 
τηρείται προς το παρόν σιγήν ιχθύος. 
Οπως σχολιάζουν στελέχη της αγοράς, 
πιθανότατα να σχεδιάζουν να πάνε σε 
άλλες πολιτείες, και κυρίως στην Τουρ-
κία. «Αν σε κάθε 7ήµερη κρουαζιέρα 
στην ανατολική Μεσόγειο ένα κρουα-
ζιε ρόπλοιο έπιανε µία φορά στην Τουρ-
κία, τώρα ίσως το κάνει δυο-τρεις φορές» 

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΝΤΕΣ
«Η έλλειψη υποδοµών, ο σωστός προ-
γραµ µατισµός αφίξεων, ο περιο ρισµός 
της χωρητικότητας και η υψηλού επιπέ-
δου προσφορά υπηρεσιών στους 
τουρίστες, συµπε ριλαµ βανοµένου και 
του θέµατος του υπερτουρισµού, δεν 
υφίστανται µόνο στον προορισµό της 
Σαντορίνης, αλλά και σε πολλούς άλλους 
ακόµη νησιωτικούς και µη προο ρι-
σµούς. 
Η αρχή της επίλυσης των προ βληµάτων 
σε όλους τους προο ρισµούς ξεκινάει 
από τις απαιτούµενες υποδοµές λιµένων 
και χερσαίων εγκαταστάσεων, από την 
επίλυση των κυκλοφοριακών και 
οδικών δικτύων, από τη βελτίωση των 
υπηρεσιών στους χώρους των αρχαιολ-
ογικών µνηµείων και από πολλά άλλα»

πρέπει να εφαρµοστεί τουλάχιστον µε ένα 
χρονοδιάγραµµα διετίας και µε ένα global 
status, συνδυαστικά δηλαδή ανά περιοχή σε 
όλους τους προορισµούς, αφού τα πλοία ακο-
λουθούν ένα συγκεκριµένο δροµολόγιο και 
αποφεύγουν να διανύουν χωρίς λόγο έξτρα 
αποστάσεις µε έξτρα κόστος. Αυτά λοιπόν τα 
δύο θέµατα, της φέρουσας ικανότητας και του 
berth allocation, πρέπει να προγραµµατιστούν 
και να εφαρµοστούν άµεσα, µε την καίρια 
συµβολή του κράτους και των αρµόδιων υπουρ-
γείων, και αυτονόητο είναι ότι πρέπει να τη-
ρείται αυστηρός έλεγχος προσαρµογής».

O Πειραιάς
Ωστόσο, εκτός από τα νησιά, και στον Πειραιά, 
που είναι το µεγαλύτερο λιµάνι της Ελλάδας, 
υπάρχουν προβλήµατα υποδοµών, µε κύριο 
αυτό της κυκλοφοριακής κίνησης στην είσο-
δο και έξοδο από την πόλη, αλλά και την έλ-
λειψη δικτύου ταχείας οδικής κυκλοφορίας 
από το λιµάνι. «Η έλλειψη συγκοινωνίας, η 
έλλειψη σταθερής αστυνόµευσης οργάνων της 
Τροχαίας στα terminals της κρουαζιέρας, καθώς 
και η έλλειψη συγκοινωνίας µε µέσα σταθερής 
τροχιάς (µετρό) είναι κάποια ακόµη θέµατα 
που συµβάλλουν στη δηµιουργία περαιτέρω 
προβληµάτων», επισηµαίνει ο κ. Κόντες, ο 
οποίος καταλήγει: «Εχουν προταθεί κατά 
καιρούς λύσεις στην υπογειοποίηση του ΗΣΑΠ 
από το Φάληρο έως τον Πειραιά και κατασκευή 
νέου δρόµου ταχείας κυκλοφορίας προς το 
λιµάνι, µε σύνδεση φυσικά µε νέους υπέργει-
ους δρόµους ταχείας κυκλοφορίας περιµετρικά 
του λιµανιού, ώστε να εξυπηρετούν την κρου-
αζιέρα, την ακτοπλοΐα και όχι µόνο. Ολα αυτά 
που αναφέρθηκαν είναι έργα δαπανηρά, αλλά 
µακροπρόθεσµα θα επιλύσουν τα σοβαρά 
προβλήµατα του Πειραιά όχι µόνο για τους 
επιβάτες-τουρίστες των πλοίων, αλλά και για 
τους µόνιµους κατοίκους της περιοχής». Τέλος, 
ο κ. Κόντες έφερε ως παράδειγµα τη Γένοβα 
µε την πλήρη επίλυση παρόµοιου προβλή-
µατος που αντιµετώπιζε.

Οι εισπράξεις
Κυριότερο λιµάνι από πλευράς εισπράξεων 
κρουαζιέρας είναι ο Πειραιάς, µε συµµετοχή 
47,8% επί του συνόλου. 

Ακολουθούν η Κέρκυρα και η Σαντορίνη, 
µε 13,3% και 8,5% των εισπράξεων, αντιστοί-
χως. Σύµφωνα µε έρευνα της Τραπέζης της 
Ελλάδος, για το 2023 οι συνολικές εισπράξεις 
από επιβάτες κρουαζιέρας αυξήθηκαν κατά 
84,1% σε σύγκριση µε το 2022 και ανήλθαν 
σε 908,4 εκατ. ευρώ, εκ των οποίων 61 εκατ. 
ευρώ συµπεριλαµβάνονται στα καταγραφό-
µενα στοιχεία από την Ερευνα Συνόρων, 
καθώς αφορούν ταξιδιώτες που αναχώρησαν 
από την Ελλάδα (last port), ενώ 847,4 εκατ. 
ευρώ αντιπροσωπεύουν πρόσθετα έσοδα. 
■ Καταγράφηκαν 5.152 αφίξεις κρουαζιερό-
πλοιων έναντι 4.598 το 2022.
■ Κυριότερο λιµάνι από πλευράς αφίξεων 
κρουαζιερόπλοιων είναι η Σαντορίνη, µε 
συµµετοχή 15,5% επί του συνόλου. Ακολουθούν 
τα λιµάνια του Πειραιά και της Μυκόνου µε 
14,8% και 14,5% των εισπράξεων, αντιστοίχως.
■ Το 2023 οι συνολικές επισκέψεις επιβατών 
κρουαζιέρας ανήλθαν σε 6.964.200 έναντι 
4.493.600 το 2022, παρουσιάζοντας άνοδο 
κατά 55%.

προορισµό, µε τον περιορισµό των ηµερήσιων 
αφίξεων κρουαζιερόπλοιων µε µέγιστη απο-
βίβαση στο νησί 8.000 επιβατών, δυστυχώς 
για λόγους συµφερόντων ατόνισε αυτό το µέτρο 
και µε διάφορους τρόπους προσπέρασαν τα 
όρια αυτά και τις περισσότερες ηµέρες ξεπερ-
νούν κατά πολύ το ηµερήσιο όριο αφίξεων.

6/ Φυσικά, εκτός από τα κρουαζιερόπλοια, 
υπάρχουν και τα ηµερόπλοια, τα οποία 

µεταφέρουν καθηµερινά πάνω από 3.000 
επισκέπτες στο νησί χωρίς κανέναν περιορισµό.

7/ Με τόσο υπερτουρισµό, µε την προβλη-
µατική διακίνηση τόσο πολλών οχηµά-

των στο νησί, µε τη διακίνηση τόσο πολλών 
τουριστικών λεωφορείων στον λιµένα, τα οποία 
µεταφέρουν τους πολυάριθµους τουρίστες για 
επίσκεψη σε τουριστικές περιοχές, παρουσι-
άζεται µια εικόνα ανελλιπούς οργάνωσης και 
ταλαιπωρίας για όλους τους ανθρώπους, και 
τους τουρίστες και τους εργαζοµένους στο 
νησί. Οπως λοιπόν αντιλαµβάνεστε, οι λύσεις 
αυτές και πολλές άλλες που έχουν προταθεί 
κατά το παρελθόν παραµένουν, ως είθισται, 
στα συρτάρια των υπεύθυνων αρµοδίων». 

Τα άλλα νησιά
«Αυτά τα φλέγοντα θέµατα, δηλαδή η έλλειψη 
υποδοµών, ο σωστός προγραµµατισµός αφί-
ξεων, ο περιορισµός της χωρητικότητας και η 
υψηλού επιπέδου προσφορά υπηρεσιών στους 
τουρίστες, συµπεριλαµβανοµένου και του 
θέµατος του υπερτουρισµού, δεν υφίστανται 
µόνο στον προορισµό της Σαντορίνης, αλλά και 
σε πολλούς άλλους ακόµη νησιωτικούς και µη 
προορισµούς», επισηµαίνει ο κ. Κόντες και 
συνεχίζει: «Η Μύκονος, η Πάρος και µεγάλοι 
προορισµοί, όπως η Ρόδος, η Κως, η Κέρκυρα, 
το Ηράκλειο, αλλά και τόσοι άλλοι µεγάλοι και 
µικρότεροι προορισµοί αντιµετωπίζουν ανά-
λογα προβλήµατα. Η αρχή της επίλυσης των 
ανωτέρω προβληµάτων σε όλους τους προορι-
σµούς ξεκινάει από τις απαιτούµενες υποδοµές 

λιµένων και χερσαίων εγκαταστάσεων, από 
την επίλυση των κυκλοφοριακών και οδικών 
δικτύων, από τη βελτίωση των υπηρεσιών 
στους χώρους των αρχαιολογικών µνηµείων 
και από πολλά άλλα. 

Αµεση εφαρµογή πρέπει να γίνει στην 
“επιτρεπόµενη φέρουσα ικανότητα” για κάθε 
προορισµό, έχοντας υπολογίσει τις εν λόγω 
υποδοµές, τα αξιοθέατα, τα οδικά του δίκτυα, 
τον τρόπο εξυπηρέτησης των τουριστών, αλλά 
και των υπηρεσιών των πλοίων (απόβλητα, 
ηλεκτροδότηση, παροχή υπηρεσιών κ.λπ.). 

Η εφαρµογή της φέρουσας ικανότητας 
πρέπει να αφορά όλους τους προορισµούς, 
µικρούς ή µεγάλους, αναλόγως τόσο των υπη-
ρεσιών που µπορούν να προσφέρονται σε 
κάθε τόπο όσο και της οµαλής εξυπηρέτησης 
των µόνιµων κατοίκων σε συνδυασµό µε τον 
αριθµό επισκεπτών στον κάθε προορισµό. 

Στην εν λόγω µελέτη θα πρέπει να γίνουν 
προτάσεις αξιολόγησης από όλους τους τοπικούς 
παράγοντες, από υπηρεσίες και φορείς, και να 
προταθούν για έγκριση στα αρµόδια υπουργεία 
και στους υπεύθυνους κρατικούς φορείς».

Το berth allocation 
Αυτή η αξιολόγηση είναι άκρως απαραίτητη 
να γίνει άµεσα, σε συνδυασµό µε το global 
berth allocation ανά προορισµό, το λεγόµενο 
και «ραντεβού» των πλοίων µε το λιµάνι σε 
συµφωνηµένη ώρα και ηµέρα, κάτι που 
µπορεί να επιλύσει πλήρως το θέµα του 
υπερτουρισµού µε τα κρουαζιερόπλοια.

Ο επίτιµος πρόεδρος της ΕΕΚΦΝ εξηγεί: 
«Το berth allocation είναι ένα θέµα για το οποίο 
γίνονται προσπάθειες επίλυσης πάνω από µία 
δεκαετία. Μερικοί προορισµοί, µε δική τους 
πρωτοβουλία και δικές τους επιλογές, έχουν 
εφαρµόσει το ανωτέρω έχοντας ενδιαφέρον 
µόνο για τον δικό τους τόπο. Αυτό όµως δεν 
επιλύει το συγκεκριµένο πρόβληµα σε γενι-
κότερο πλαίσιο, γιατί ο προγραµµατισµός 

Κατανοµή συνολικών 
επισκέψεων επιβατών 
κρουαζιέρας ανά 
λιµάνι το 2023 (%)

21,1 Πειραιάς

6,4 Ρόδος

18,6 Σαντορίνη

5,5 Ηράκλειο

17,0 Μύκονος

4,6 Κατάκολο

11,7 Υπόλοιπα λιµάνια

3,2 Χανιά

9,5 Κέρκυρα

2,3 Κεφαλονιά

Βασικά µεγέθη έρευνας (σε χιλ.)

2022 2023 Μεταβολή 
(%)

Συνολικές 
επισκέψεις 
επιβατών

4.493,6 6.964,2 55,0

3.977,5 5.822,1 46,4∆ιερχόµενοι 
επισκέπτες

H Ιταλία το 2021 απαγόρευσεH Ιταλία το 2021 απαγόρευσε την είσοδο µεγάλων κρουαζιερόπλοιων στο κανάλι που οδηγεί 
στο ιστορικό κέντρο της Βενετίας µετά από ζηµιές λόγω του υπερτουρισµού, ενώ οι ηµερήσιοι στο ιστορικό κέντρο της Βενετίας µετά από ζηµιές λόγω του υπερτουρισµού, ενώ οι ηµερήσιοι 
τουρίστες χρεώνονται πλέον διόδια για να εισέλθουν στο κέντρο κατά τις περιόδους αιχµήςτουρίστες χρεώνονται πλέον διόδια για να εισέλθουν στο κέντρο κατά τις περιόδους αιχµής
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Του 
Μηνά 
Τσαµόπουλου
mtsamopoulos@gmail.com

Η 
συζήτηση µε τον 
Βρετανό πρε-
σβευτή Μάθιου 
Λοτζ είναι πάντα 
γεµάτη Ελλάδα 
αφού δεν είναι 

µόνο φιλέλληνας στα λόγια, αλλά και 
στην πράξη. Παντρεµένος µε την 
Αλεξία, η οποία είναι Ελληνίδα, ζει 
αρκετά χρόνια στην Αθήνα, ενώ µι-
λάει πολύ καλά τα ελληνικά ακόµη 
και στις δηµόσιες εµφανίσεις του, όχι 
µόνο ιδιωτικά. Είναι από τους ικανούς 
και έµπειρους διπλωµάτες, από 
εκείνους που τους χαρακτηρίζουν µε 
τη φράση ο «κατάλληλος άνθρωπος 
στην κατάλληλη θέση», αφού γνωρί-
ζει πολύ καλά την κουλτούρα και των 
δύο λαών αποτελώντας σηµαντικό 
συνδετικό κρίκο. Με τον Μάθιου Λοτζ 
είχαµε την ευκαιρία να συναντηθού-
µε τρεις φορές µέσα σε 15 ηµέρες. 
Αφορµή ήταν η διεθνής ναυτιλιακή 
έκθεση Ποσειδώνια 2024. Η πρώτη 
φορά ήταν στην πρεσβευτική οικία, 
για να ακολουθήσουν η συνάντηση 
στο Ιδρυµα Σταύρος Νιάρχος όπου 
παρέθεσε δεξίωση µε καλεσµένους 
εκπροσώπους της πολιτικής και οι-
κονοµικής κοινότητας, στο πλαίσιο 
των Ποσειδωνίων, ενώ ενδιάµεσα 
βρεθήκαµε και στην εκδήλωση του 
υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής στο πνεύµα εκείνων 
των ηµερών. Ειπώθηκαν πολλά και 
ενδιαφέροντα σε αυτές τις συναντή-
σεις µας, κυρίως για τη σχέση των 
δύο κρατών στη ναυτιλία, η οποία 
διαρκεί τρεις αιώνες! 

Οι απόψεις του διπλωµατικού 
εκπροσώπου µιας παραδοσιακής 
ναυτικής δύναµης για τα τεκταινό-
µενα στη ναυτιλιακή βιοµηχανία -αν 
µη τι άλλο- παρουσιάζουν ενδιαφέ-
ρον. Αποφάσισα, λοιπόν, µε την 
έγκρισή του, να τις καταγράψω και 
να τις επικοινωνήσω στον κόσµο της 
ναυτιλίας - και όχι µόνο. 

Αρχίζω µε το ιστορικό περίγραµ-
µα, το οποίο είναι ουσιαστικής ση-
µασίας προκειµένου κάποιος να 
αντιληφθεί το γενικό πλαίσιο της 
συνεργασίας των δύο κρατών

«Με την πάροδο των ετών τα δύο 
έθνη µας έχουν οικοδοµήσει µια 
βαθιά ριζωµένη, ακµάζουσα σχέση 
στον τοµέα της ναυτιλίας. Η σχέση 
αυτή χρονολογείται από τον 19ο αι-
ώνα, όταν τα βρετανικά ναυπηγεία 
έγιναν η προτιµώµενη επιλογή για 
τους Ελληνες εφοπλιστές», τόνισε ο 
κ. Λοτζ, και αναφέρθηκε στους Ελ-
ληνες εφοπλιστές της εποχής εκεί-
νης: «Το 1873 οι επιχειρηµατίες Τζον 
και Αντονι Θεοφιλάτος, από το νησί 
της Ιθάκης, απέκτησαν το πρώτο 
ατµόπλοιο µε ελληνική σηµαία, το 
“Ithaca”, που ναυπηγήθηκε κατά 
παραγγελία τους από τον R. Thompson 
Jr στο Σάντερλαντ του Ηνωµένου 
Βασιλείου. Το ελληνικό ατµόπλοιο 
“Μωραΐτης” ήταν το πρώτο ελληνικό 

Οι σχέσεις 
Ελλάδας - Βρετανίας 

στη ναυτιλία 
κρατάνε γερά 

εδώ και τρεις αιώνες

Μάθιου Λοτζ

επιβατηγό υπερωκεάνιο που παρα-
δόθηκε το 1907. Παραγγέλθηκε από 
τον ∆ηµήτριο Μωραΐτη, έναν παρα-
δοσιακό πλοίαρχο από το νησί της 
Ανδρου. Το πλοίο ναυπηγήθηκε σε 
βρετανικά ναυπηγεία και αργότερα 
µετονοµάστηκε σε “SS Themistocles”, 
το 1908. Την επόµενη χρονιά, την 
πρωτοβουλία του Μωραΐτη ακολού-
θησαν µε παρόµοιο τρόπο οι τέσσε-
ρις γιοι του Ανδρέα Εµπειρίκου. Στον 
20ό αιώνα, η σύµπραξη αυτή ανα-
πτύχθηκε αλµατωδώς. Το ελληνικό 
ναυτιλιακό θαύµα των δεκαετιών του 
1950 και του 1960, που χρηµατοδο-
τήθηκε σε µεγάλο βαθµό από βρε-
τανικές τράπεζες και ασφαλιστές, 
αποτελεί παράδειγµα της δύναµης 
της συνεργασίας µας». Μιλώντας για 
το σήµερα, ο Βρετανός πρέσβης 
επεσήµανε ότι η περαιτέρω ενίσχυ-
ση των ναυτιλιακών δεσµών µεταξύ 
Μεγάλης Βρετανίας και Ελλάδας 
αποτελεί µία από τις βασικές προ-
τεραιότητες της Γηραιάς Αλβιώνας.

«Ο ναυτιλιακός τοµέας αποτελεί 

βασικό πυλώνα της ελληνικής οικο-
νοµίας, ο οποίος έχει επίσης µεγάλη 
σηµασία για το Ηνωµένο Βασίλειο 
και το City του Λονδίνου. Οι διεθνείς 
ναυτιλιακές υπηρεσίες συνεισφέρουν 
14,45 δισ. στερλίνες στην οικονοµία 
του Ηνωµένου Βασιλείου, ενώ οι 
Ελληνες πλοιοκτήτες εκτιµάται ότι 
συνεισφέρουν 900 εκατ. στερλίνες 
ετησίως». Και πρόσθεσε: «Οι Ελλη-
νες πλοιοκτήτες είναι µεταξύ των 
µεγαλύτερων πελατών του City όσον 
αφορά τις νοµικές, ασφαλιστικές, 
χρηµατοδοτικές και χρηµατιστηρι-
ακές υπηρεσίες», ενώ στη συνέχεια 
σχολίασε: «Η Ελλάδα διαθέτει υπε-
ρήφανα τον µεγαλύτερο εµπορικό 
στόλο στον κόσµο. Η κοινή µας δέ-
σµευση για αριστεία στη ναυτική 
εκπαίδευση και κατάρτιση εδραιώνει 
περαιτέρω την ηγετική µας θέση 
στην παγκόσµια ναυτιλιακή βιοµη-
χανία», για να συµπληρώσει: «Υπάρ-
χει µια παραδοσιακά ισχυρή σύνδε-
ση µεταξύ της ελληνικής ναυτιλιακής 
βιοµηχανίας και του συµπλέγµατος 

χρηµατοοικονοµικών και ναυτιλιακών 
υπηρεσιών του Ηνωµένου Βασιλείου. 
Ειδικότερα, η ναυτιλιακή βιοµηχανία 
και ο ναυτιλιακός τοµέας έχουν συν-
δεθεί µε τη Μεγάλη Βρετανία και την 
Ελλάδα».

Σε ερώτηση για τις επιπτώσεις 
που είχε το Brexit στον ναυτιλιακό 
τοµέα απάντησε: «Παρά τις ανησυ-
χίες για τις επιπτώσεις του Brexit, 
υπάρχει συνεχής εµπιστοσύνη. 
Κεντρικός κυβερνητικός συντονισµός 
στο Ηνωµένο Βασίλειο, ενίσχυση 
των δεσµών µε το σύνολο της κυ-
βέρνησης (υπουργείο Μεταφορών, 
υπουργείο Επιχειρήσεων και Εµπο-
ρίου, υπουργείο Εξωτερικών, Κοι-
νοπολιτείας και Ανάπτυξης, υπουρ-
γείο Οικονοµικών) και µε το διπλω-
µατικό δίκτυο του Ηνωµένου Βασι-
λείου».

Στο σηµείο αυτό σταχυολογώ 
τέσσερα βασικά σηµεία της συζή-
τησης µε τον κ. Λοτζ, τα οποία 
αφορούν την πολιτική της Μεγάλης 
Βρετανίας στη ναυτιλία: 

1/ Περίπου το 95% όλων των 
εισαγωγών και εξαγωγών του 

Ηνωµένου Βασιλείου σε όγκο δια-
κινείται διά θαλάσσης και σχεδόν 
όλα τα δεδοµένα που εισέρχονται 
και εξέρχονται από το Ηνωµένο 
Βασίλειο διακινούνται µέσω υπο-
θαλάσσιων καλωδίων.

2/ Συνολικά, ο ναυτιλιακός το-
µέας του Ηνωµένου Βασιλεί-

ου στήριξε πάνω από 55 δισ. λίρες 
σε κύκλο εργασιών επιχειρήσεων, 
18,7 δισ. λίρες σε Ακαθάριστη Προ-
στιθέµενη Αξία και 227.100 θέσεις 
εργασίας στο Ηνωµένο Βασίλειο το 
2019.

3/ Ο όγκος του παγκόσµιου 
θαλάσσιου εµπορίου αναµέ-

νεται να τριπλασιαστεί έως το 2050 
και το συνολικό επενδυτικό κόστος 
της απεξάρτησης της παγκόσµιας 
ναυτιλίας από τον άνθρακα έως το 
2050 εκτιµάται σε περίπου 1 έως 
1,45 τρισ. λίρες.

4/ Ο τοµέας της ναυτιλιακής 
τεχνολογίας στο Ηνωµένο 

Βασίλειο είναι ήδη µια βιοµηχανία 
αξίας 4 δισ. λιρών, η οποία εκτιµάται 
ότι θα φτάσει τα 13 δισ. λίρες ετη-
σίως έως το 2030.

Επανερχόµενοι στις σχέσεις 
Ελλάδας και Μεγάλης Βρετανίας µε 
εστίαση στα στατιστικά στοιχεία ο 
πρεσβευτής ανέφερε: 

Νηογνώµονες 
Πάνω από το 85% των ελληνόκτητων 
πλοίων παρακολουθούνται από 
νηογνώµονες που ανήκουν στο IACS 
- ∆ιεθνής Ενωση Νηογνωµόνων. Ο 
Lloyd’s Register, ο δεύτερος µεγα-
λύτερος νηογνώµονας στον κόσµο, 
ταξινοµεί πάνω από το 25% του 
ελληνόκτητου στόλου και είναι ο 
ηγέτης της αγοράς για τα πλοία µε 
ελληνική σηµαία µε µερίδιο πάνω 
από 30%. Αµεσοι ανταγωνιστές είναι 
ο αµερικανικός νηογνώµονας (ABS), 
ο νορβηγικός (DNV) ο ιαπωνικόςNippon 
Kaiji Kyokai (Class NK) και ο γαλλικός 
Bureau Veritas.

Ασφάλιση
Το Λονδίνο είναι το κορυφαίο 
κέντρο παγκοσµίως για τις ναυτα-
σφαλίσεις, συµπεριλαµβανοµένων 
των P&I, που καλύπτουν το κύτος, 
τα µηχανήµατα, το φορτίο, την 
ενέργεια και τους διάφορους κιν-
δύνους, µε τους Lloyd’s να αποτε-
λούν τον πυρήνα. Ο µεγαλύτερος 
µεµονωµένος πωλητής υπηρεσιών 
underwriting για τα ελληνικά ναυ-
τιλιακά συµφέροντα παραµένει η 
Lloyd’s of London, κυρίως στον 
τοµέα hull & machinery. Το Λον-
δίνο κατέχει σήµερα το µεγαλύ-
τερο µερίδιο, περίπου το 1/3 της 
παγκόσµιας ασφαλιστικής αγοράς, 

Ο Βρετανός πρεσβευτής στην Ελλάδα µιλά 
για το ιστορικό περίγραµµα της συνεργασίας των 

δύο κρατών, τη σηµασία που έχουν οι Ελληνες 
εφοπλιστές για το City, τη ναυτιλιακή πολιτική 

της χώρας του, αλλά και για την πράσινη µετάβαση

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

«Οι Ελληνες πλοιοκτήτες είναι µεταξύ των µεγαλύτερων 
πελατών του City όσον αφορά τις νοµικές, ασφαλιστικές, 
χρηµατοδοτικές και χρηµατιστηριακές υπηρεσίες. Οι διεθνείς 
ναυτιλιακές υπηρεσίες συνεισφέρουν 14,45 δισ. στερλίνες στην 
οικονοµία του Ηνωµένου Βασιλείου, ενώ οι Ελληνες πλοιοκτήτες 
εκτιµάται ότι συνεισφέρουν 900 εκατ. στερλίνες ετησίως»
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Ο πρεσβευτής Μάθιου Λοτζ µε τη σύζυγό του 
Αλεξία, τον λόρδο Mountevans και τον 
συντάκτη του «b.s.» Μηνά Τσαµόπουλο

µπροστά από τις ΗΠΑ, την Ιαπωνία, 
τη Γερµανία και τη Γαλλία.

P&I Clubs
Τα βρετανικά P&I Clubs είναι ηγέτες 
της αγοράς στην ελληνική ναυτιλία 
και οι πλοιοκτήτες τείνουν να βασί-
ζονται σε µεγάλο βαθµό σε αυτά για 
νοµική και επαγγελµατική υποστή-
ριξη και συµβουλές. Τα ελληνικά 
µέλη του London P&I (A. Bilbrough 
& Co.) έχουν αυξηθεί τα τελευταία 
χρόνια και αντιπροσωπεύουν πλέον 
σχεδόν το ήµισυ της χωρητικότητας 
που έχει εισέλθει άµεσα στo club. 
Αλλες λέσχες µε σηµαντική παρου-
σία στον Πειραιά είναι οι West of 
England, North of England, UK 
(Thomas Miller), Standard (Charles 
Taylor & Co. c/o Richards Hogg 
Lindley) και Steamship Mutual. 
Αµεσοι ανταγωνιστές είναι οι δύο 
νορβηγικές λέσχες Skuld και Gard.

Μεσίτες ασφαλίσεων
Οι Lambert Fenchurch, Marsh (µέσω 
Ελληνα πράκτορα), Willis (µέσω 
Ελληνα πράκτορα) είναι βασικοί 
παίκτες και έχουν σηµαντικά µερίδια 
αγοράς στις ναυτασφαλίσεις.

Ναυλώσεις - 
Μεσίτες S&P
Πάνω από το ήµισυ των ναυλώσε-
ων παγκοσµίως πραγµατοποιούνται 

υδρογόνο, της αιολικής υποβοήθησης 
και της βελτιστοποίησης των πλοίων. 
Υπάρχουν πολλές βρετανικές επιχει-
ρήσεις που δραστηριοποιούνται στον 
τοµέα της πράσινης πρόωσης και το 
Ηνωµένο Βασίλειο έχει επιτύχει µια 
σειρά από πρώιµες πρωτιές. Αυτή τη 
στιγµή κατέχουµε το 5% του παγκό-
σµιου µεριδίου αγοράς της συγκε-
κριµένης τεχνολογίας και στόχος µας 
είναι να διατηρήσουµε και να διευ-
ρύνουµε αυτό το προβάδισµα, καθώς 
αναπτύσσουµε και αναπτύσσουµε 
νέες τεχνολογίες. Το UK Shipping 
Office for Reducing Emissions (UK 
SHORE) του DfT, ύψους 206 εκατ. 
λιρών, αντιπροσωπεύει τη µεγαλύ-
τερη επένδυση της κυβέρνησης 
µέχρι σήµερα στον εµπορικό ναυ-
τιλιακό τοµέα. Αυτό θα επικεντρωθεί 
στην επιτάχυνση της τεχνολογίας 
που είναι απαραίτητη για την απαλ-
λαγή από τις ανθρακούχες εκποµπές 
στον εγχώριο ναυτιλιακό τοµέα, ο 
οποίος προσφέρει 17 δισ. λίρες στην 
οικονοµία µας και υποστηρίζει 
άµεσα 220.000 βρετανικές θέσεις 
εργασίας».

Γεωπολιτικά 
Για τις γεωπολιτικές εξελίξεις που 
επηρεάζουν το παγκόσµιο εµπόριο 
και την ασφαλή ναυσιπλοΐα ο Μά-
θιου Λοτζ σχολίασε: «Κύρια εστία-
ση του Ηνωµένου Βασιλείου είναι 
εκτός από την απεξάρτηση από 
τον άνθρακα, η ασφάλεια των 
αλυσίδων εφοδιασµού - ενεργει-
ακή ασφάλεια, κυρώσεις, ελευθε-
ρία ναυσιπλοΐας. Τα τελευταία 
χρόνια παρουσιάστηκαν απειλές 
για τον κλάδο και, ακολούθως, για 
τις παγκόσµιες αλυσίδες εφοδια-
σµού. Από την εισβολή στην Ου-
κρανία και τον πόλεµο στη Γάζα 
µέχρι τη σύγκρουση στην Ερυθρά 
Θάλασσα και τις απειλές που θέτει 
η κλιµατική αλλαγή. Ως ηγέτες στη 
ναυτιλιακή βιοµηχανία, αλλά και 
ως υπεύθυνες φιλελεύθερες δηµο-
κρατίες και υπέρµαχοι του ελεύ-
θερου εµπορίου, τα δύο έθνη µας 
ήταν στην πρώτη γραµµή της 
αντιµετώπισης αυτών των προ-
κλήσεων». 

Στη συνέχεια µίλησε για τη 
µεγάλης εµβέλειας επιχείρηση των 
ΗΠΑ, της Μεγάλης Βρετανίας και 
των συµµάχων τους, µεταξύ αυτών 
η Ελλάδα, η Ιαπωνία και η Αυστρα-
λία, που στόχο έχει να διασφαλίσει 
ανοιχτές θάλασσες και το παγκόσµιο 
εµπόριο. «Επιχείρηση που έχει 
ανάγκη τους Ελληνες αφού ελέγχουν 
το 20% της παγκόσµιας χωρητικό-
τητας - µεταφορικής ικανότητας», 
είπε, και πρόσθεσε σκιαγραφώντας 
την Κίνα: «∆εν θα αφήσουµε ένα 
κράτος να αλωνίζει τις θάλασσες - και 
δεν εννοώ την Ελλάδα. Καταλαβαί-
νετε ποιο».

«Το Ηνωµένο Βασίλειο είναι παγκόσµιος ηγέτης στην απαλλαγή του 
ναυτιλιακού τοµέα από τις ανθρακούχες εκποµπές. Αναπτύσσουµε 
νέες τεχνολογίες και πρωτοπορούµε σε καινοτόµες προσεγγίσεις 
στον τοµέα της πράσινης ναυτιλίας, συµπεριλαµβανοµένων 
των κινητήρων που λειτουργούν µε υδρογόνο, της αιολικής 
υποβοήθησης και της βελτιστοποίησης των πλοίων»

από ναυλοµεσιτικές εταιρείες µε 
έδρα το Ηνωµένο Βασίλειο και το 
30%-40% των ναυλώσεων ξηρού 
χύδην φορτίου. Οι επιδόσεις των 
µεγάλων ναυλοµεσιτών του Λον-
δίνου, όπως η Clarksons και η 
Braemar, που ασχολούνται µε τις 
ναυλώσεις και τις αγοραπωλησίες, 
είναι σταθερά ισχυρές στην ελλη-
νική αγορά. Οι περισσότερες 
ναυλοµεσιτικές εταιρείες της Uj 
είναι µέλη του Baltic Exchange και 
λειτουργούν στο πλαίσιο της αυ-
στηρής επιχειρηµατικής δεοντο-
λογίας του.

Νοµικές Υπηρεσίες
Η Ελλάδα είναι η τέταρτη µεγαλύ-
τερη αγορά παγκοσµίως για τις 
νοµικές υπηρεσίες του Λονδίνου, 
σχεδόν αποκλειστικά ως αποτέλεσµα 
της ναυτιλίας. Στον Πειραιά λειτουρ-
γούν γραφεία µεγάλων βρετανικών 
δικηγορικών εταιρειών, όπως οι Hill 
Dickinson, Norton Rose Fulbright, 

HFW, WFW, Ince & Co., Stephenson 
Harwood, Clyde, Reedsmith, Thomas 
Cooper και Constant & Constant. 
Συνολικά, οι Ελληνες πλοιοκτήτες 
ή τα P&I Clubs, οι ασφαλιστές και 
οι δικηγόροι που λειτουργούν για 
λογαριασµό τους εκτιµάται ότι 
δαπανούν πάνω από 180 εκατ. λίρες 
ετησίως για νοµικές αµοιβές.

Πράσινη µετάβαση 
Για το καυτό θέµα που απασχολεί 
την παγκόσµια ναυτιλία, την πρά-
σινη µετάβαση, ο Μάθιου Λοτζ 
δήλωσε: «Ο τοµέας της ναυτιλιακής 
τεχνολογίας του Ηνωµένου Βασιλεί-
ου είναι ήδη µια βιοµηχανία αξίας 4 
δισ. λιρών, η οποία εκτιµάται ότι θα 
φτάσει τα 13 δισ. λίρες ετησίως έως 
το 2030. Ο διαγωνισµός επίδειξης 
καθαρής ναυτιλιακής τεχνολογίας 
διεξάγεται πλέον κάθε χρόνο µε 
επενδύσεις ύψους έως και 200 εκατ. 
λιρών σε νέα έρευνα και ανάπτυξη. 
Γενικότερα, η κυβέρνηση έχει δε-

σµευτεί για επενδύσεις ύψους 12 
δισ. λιρών στην πράσινη ανάπτυξη 
και αναµένει επενδύσεις 36 δισ. 
λιρών από τον ιδιωτικό τοµέα για 
τη δηµιουργία και υποστήριξη 
250.000 νέων θέσεων εργασίας έως 
το 2030. Η προσανατολισµένη στο 
µέλλον προσέγγισή µας καθιστά το 
Ηνωµένο Βασίλειο έναν εξαιρετικό 
εταίρο για να σας βοηθήσει να 
επιλύσετε τις θαλάσσιες προκλήσεις. 
Καµία χώρα δεν µπορεί µόνη της 
να επιτύχει τις αλλαγές που όλοι 
θέλουµε και πρέπει να δούµε στο 
µέλλον - είναι απαραίτητο να συ-
νεργαστούµε».

Oπως εξήγησε, «το Ηνωµένο 
Βασίλειο είναι παγκόσµιος ηγέτης 
στην απαλλαγή του ναυτιλιακού 
τοµέα από τις ανθρακούχες εκποµπές. 
Αναπτύσσουµε νέες τεχνολογίες και 
πρωτοπορούµε σε καινοτόµες προ-
σεγγίσεις στον τοµέα της πράσινης 
ναυτιλίας, συµπεριλαµβανοµένων 
των κινητήρων που λειτουργούν µε 
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Τελεσίγραφο... 
πάλι!

Κάθε χρόνο τα ίδια. Υπό την 
απειλή της δηµοσιοποίησης 
της λίστας µε τους 
µεγαλοοφειλέτες, η Εφορία 
στέλνει τελεσίγραφα και... 
όποιους πιάσει! Ετσι και 
φέτος. Στις 9 Ιουλίου η 
ΑΑ∆Ε θα αποστείλει 
ειδοποιητήρια σε οφειλέτες 
για να τακτοποιήσουν τα 
χρέη τους εντός 15 ηµερών, 
δηλαδή µέχρι τις 24 Ιουλίου. 
Σε περίπτωση που δεν 
συµµορφωθούν, θα δουν τα 
ονόµατά τους να 
φιγουράρουν στον 
κατάλογο που θα αναρτήσει 
η ΑΑ∆Ε στην ιστοσελίδα της 
την 31η Ιουλίου. 

Στ. Κρ.

Τέλος εποχής... 

Από το 2016 που µπήκε στη 
ζωή µας το Υπερταµείο, 
άλλαξε όνοµα και σκοπό. 
Ονοµάζεται (επισήµως πια) 
Υπερταµείο, ενώ τώρα 
µετατρέπεται σε Εθνικό 
Επενδυτικό Ταµείο 
(Growthfund) που θα 
επενδύει στην ελληνική 
οικονοµία και σε καινοτόµες 
επιχειρήσεις µε κεφάλαια 
300 εκατ. ευρώ που σύντοµα 
µπορεί να αγγίξουν το 1 δισ. 
ευρώ. Το νοµοσχέδιο 
Χατζηδάκη (φωτ.) 
αποδυναµώνει το εποπτικό 
όργανο των πιστωτών, 
µετατρέποντας το 
Συµβούλιο Εταιρικής 
∆ιακυβέρνησης, που το 
διοικεί εδώ και οκτώ χρόνια, 
σε κανονικό... ∆ιοικητικό 

Συµβούλιο! Και καθώς 
εξέλιπε ο λόγος ύπαρξης των 
άµεσων θυγατρικών του, το 
Ταµείο Αποκρα-
τικοποιήσεων (ΤΑΙΠΕ∆) και 
το Ταµείο Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας 
(ΤΧΣ) απορροφώνται από το 
Υπερταµείο. Νέα εποχή, νέα 
ήθη...

ΚΠΛ

Και εγένετο… 
Growthfund!

∆εν είναι και λίγο ότι η 
χώρα αποκτά δικό της 
Εθνικό Επενδυτικό Ταµείο 
στα πρότυπα άλλων 
χωρών. Τι εστί Growthfund 
και τι σκοπούς έχει; «Να 
ενισχύσει κρίσιµους 
κλάδους της ελληνικής 
οικονοµίας συµβάλλοντας 
στην πράσινη ανάπτυξη, 
λειτουργώντας συνθετικά 
στο υφιστάµενο 
χρηµατοδοτικό 
οικοσύστηµα, σε αρµονική 
συνεργασία µε τους 
υπόλοιπους stakeholders». 
Και αυτό κάνει τον 
διευθύνοντα σύµβουλο του 
Υπερταµείου, Γρηγόρη 
∆ηµητριάδη (φωτ.), να 
λέει πως «οι εξελίξεις αυτές 
αποτελούν µια δικαίωση 
της µέχρι σήµερα πορείας 
του Υπερταµείου, το οποίο 
έχει αποδείξει την 
πραγµατική υπεραξία που 
µπορεί να προσφέρει στη 
χώρα και τον ρόλο που 
µπορεί να έχει στη 
διαµόρφωση του εθνικού 
αύριο».

ΚΠΛ

Η ανάσταση 
των ∆ΕΚΟ

Οταν το 2010 µπήκε η 
Ελλάδα σε µνηµόνιο, το 
υπουργείο Οικονοµικών 
έψαχνε διά πυρός και 
σιδήρου να βρει ιδιώτες 
µάνατζερ από την αγορά 
για να αναλάβουν τις ∆ΕΚΟ 
προκειµένου να 
εξαλείψουν ελλείµµατα 1,7 
δισ. ευρώ τον χρόνο. 
Χρειάστηκαν άλλα δύο 
χρόνια να καταγραφεί ποιες 
∆ΕΚΟ έχει το ∆ηµόσιο. Και 
άλλα τέσσερα χρόνια (και 
δύο µνηµόνια) για να 
παραδοθούν τελικά στην 
Ελληνική Εταιρεία 
Συµµετοχών και 
Περιουσίας του ∆ηµοσίου 
(στο αποκαλούµενο 
Υπερταµείο) για 99 έτη, µε 
τον Ν.4389 του 2016. Εν έτει 
2024, πάντως, τίποτα δεν 
θυµίζει ποια την εποχή 
εκείνη: σε σχέση µε το 
παρελθόν, πλέον µόλις 21 
επιχειρήσεις και φορείς 
Γενικής Κυβέρνησης 
παράγουν ελλείµµατα της 
τάξεως των 300 εκατ. ευρώ 
τον χρόνο. Και αν ευοδωθεί 
το σχέδιο Χατζηδάκη, όλα 
αυτά θα είναι παρελθόν.

ΚΠΛ

«Κάν’ το 
όπως ο ΟΤΕ»

Τα ΕΛ.ΤΑ. αλλάζουν… 
Είδηση θα ήταν αν δεν 
άλλαζαν! Εχοντας δύο 
αιώνες ζωής πίσω τους 
(ιδρύθηκαν το 1828 ως 
Ελληνική Ταχυδροµική 
Υπηρεσία από τον πρώτο 
κυβερνήτη της Ελλάδας 
Ιωάννη Καποδίστρια), οι 
τεχνολογικές εξελίξεις 
επέβαλαν πριν από 75 
χρόνια να αποσχιστούν από 
τα 3Τ (Ταχυδροµεία, 
Τηλέγραφος, Τηλέφωνο) 
και να αναπτυχθούν 
ευέλικτα και αυτόνοµα. Η 

εποχή του ∆ιαδικτύου τα 
οδηγεί και πάλι σε νέα 
φάση προκειµένου να 
εξελιχθούν και να 
επιβιώσουν. Ενδεχοµένως 
όµως και µε αντίστροφη 
φορά καθώς, µεταξύ άλλων, 
εξετάζεται ενδεχόµενο 
συγχώνευσης των ΕΛ.ΤΑ. µε 
τα ΕΛ.ΤΑ. Courier. Μήπως, 
εκτός από «µοντέλο ∆ΕΗ», 
δούµε και αλλαγές στα 
πρότυπα της συγχώνευσης 
ΟΤΕ µε τη θυγατρική 
Cosmote; 

ΚΠΛ

400 εκατ. ευρώ

Τα 400 εκατ. ευρώ άγγιξε ο 
κύκλος εργασιών της 
Γερµανός το 2023, 
επιβεβαιώνοντας τη 
σηµαντική θέση που έχει 
καταφέρει να χτίσει ο 
όµιλος ΟΤΕ και στη λιανική. 
Σύµφωνα µε τις 
οικονοµικές καταστάσεις 
που αναρτήθηκαν στο 
Γενικό Εµπορικό Μητρώο 
(ΓΕΜΗ), ο κύκλος εργασιών 
αυξήθηκε 2,3% κατά την 
περυσινή χρήση φτάνοντας 
στα 397,28 εκατ. ευρώ. Τα 
κέρδη προ φόρων της 
εταιρείας, της οποίας 
πρόεδρος και διευθύνων 
σύµβουλος είναι ο κ. 
Αθανάσιος Στράτος, 
αυξήθηκαν στα 10,4 εκατ. 
ευρώ από 8,99 εκατ. το 2022 
και τα καθαρά κέρδη στα 
6,98 εκατ. από 6,65 εκατ. 
ευρώ. Ενδιαφέρον έχουν 
κάποια επιµέρους στοιχεία 
από τη δραστηριότητα της 
Γερµανός, π.χ. το γεγονός 
ότι πέρυσι 
πραγµατοποιήθηκαν 
σχεδόν 19 εκατοµµύρια 
συναλλαγές στα 
καταστήµατα των δικτύων 
Γερµανός και Cosmote. 
Επίσης, οι συνολικές 
συνδέσεις κινητής (φωνής 
και data) ξεπέρασαν τις 
303.000, οι συνδέσεις 
broadband υψηλών 

lllleakkkkskskbusiness

Η «καυτή
πατάτα» των
περικοπών
στις συντάξεις
χηρείας

■
Ανεξάρτητα από τα αίτια 
που οδήγησαν τη 

∆όµνα Μιχαηλίδου
εκτός κυβέρνησης 
(καθυστέρηση έργου, 
πολιτική καραµπόλα κ.λπ.), 
η Νίκη Κεραµέως (φωτ.) 
ανέλαβε το τιµόνι του 
υπουργείου Εργασίας µε τα 
εύσηµα της µεταρρυθ-
µίστριας και την εντολή να 
προωθήσει τα λιµνάζοντα 
ζητήµατα τόσο στο 
Ασφαλιστικό όσο και στην 
αγορά εργασίας. Μία από τις 
«καυτές πατάτες» είναι και 
οι περικοπές στις συντάξεις 
χηρείας του ιδιωτικού τοµέα 
που σέρνονται εδώ και 
τέσσερα χρόνια, αφού όλοι 

απέφευγαν να βγάλουν 
µαχαίρι. Αυτό σηµαίνει ότι 
οι χήρες/χήροι που 
εργάζονται ή έχουν και δική 
τους σύνταξη θα κληθούν 
να επιστρέψουν τα 
αχρεωστήτως 
καταβληθέντα; Ναι, οι 
αναδροµικές µειώσεις 
θεωρούνται δεδοµένες και 
για λόγους ισονοµίας καθώς 
οι περικοπές εφαρµόζονται 
από το 2020 στο ∆ηµόσιο 
και τον ΟΓΑ. Ωστόσο, θα 
γίνουν σε πολλές δόσεις και 
µε κάποια έκπτωση 
προκειµένου οι δικαιούχοι 
-που δεν έφταιγαν κιόλας για 
την αργοπορία- να πέσουν 
στα µαλακά. Οι τελικές 
αποφάσεις θα ληφθούν σε 
ανώτατο κυβερνητικό 
επίπεδο καθώς τίθεται θέµα 
κοινωνικής ευαισθησίας και 
στο βάθος πολιτικό κόστος.

Μ.Λ.

•   protothema.gr    •    newmoney.gr    •    ygeiamou.gr   
•    marieclaire.gr    •    cantina.protothema.gr   •   newsauto.gr  
•    newsmoto.gr    •   travel.gr   •   topetmou.gr   •   themanews.com   



23 Κ Υ Ρ Ι Α Κ Η  2 3  Ι Ο Υ Ν Ι Ο Υ  2 0 2 4

Π
αλιά κτίρια στα πέριξ της Οµόνοιας αποκτούν δεύτερη ζωή στο κοµµάτι 
της φιλοξενίας, µε κεφάλαια από το εξωτερικό. Ενα από τα τελευταία 
παραδείγµατα είναι το ολοκαίνουριο «VISION Omonia» στη θέση ενός 
παλιού κτιρίου στη συµβολή της   Χαλκοκονδύλη 36 και 3ης Σεπτεµβρίου. 
Το υβριδικό ξενοδοχείο διαθέτει 42 δωµάτια και σουίτες, µε επιφάνειες 
που κυµαίνονται από 26 έως 60 τετραγωνικά, και αποτελεί εγχείρηµα της 

FINDERS και της συνδεδεµένης VISION Greece, εταιρείας που ξεκίνησε µε ισραηλινά 
κεφάλαια το 2014 µε πολλαπλές αγορές, κυρίως στην Αθήνα και την Κρήτη. Θα ακολου-
θήσουν και νέα καταλύµατα σε Ακαδηµίας, Ερµού, Γκάζι, Μεταξουργείο, Εξάρχεια, αλλά 
και στην Κρήτη. ∆εύτερο εγχείρηµα αυτό για το «Luwian Athens Boutique Hotel» στη 
συµβολή των οδών Πειραιώς 10 και Ζήνωνος, µε 49 δωµάτια, χώρους εστίασης και ταρά-
τσα µε θέα στην Ακρόπολη και τον Λυκαβηττό. Το κτίριο ανήκει στη CTY Group µε επεν-
δυτές από την Κίνα και την Ολλανδία, σε µια επένδυση ύψους άνω των 8 εκατ. ευρώ. 

Στ. Σ. 

ταχυτήτων (xDSL) στη 
σταθερή ήταν πάνω από 
160.000 και οι νέες 
συνδέσεις Cosmote TV 
περισσότερες από 55.000! 
Σηµειωτέον, η Γερµανός µε 
βάση την πρόταση του ∆.Σ. 
θα διανείµει µέρισµα 
ύψους 17 εκατ. ευρώ στον 
ΟΤΕ από κέρδη 
προηγούµενων χρήσεων. 

Στ. Μορ. 

Καρέκλα

∆εν ξέρω αν ο νέος 
υπουργός Ανάπτυξης
Τάκης Θεοδωρικάκος
είναι προληπτικός ή 
αντιµετωπίζει προβλήµατα 
µε τη µέση του, αλλά από 
τις πρώτες κινήσεις που 
έκανε την περασµένη 
εβδοµάδα ήταν να 
αντικαταστήσει την 
καρέκλα που είχε ο 
προκάτοχός του Κώστας 
Σκρέκας στο υπουργικό 
γραφείο. Η νέα καρέκλα 
θυµίζει λίγο αυτή που είχε 
ο Αδωνις Γεωργιάδης κατά 
τη δική του θητεία στο 
υπουργείο Ανάπτυξης, µετά 
την επέµβαση που είχε 
κάνει στη µέση του. Είναι 
δηλαδή καρέκλα κατάλληλη 
για gaming... Εάν τώρα όλο 
αυτό κρύβει κάποιον 
συµβολισµό, δεν ξέρω...

Στ. Μορ. 

Σχεδόν 1 δισ. για 
τα διυλιστήρια 

Πριν από έναν χρόνο ο 
διευθύνων σύµβουλος της 
Motor Oil Γιάννης 
Βαρδινογιάννης είχε 
σχολιάσει στην τακτική 
γενική συνέλευση των 
µετόχων την απόφαση της 
κυβέρνησης να 
φορολογήσει τα 
υπερέσοδα των 
διυλιστηρίων και είχε κάνει 
µια διόρθωση. Είχε 

εξηγήσει ότι ο έκτακτος 
φόρος δεν αποτελεί 
υπερκέρδος, αλλά 
απρόσµενα κέρδη, τα 
οποία, όπως είπε, δικαίως 
φορολογούνταν από την 
πολιτεία. Η φετινή 
απόφαση της κυβέρνησης 
να εισπράξει επιπλέον 300 
εκατ. από τους 
πετρελαϊκούς οµίλους µε 
έκτακτη εισφορά 33% έγινε 
γνωστή µία ηµέρα µετά τη 
συνέλευση της MOH και 
µία εβδοµάδα πριν από τη 
γενική συνέλευση της 
Helleniq Energy και σε µια 
χρονιά όπου οι εταιρείες 
εξακολουθούν να 
εµφανίζουν υψηλή 
κερδοφορία. Με βάση 
διαβιβαστικό έγγραφο της 
ΑΑ∆Ε προς τη Βουλή 
σχετικά µε την προσωρινή 
συνεισφορά αλληλεγγύης 
των διυλιστηρίων, η οποία 
είχε θεσπιστεί το 2022 για 
την αντιµετώπιση των 
υψηλών τιµών στην 
ενέργεια, έως το 
περασµένο φθινόπωρο τα 
εισπραχθέντα ποσά 
ανέρχονταν σε 157,5 εκατ. 
ευρώ. Η προηγούµενη 
βεβαιωθείσα προσωρινή 
συνεισφορά αλληλεγγύης 
ανέρχεται στο ποσό των 
630 εκατ. ευρώ, η οποία 
πρέπει να καταβληθεί σε 
οκτώ ισόποσες µηνιαίες 
δόσεις. Τα υπερκέρδη θα 
αβγατίσουν, καθώς εντός 
των ηµερών θα ξεκινήσει 
και η είσπραξη εσόδων 
από τον κλάδο της 
προµήθειας ηλεκτρικής 
ενέργειας, από την οποία η 
πολιτεία θα εισπράξει 250 
εκατ. ευρώ. Με τη διαφορά 
ότι αυτά σε µεγάλο βαθµό 
θα πάνε στη ∆ΕΗ. Η 
τελευταία θα πληρώσει τη 
µερίδα του λέοντος των 
υπερκερδών αλλά θα τα 
πάρει πίσω για να καλύψει 
µέρος των οφειλών των 
∆ηµοτικών Επιχειρήσεων 
Υδρευσης.  

Μ. Τζ.

ΣΤΑ ΠΕΡΙΞ 
ΤΗΣ ΟΜΟΝΟΙΑΣ

Στρατηγική συνεργασία

■
Ενας διεθνής 
παίκτης του κλάδου 

των συµβούλων 
ακινήτων, η Avison 
Young, έρχεται στην 
Ελλάδα µέσα από µια 
στρατηγική συνεργασία 
µε την ελληνική QRA 
Real Estate Advisors µε 
γνωστά στελέχη της 
αγοράς, τον Αλέξη 
Κοτσιώρη και την Eρη 
Μητσοστεργίου. «Η 
ελληνική αγορά 
ακινήτων υφίσταται 
ραγδαίο 
µετασχηµατισµό, 
καθοδηγούµενη από 
την αυξανόµενη ζήτηση 
για κτίρια φιλικά προς 
τον άνθρωπο και το 
περιβάλλον. Αυτή η 
δυναµική εξέλιξη 
αντανακλά την ισχυρή 
οικονοµική ανάκαµψη 
της χώρας, καθιστώντας 
την έναν ελκυστικό 
προορισµό για 

επενδυτές. Παράλληλα, 
η συνεχής άνθηση του 
τουριστικού κλάδου 
στη Ελλάδα και η 
ανάδειξή του ως 
βασικού 
επιχειρηµατικού και 
ενεργειακού κόµβου 
στη Νοτιοανατολική 
Ευρώπη τοποθετούν τη 
χώρα σε πλεονεκτική 
θέση για επενδύσεις σε 
εµπορικά και οικιστικά 
ακίνητα», δηλώνουν οι 
επιτελείς της εταιρείας. 
Η Ερη Μητσοστεργίου 
έχει πάνω από 25 χρόνια 
εκτεταµένης εµπειρίας 
στη διεθνή ανάλυση 
ακινήτων, µε έµφαση 
στην ευρωπαϊκή και 
παγκόσµια έρευνα και 
συµβουλευτική. Μέχρι 
πρότινος κατείχε τη 
θέση της διευθύντριας 
Παγκόσµιας Ερευνας 
στη διεθνή εταιρεία 
συµβούλων Savills. 

Ο Αλέξης Κοτσιώρης 
έχει περισσότερα από 
25 χρόνια σηµαντικής 
εµπειρίας στην παροχή 
συµβουλευτικών 
υπηρεσιών και 
διενέργεια συναλλαγών 
στον κλάδο των 
εµπορικών ακινήτων 
στην Ελλάδα. Εχει 
σχεδιάσει και 
ολοκληρώσει µε 
επιτυχία πωλήσεις 
εµπορικών ακινήτων, 
γραφείων και αποθηκών 
που υπερβαίνουν τα 1,2 
δισ. ευρώ. Στο 
παρελθόν είχε εργαστεί 
για 18 χρόνια στη Savills 
Hellas, ενώ τα τελευταία 
πέντε χρόνια ηγείται της 
δικής του εταιρείας QRA 
Real Estate Advisors 
που εξειδικεύεται στη 
µεσιτεία εµπορικών 
ακινήτων.

Στ. Σ. 
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Τ
όσο η κυβέρνηση όσο 
και η αντιπολίτευση, 
όπως και όλοι ανεξαι-
ρέτως οι εγχώριοι και 

διεθνείς οργανισµοί, τράπεζες, 
πανεπιστήµια, επιµελητήρια, 
ενώσεις, αντιλαµβάνονται ότι 
για να συγκλίνει η ελληνική 
οικονοµία µε τις ευρωπαϊκές, 
για να συγκλίνει το εισόδηµα 
των Ελλήνων µε αυτό των Ευ-
ρωπαίων, πρέπει η ελληνική 
οικονοµία να αναπτύσσεται µε 
πολύ ταχύτερο ρυθµό από 
αυτόν µε τον οποίο αναπτύσ-
σονται οι µεγάλες ευρωπαϊκές 
οικονοµίες. 

Είναι λογικό να σκεφτεί 
κανείς ότι τα δηµόσια οικονο-
µικά, το κράτος µόνο του, δεν 
µπορεί να εξασφαλίσει αυτόν 
τον ταχύ ρυθµό ανάπτυξης. 
Πρέπει η ανάπτυξη να προέλ-
θει από τον ιδιωτικό τοµέα της 
οικονοµίας. Πρέπει δηλαδή να 
αναπτύσσονται ταχύτατα οι 
ελληνικές επιχειρήσεις. Μέχρι 
εδώ, νοµίζω, συµφωνούν όλοι.

Για να επιτευχθεί όµως αυτός 
ο κοινός στόχος, πρέπει να 

υπάρξει µια συµφωνία και στο 
τι εννοούµε όταν µιλάµε για 
ιδιωτικό τοµέα στην Ελλάδα, τι 
εννοούµε όταν µιλάµε για ελ-
ληνική επιχείρηση. 

Εδώ, η κυβέρνηση έχει µια 
παράξενη αντίληψη. Θεωρεί 
ότι η ελληνική επιχείρηση είναι 
µεγάλη. Ο υπουργός Οικονο-
µικών Κωστής Χατζηδάκης 
οραµατίζεται µεγάλες ελληνικές 
επιχειρήσεις και η πολιτική του 
αποσκοπεί στη στήριξη αυτών 
των µεγάλων επιχειρήσεων. 
∆εν του αρέσουν οι µικρές, 
θεωρεί ότι φοροδιαφεύγουν, 
το ίδιο και οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες. (∆εν έχει άδικο ως 
προς τη φοροδιαφυγή, αλλά 
εθελοτυφλεί αν νοµίζει ότι είναι 

µόνο αυτοί που φοροδιαφεύγουν. 
Ας κοιτάξει τι κάνουν, για πα-
ράδειγµα, οι καθηγητές των 
δηµόσιων σχολείων το απόγευ-
µα, πόσες δεύτερες απογευ-
µατινές δουλειές µε µαύρα 
έχουν πολλοί δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι όλων των κλάδων. Ας 
κοιτάξει επίσης τις τριγωνικές 
συναλλαγές των µεγάλων επι-
χειρήσεων, το λαθρεµπόριο, τις 
πρακτικές καρτέλ και τις κατα-
χρηστικές συµπεριφορές των 
µεγάλων επιχειρήσεων και θα 
διαπιστώσει ότι οι µικροί δεν 
είναι οι χειρότεροι.)

Για να επανέλθω όµως στο 
θέµα, τι είναι η ελληνική επι-
χείρηση, ιδού τι λέει η Στατι-
στική Υπηρεσία της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης, η Eurostat: Οι µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις αντιπρο-
σωπεύουν το 83,5% της απα-
σχόλησης στην Ελλάδα, έναντι 
64,3% στην Ε.Ε., και το 57% της 
Ακαθάριστης Προστιθέµενης 
Αξίας της ελληνικής οικονοµίας, 
έναντι 41,7% στην Ε.Ε.

Αυτή είναι η κατάσταση 
λοιπόν. Στις µικροµεσαίες 

επιχειρήσεις στηρίζεται όχι 
µόνο η προστιθέµενη αξία που 
παράγεται στη χώρα, αλλά και 
η απασχόληση. Αν εξαιρέσου-
µε τα πολλά καφενεία, σουβλα-
τζίδικα, κοµµωτήρια κ.λπ., 
υπάρχει και ένας µικρός αριθµός 
από παραγωγικές επιχειρήσεις, 
οι λεγόµενες µικροµεσαίες 
επιχειρήσεις, οι οποίες παλεύ-
ουν χωρίς χρηµατοδότηση 
-διότι οι τράπεζες δανείζουν 
µόνο τις µεγάλες-, χωρίς καµία 
προστασία από τους θεσµούς 
διασφάλισης του ανταγωνισµού 
και χωρίς καµία δυνατότητα 
διαπραγµάτευσης µε τα µεγά-
λα καρτέλ που ελέγχουν την 
οικονοµία. Τα καρτέλ κανονίζουν 
µεταξύ τους τις τιµές και το 

µέγεθος της απληστίας τους 
καθορίζει το επίπεδο της ακρί-
βειας. Οι µικροµεσαίες παρα-
γωγικές επιχειρήσεις δεν µπο-
ρούν να αναπτυχθούν, οι πε-
ρισσότερες µετά βίας επιβιώνουν 
και, δυστυχώς, βρίσκονται στο 
στόχαστρο του Χατζηδάκη και 
συνεπώς της κυβέρνησης. Οµως 
η πολιτική στήριξης των µεγά-
λων επιχειρήσεων µετατρέπε-
ται de facto σε στήριξη των 
καρτέλ, διότι σε µια µικρή οι-
κονοµία όπως η ελληνική δεν 
χωράνε πολλές µεγάλες για να 
διασφαλιστεί ο ανταγωνισµός. 
Ο ανταγωνισµός διασφαλίζεται 
µόνο µέσω του πλήθους των 
µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων. Υποθέτω ότι αυτό είναι 
κατανοητό. Οι µεγάλες επιχει-
ρήσεις είναι αναγκαστικά λίγες 
σε µια µικρή οικονοµία, ο 
ανταγωνισµός µειώνεται, λει-
τουργούν ολιγοπωλιακά, συ-
γκροτούν καρτέλ, εκµεταλλεύ-
ονται εύκολα τους πάντες, κα-
ταναλωτές, παραγωγούς - προ-
µηθευτές, υπεργολάβους, 
πνίγουν τον ανταγωνισµό.

Η προσπάθεια λοιπόν της 
κυβερνητικής πολιτικής 

θα έπρεπε να είναι να διευκο-
λύνει τις µεσαίες να γίνουν 
µεγάλες και όχι να τις εξουδε-
τερώσει, για να γίνουν ακόµη 
µεγαλύτερες οι µεγάλες. 

Αυτή η πολιτική η οποία 
είναι καταστροφική για την 
οικονοµία και πάρα πολύ επώ-
δυνη για την κοινωνία έχει και 
µοιραίες πολιτικές επιπτώσεις 
για την κυβέρνηση. ∆εν υπάρ-
χει αµφιβολία ότι στις ευρωε-
κλογές η κυβέρνηση πλήρωσε, 
µεταξύ άλλων, την αδυναµία 
της να καταπολεµήσει την 
ακρίβεια. Αυτό το αντιλήφθηκε 
άµεσα ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος 

επέκτεινε τα (αποτυχηµένα) 
µέτρα κατά της ακρίβειας για 
µερικούς µήνες και ανακοίνω-
σε επιδοµατικές στηρίξεις των 
ευάλωτων πολιτών. ∆εν αρκεί 
αυτό, αυτό δεν τροµάζει τα 
καρτέλ που ευθύνονται για την 
ακρίβεια. Ούτε φυσικά επιτα-
χύνει την ανάπτυξη της οικο-
νοµίας µε τέτοιου είδους µέτρα.

Αν θέλουµε ταχεία οικονοµική 
ανάπτυξη πρέπει να διαµορ-
φωθεί µια νέα οικονοµική 
πολιτική που να διευκολύνει 
όλες τις παραγωγικές επιχει-
ρήσεις, την πρωτογενή παρα-
γωγή, τη µεταποίηση και τη 
βιοµηχανία, ανεξαρτήτως 
µεγέθους, συµπεριλαµβάνοντας 
δηλαδή και τις µικρές και µε-
σαίες παραγωγικές επιχειρήσεις. 
Και για να διευκολυνθούν οι 
επιχειρήσεις πρέπει να διαµορ-
φωθεί ένα υγιές επιχειρηµατι-
κό περιβάλλον µε απλούς και 
σταθερούς κανόνες και µε 
διασφάλιση από το κράτος 
των κανόνων του ανταγωνι-
σµού. Ετσι µόνο µπορεί να 
αυξηθεί η παραγωγή, να επι-
ταχυνθεί η ανάπτυξη και να 
διαχυθεί στην κοινωνία, αντί 
να συγκεντρώνεται ο πλούτος 
στα χέρια ολοένα και λιγότερων.

∆υστυχώς αυτό δεν εντάσ-
σεται στα σχέδια της κυ-

βέρνησης, τουλάχιστον µέχρι 
σήµερα. Προτιµά να δίνει 
επιδόµατα για να στηρίζει 
ευκαιριακά τους πιο αδύναµους 
πολίτες, παρά να εµπλακεί στο 
δύσκολο έργο της δηµιουργίας 
ενός πραγµατικά ευνοϊκού για 
την παραγωγή και την επιχει-
ρηµατικότητα περιβάλλοντος. 
Και αυτό, εκτός του ότι δεν 
βοηθάει την ανάπτυξη, είναι 
τελικά και επιζήµιο πολιτικά 
για την ίδια την κυβέρνηση.

Γρηγόρης                      
Νικολόπουλος
nikolopoulos@reporter.gr

Deal 3,2 δισ. µε τη Masdar για την ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ
Με επιχειρηµατική αξία 3,2 δισ. 
για την ΤΕΡΝΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ 
έκλεισε η συµφωνία µε την 
Abu Dhabi Future Energy PJSC 
- Masdar. Πρόκειται για τη 

µεγαλύτερη ενεργειακή 
συµφωνία στο Χρηµατιστήριο, 
αλλά και στην Ευρωπαϊκή 
Ενωση για τον κλάδο των 
ΑΠΕ. Η Masdar θα αγοράσει 

σε πρώτη φάση τις µετοχές 
που έχει η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ. Μόλις 
ολοκληρωθούν οι σχετικές 
εγκρίσεις για τη µεταβίβαση 
των µετοχών, θα πουλήσουν 

τα ποσοστά που ελέγχουν ο Γ. 
Περιστέρης, τα στελέχη της 
εταιρείας και οι λοιποί µεγάλοι 
µέτοχοι, ώστε ο αραβικός 
όµιλος να αποκτήσει έλεγχο 

τουλάχιστον του 67%, ώστε 
στη συνέχεια να ακολουθήσει 
δηµόσια πρόταση και προς 
τους υπόλοιπους µετόχους. 
Πρόκειται για το µεγαλύτερο 

deal της Masdar εκτός 
Εµιράτων, ενώ ο Γ. Περιστέρης 
θα συνεχίσει να συµµετέχει 
στη διοίκηση της ΤΕΡΝΑ 
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ.

Αλέξανδρος Κασιµάτης
akasimatis@protothema.net 

Με τροπολογία που κατέθεσε η 
κυβέρνηση δίνεται λύση στη νοµική 
προστασία των τραπεζικών στελεχών που 
είχε παραταθεί έως τις 29 Ιουνίου. Με βάση 
την τροπολογία, στον έλεγχο για πιθανή 
απιστία στις τράπεζες κι εφόσον κρίνει κάτι 
τέτοιο η εισαγγελική αρχή θα ζητείται 
γνωµοδότηση της Τράπεζας της Ελλάδος. 
∆ύο επιθεωρητές της κεντρικής τράπεζας, 
µε βάση τα στοιχεία της δικογραφίας, θα 
συντάσσουν την έκθεση µε την οποία 
διαπιστώνεται παράβαση ή µη του 
κανονιστικού πλαισίου. Η τροπολογία αφορά 
περιπτώσεις που η απιστία στρέφεται κατά 
πιστωτικού ή χρηµατοδοτικού ιδρύµατος και 
αφορά σε αναδιάρθρωση ή διαγραφή 
δανείων, οφειλών ή χρεών, ή στρέφεται 
κατά του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής 
Σταθερότητας.
Η τροπολογία κατατέθηκε από την 
κυβέρνηση σε µία προσπάθεια να 
αντιµετωπιστεί η τεχνική πολυπλοκότητα 
που διέπει τις χρηµατοοικονοµικές 
συναλλαγές και η οποία συνθέτει ένα 
πολύπλοκο ρυθµιστικό πλαίσιο ώστε οι 
εισαγγελικές αρχές να καταλήγουν σε 
ασφαλή συµπεράσµατα κατά στάδιο 
προκαταρκτικής εξέτασης για έγκληµα 
απιστίας, µέσω της έκθεσης των 
επιθεωρητών της Τράπεζας της Ελλάδος.
 Κυβερνητικές πηγές διαβεβαίωναν πως 
δεν υπάρχει πρόθεση επιβολής έκτακτης 
φορολογίας στα κέρδη των τραπεζών. Η 
έκτακτη εισφορά αλληλεγγύης 33% στα 
διυλιστήρια που ανακοινώθηκε την 
περασµένη Πέµπτη δηµιούργησε ανησυχίες 
στη χρηµατιστηριακή αγορά µε αποτέλεσµα 
να πιεστούν οι µετοχές των τραπεζών, να πιεστούν οι µετοχές των τραπεζών, 
οπότε οι διαβεβαιώσεις δόθηκαν 
προκειµένου να εξοµαλυνθεί η κατάσταση 
καθώς δεν υφίσταται ένα τέτοιο 
ενδεχόµενο. 
Η απόφαση για την αποεπένδυση του 
ΤΧΣ από την Εθνική Τράπεζα ελήφθη 
καθώς οι διαθέσεις σε κυβέρνηση και ΤΧΣ 
είναι να µη χαθεί χρόνος. Σύµφωνα 
λοιπόν µε τον σχεδιασµό, ξεκινούν τώρα 
οι διαδικασίες προετοιµασίας για την 
αποεπένδυση από την Εθνική Τράπεζα µε 
στόχο η πώληση να γίνει τον Σεπτέµβριο, 
όπως άλλωστε είχε δηλώσει πρόσφατα ο 
πρωθυπουργός. Το αν θα πουληθεί το 
18% ή το 8% της Εθνικής, όπως και η 
µέθοδος που θα επιλεγεί για την πώληση, 
θα αποφασιστεί αρχές Σεπτεµβρίου 
αναλόγως και των συνθηκών στην αγορά. 
Αυτό που θα γίνει τώρα είναι η πρόσληψη 
συµβούλων ώστε να είναι όλα έτοιµα για 
τον Σεπτέµβριο.

ΕΝΤΟΚΩΣ

Η ΑΝΑΠΤΥΞΗ 
ΘΑ ΕΡΘΕΙ ΑΠΟ ΤΗ 
ΜΕΣΑΙΑ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ, 
ΟΧΙ ΑΠΟ ΤΑ ΚΑΡΤΕΛ
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